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سرمقاله

خطر گرانی و کاهش ارزش پول ملی!

  مرتضی نجفی قدسی
  فعال حوزه فرهنگ

بر اســاس آماری که  بانک مرکزی ارائه داده اســت،  تعداد افراد و 
یا شــرکتهایی که از ارز ۴۲۰۰ تومانی اســتفاده می کنند کمتر از 
دو هزار نفر هســتند که متأســفانه تاکنون بالغ بر ۵۵ میلیارد دلار 
ارز ۴۲۰۰ تومانی بین آنها توزیع شــده اســت تا کالاهای اساسی و 

مورد نیاز کشور را وارد کنند و با قیمت...

w w w . s h o r o o n l i n e . i r

در  همين صفحه بخوانيد
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تبدیل حقوق بشر به 
ابزاری برای پیشبرد 

اهداف کانون های قدرت
سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: مقوله  
حقوق بشــر به دلیل رویکرد کانون های 
قدرت بین المللی به ابزاری سیاسی برای 
پیشبرد اهداف آن کانون ها تبدیل شده....

8جامعه

5صنعت و تجارت

5صنعت و تجارت

6زیربنایی
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دستور واریز کمک 
معیشتی اردیبهشت 
به حساب مشمولان 
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همه قوا برای تقویت 
بخش تعاون

 همکاری کنند
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2 ایران و جهان

 را هکارهای تداوم روزهای آرام کرونایی در ایران را بررسی کرد

عادی انگاری ممنوع

گزارش  از ادامه حواشی واردات خودرو به کشور

قیمت خارجی ها اعلام شد

قائم مقام وزیر صمت در امور بازرگانی

در آینده سبد کالایی جایگزین یارانه نقدی می شود

گزارشی از انتخابات ۲۰۲۲ لبنان

 هشدار مقاومت به تل آویو

وضعیت حوزه لوکوموتیو از دیدگاه کارشناس تحلیل می شود

افتتاح ۷۰۰ واحد نهضت ملی مسکن شهر جدید اندیشه 
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 از اختصاص یارانه به ارز 4۲۰۰ تومانی برای قطع دست دلالان گزارش می دهد

در انتظار تحقق شعار 
حمایت از اقشار کم درآمد

گزارش  از نقشه اتحادیه اروپا برای خرید گاز روسیه بدون نقض تحریم ها

شرط تزارها برای چشم آبی ها
2

تاریخ واریز ســود سهام عدالت، ۳۰ اردیبهشت
معاون فناوری اطلاعات شــرکت ســپرده گذاری مرکزی از واریز 
سود سهام عدالت در ۳۰ اردیبهشت خبر داد و گفت: جاماندگان 
دریافت واریز قبلی تا آخر هفته نســبت به ثبت شــماره شــبای 
خود اقدام کنند.محمود حســنلو معاون فناوری اطلاعات شرکت 
ســپرده گذاری مرکزی و تســویه وجوه )سمات( در برنامه زنده 
تلویزیونی درباره جاماندگان دریافت ســود ســهام عدالت گفت: 
بیش از دو میلیون نفر از سهامداران سهام عدالت به دلیل نداشتن 

شــماره شــبای معتبر سود سهام عدالت برای آنها واریز نشد.
وی افزود: این افراد باید به سامانه سجام مراجعه کرده، ثبت نام 
و اطلاعات خود را وارد کنند تا سود سهام عدالت شأن واریز شود.

معاون فناوری اطلاعات شــرکت سپرده گذاری مرکزی و تسویه 
وجوه ادامه داد: اگر کسانی که سود سهام عدالت برای آنها واریز 
نشده توانایی ثبت نام در سامانه سجام را ندارند به سامانه سهام 
عدالت مراجعه و اقدام به تکمیل اطلاعات و ویرایش شــماره شــبا 
برای دریافت این ســود کنند.حســنلو در پاسخ به این پرسش که 
چرا برخی افرادی که ســال گذشــته برای آنها سود سهام عدالت 
واریز شــد امســال نتوانســتند آن را دریافت کنند، اظهار کرد: 
ممکن اســت در این یک ســال حساب این افراد از سوی بانک ها 
مســدود شده باشد، همچنین عده محدودی از دارندگان حساب 

بانکی در بانک های ادغامی در بانک ســپه شــماره شــبای معتبر 
نداشــتند و بانک ســپه نتوانست آنها را شناسایی کند. این عده از 
افراد در صورتی که در ســامانه ســجام ثبت نام کرده اند می توانند 
با مراجعه به این ســامانه شــماره شــبای خود را ویرایش کنند تا 
سود سهام عدالت شأن واریز شود.وی درباره محفوظ بودن سود 
سهام عدالت کسانی که آن را دریافت نکرده اند، گفت: قطعاً سود 
ســهامداران عدالت محفوظ اســت و در بازه زمانی اعلام شــده تا 
پایان اردیبهشــت در صورتی که اطلاعات آنها شناســایی شــود 

سودشان واریز خواهد شد.
معاون فناوری اطلاعات شــرکت سپرده گذاری مرکزی و تسویه 
وجــوه تاکیــد کــرد: زمان واریز بعدی ســود ســهام عدالت ۳۰ 
اردیبهشــت است.حسنلو درباره سود دارندگان سهام عدالت که 
فوت شــده اند، بیان کرد: افرادی که فوت شــده اند شماره حساب 
آنها بلافاصله از ســوی بانک مســدود می شــود و سود سهام برای 

آنها قابل واریز نیست.
وی ادامه داد: تا پایان اردیبهشــت امســال با کمک قوه قضائیه 
ســامانه جدیدی برای شناســایی وراث دارندگان ســهام عدالت 
فوت شــده راه اندازی می کنیم و ســود ســهام عدالت برای وراث 

به نســبت قانون ارث تقسیم و واریز می شود.

  مرتضی نجفی قدسی
  فعال حوزه فرهنگ

بر اساس آماری که  بانک مرکزی ارائه داده است،  تعداد افراد و یا شرکتهایی 
که از ارز ۴۲۰۰ تومانی استفاده می کنند کمتر از دو هزار نفر هستند که 
متأسفانه تاکنون بالغ بر ۵۵ میلیارد دلار ارز ۴۲۰۰ تومانی بین آنها توزیع 
شــده اســت تا کالاهای اساســی و مورد نیاز کشور را وارد کنند و با قیمت 
ارزان بدست مردم برسد.در اینکه این طرح ۴۲۰۰ تومانی از همان ابتدا 
غلط و اشتباه بوده است شکی نیست زیرا این پولهای هنگفت که تفاوت 
زیــادی بــا ارز واقعی دارد، در اختیار هر آدم صالحی هم قرار گیرد امکان 
فاســد شــدن او بسیار است و لازمه اش سیستمی کاملًا الکترونیکی بود 
که تمام مراحل آن باید ثبت و ضبط می شــد و نظارت بر ورود اجناس و 
نگهداری آنها و توزیع عادلانه آن هم کاری است که عملًا ممکن نیست و 
زمینة سوء استفاده و فساد اقتصادی را پدید آورده است و معلوم نیست 
حتی به اندازه نصف این مبلغ هم کالا به دســت مردم رســیده باشــد.در 
انجام جراحی اقتصادی هم شکی نیست ولی ای کاش ابتدا یک قدری به 
مبارزه با فساد و رانت ارزی این دو هزار نفر رسیدگی می شد و حساب و 
کتابی محکم از آنها انجام می شد و بسیاری اموال باد آورده آنها که قطعاً  
متعلق به مردم و بیت المال است، اگر مصادره می شد قدری گره گشایی 
برای دولت و ملت پدید می آمد.اخیراً دولت محترم تصمیم گرفته اســت 
تا ارز ترجیحی را برای هفت قلم کالای باقیمانده مانند گندم،  روغن مایع 
وجامد،  دارو و نهاده های دامی حذف کند و ما به التفاوت آن را به حساب 
مصــرف کننــدگان واریز نماید.البته اگر افزایش قیمت منحصر به همین 
چنــد قلــم کالا ماننــد مرغ و تخم مرغ و روغن و لبنیات و ماکارونی و آرد 
صنعتی باشد شاید با یارانه ای که اختصاص می دهند، قابل جبران باشد، 
ولی واقعیت این اســت که موج گرانی ایجاد شــده روی همه کالاها و 
خدمات تأثیر می گذارد و درســت اســت که یارانه چهارصد هزار تومانی 
یــا ششــصدهزار تومانی اختصاص می یابــد ولی به اندازه ده برابر آن به 
خاطر تورم ایجاد شــده به دیگر هزینه ها اضافه می شــود و لذا این طرح 
هم شــاید به ضرر اقشــار مخصوصاً ضعیف جامعه باشد چون تورم ایجاد 
شــده قدرت خرید آنها را کاهش می دهد و در چنین شــرایطی بهتر آن 
اســت کــه دولــت خودش کالاها و اقــلام لازم را وارد کرده و با توجه به 
اینکه ما در شــرایط جنگ اقتصادی هســتیم کالاهای اساسی را همانند 
زمــان جنگ به صورت دفترچه بســیج اقتصــادی یا کوپن یا کالابرگ 
توزیع کند،  تا مورد قاچاق و سوء استفاده و احتکار هم قرار نگیرد.البته 
به تخلفات آن کســانی که رانت خوار ارزی بوده اند و به وظیفه شــان 
درست عمل نکردند باید به شدت پیگیری شود و اموال مردم از حلقوم 
آنها بیرون کشــیده شــود و لازمه عدالت اسلامی نیز چنین مؤاخذه ای 

هســت.امّا مشــکل اصلی اقتصاد کشور ما کاهش ارزش پول ملی است، 
بنده در ســال ۱۳۷۰ یعنی ۱۳ ســال بعد از پیروزی انقلاب اســلامی با 
هزینه یکصد هزار تومان به مکه معظمه جهت حج تمتع مشــرف شــدم.

توجه کنید سی سال پیش یک سفر خارج کشور با هزینه رفت و برگشت 
هواپیما و اقامت یک ماهه در هتل های مکه و مدینه و پذیرایی سه وعده 
کامل و دیگر خدمات زیارتی جمعاً یکصد هزار تومان تمام شد که الآن 
با این مبلغ حتی یک مرغ هم نمی توان خرید و شــاید بتوان فقط یک 
ســاندویچ ســاده خرید و یا یک شانه تخم مرغ به خانه برد و خلاصه این 
پول بســیار بی ارزش شــده است!چاپ پول بدون پشتوانه جهت جبران 
کســری بودجه توســط دولتها یکی از دلایل اصلی کاهش ارزش پول 
ملی اســت، آن پولی که توســط بانک مرکزی چاپ می شود در حقیقت 
برداشــتن آن پول از جیب همة مردم ایران اســت و این کار درســتی 
نیســت و مردم هم به این کار رضایت ندارند و لذا حلیّت آن هم محل 
تردید است.دولتها برای جبران کسری بودجه باید اولاً هزینه های زائد 
و اضافی را بکاهند و ثانیاً برای تأمین کمبود بودجة لازم خود می توانند 
از بســیاری ســاختمانهای بی مصرف و اضافی وزارتخاته ها، مؤسسات 
دولتی و شــبه دولتی و شــرکتهای وابســته  به آنها که بیشمار هستند، 
بگذرند و آنها را به فروش برســانند،  بســیاری از بانک ها ســاختمانهایی 
دارند که واقعاً اضافه بر نیاز آنهاســت و در حقیقت املاک را به عنوان 
ســرمایه گــذاری خریداری کرده اند و همیــن امر موجب افزایش نرخ 
مســکن و ســاختمان هم می شود.به هرحال دولتها در سالهای گذشته 
ملــک و املاک زیادی بدســت آورده انــد و اگر درصدی از این اموال را 
بفروش برســانند کســری بودجه شــان تأمین خواهد شــد و نیازی به 
فشــار به مردم نیســت.حل مسئله برجام نیز یکی از مسائلی است که در 
گشــایش های اقتصادی کشورمان تأثیر مستقیم خواهد داشت، گر چه 
در این مدت جمهوری اسلامی توانسته است که تا حدودی تحریم ها را 
دور بزند و از راههای مختلف نفت خود را بفروشد و لیکن تا مادامی که 
تحریم بانکی برقرار باشد، مبادلات ارزی و صادرات و واردات کالاها به 
ســختی انجام می شود و گاهی هم دچار فساد می شود.امیدواریم همت 
اصلی دولت جناب آقای رئیســی بر تقویت ارزش پول ملی باشــد که 
تنها در این صورت اســت مردم ما از خطر فقر و فقیر شــدن نجات پیدا 
می کنند،  البته مطمئناً مبارزه با فساد اقتصادی که وجهه اصلی ایشان 
از ابتدای دولت تاکنون بوده است با همکاری قوه محترم قضائیه ادامه 
پیدا کند و دیگر مفســدین اقتصادی جمهوری اســلامی را محل امنی 
برای خود ندانند و آحاد مردم و دســتگاههای مختلف نیز همانطور که 
رهبر معظم انقلاب فرمودند کمک کنند تا انشــاء الله این دولت بتواند 

به حل مشــکلات اساســی مردم و اصلاح زیر ساخت ها نائل آید.

سرمقاله 

خطر گرانی و کاهش ارزش پول ملی!

امیرعبداللهیان: روابط تهران و پکن راهبردی است
وزیر امور خارجه روابط تهران و پکن را رهبردی خواند و بر نقش دیپلماسی 
پارلمانی در چارچوب گروه دوســتی پارلمانی ایران و چین تأکید کرد.به 
گزارش ایرنا، نشست هم اندیشی گروه دوستی پارلمانی جمهوری اسلامی 
ایران و چین و پاکســتان با حضور رییس و اعضای گروه دوســتی پارلمانی 
ایران و چین، همچنین وزیر امور خارجه و معاونان اقتصادی و کنسولی و 
مسوولان ارشد وزارت امور خارجه در محل این وزارتخانه برگزار شد.حسین 
امیرعبداللهیان پس از شــنیدن نظرات نمایندگان، روابط تهران و پکن را 
راهبردی خواند و با تأکید بر نقش دیپلماسی پارلمانی در چارچوب گروه 
دوستی پارلمانی ایران و چین، آخرین وضعیت روابط تهران - پکن و رویکرد 

ایــران در اجرای نقشــه راه روابط با چیــن را توضیح داد.  احمد امیرآبادی 
فراهانی رییس گروه دوســتی پارلمانی ایران و چین نیز در این نشســت با 
قدردانــی از توجــه وزیر امور خارجه به نقش مجلس و نمایندگان مردم در 
نظارت بر جریان اصلی روابط سیاسی به ویژه روابط جمهوری اسلامی ایران 
با چین بر حمایت گروه دوســتی پارلمانی ایران و چین از روند روبه رشــد 
روابط همه جانبه با چین تأکید کرد.در این نشســت مهدی صفری معاون 
دیپلماسی اقتصادی وزارت امور خارجه جنبه های مختلف روابط اقتصادی 
کشورمان با چین و پاکستان و آخرین وضعیت بازارچه های مرزی ایران و 
پاکستان را بیان کرد و به سوالات نمایندگان مجلس در این باره پاسخ داد.
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سالی4۰۰ هزار میلیارد 
تومان یارانه نرخ ارز 

داده می شد
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ایران و جهان 2
بین الملل
تصمیم رسمی فنلاند
 برای پیوستن به ناتو

دولت فنلاند برای پیوستن به اتحاد آتلانتیک 
شمالی به طور رسمی تصمیم گرفت.به گزارش 
اســپوتنیک، دولت فنلاند روز یکشنبه تصمیم 
رســمی بــرای درخواســت عضویــت در ناتو 
گرفت.این تصمیم در نشســت مشترک رئیس 
جمهــور و کمیته سیاســت خارجی و امنیتی 
دولت اتخاذ شد. روز دوشنبه در پارلمان بحث 
و بررســی می شــود و انتظار می رود روز ســه 
شنبه رای گیری شود. طبق گزارش رسانه ها، 
این درخواســت روز چهارشــنبه به ناتو ارسال 
خواهد شــد.رئیس جمهور ساولی نینیستو در 
یک کنفرانس مطبوعاتی گفت: "امروز، رئیس 
جمهور و کمیته سیاســت دفاع خارجی دولت 
تصمیم گرفتند برای عضویت در ناتو درخواست 
دهند. این یک روز تاریخی است. دوران جدیدی 
در حال گشــایش است."به گفته وی، حوادث 
اوکرایــن فنلانــد را به این تصمیم ســوق داد. 
وی تاکید کرد که "اعلام عضویت فنلاند علیه 
کســی نیســت."رئیس جمهور فنلاند گفت: 
"امنیت یک بازی حاصل جمع صفر نیســت. 
وقتی امنیت فنلاند به حداکثر خود برســد، به 
کســی وابسته نیست، امنیت کلی افزایش می 
یابد." وی خاطرنشــان کرد که عضویت در ناتو 
در جامعه حمایت می شود.در 12 می، نینیستو 
و نخست وزیر سنا مارین بیانیه مشترکی صادر 
کردند و خواســتار عضویت کشــور در ناتو به 
عنوان اولویت شــدند.عضویت در ناتو نیز مورد 
حمایت کمیتــه های پارلمانی در امور دفاعی 
و سیاســت خارجــی قرار گرفــت. به گزارش 
رادیــو تلویزیون Yle، حدود 130 نماینده از 
200 نماینده موافق پیوســتن به ناتو هستند.

بر اســاس آخرین نظرســنجی عمومی که به 
ســفارش پورتال رادیو و تلویزیون Yle انجام 
شــده اســت، 76 درصد از فنلاندی ها خواهان 
پیوســتن فنلاند به ناتو هستند.این درخواست 
ابتدا توســط شورای ناتو مورد بررسی قرار می 
گیرد و پس از آن مذاکرات با ناتو آغاز می شود و 
توافقنامه عضویت باید در سطح ملی در تمام 30 
کشور ناتو تصویب شود که ممکن است ماه ها 
طول بکشد.کشورهای بزرگ ناتو مانند ایالات 
متحده، فرانسه، آلمان و بریتانیا در طول دوره 
بررسی درخواســت، از فنلاند حمایت کردند. 
فنلاند باید درخواست کمک کند و روشن کند 
کــه چه نوع کمکی لازم اســت. این می تواند 
شامل پشــتیبانی نظامی، اشتراک اطلاعات، 
دفــاع ســایبری و تمرینات نظامی مشــترک 
باشــد.ینس اســتولتنبرگ دبیرکل ناتو بارها 
اعلام کرده اســت که فنلاند و سوئد "با آغوش 
باز" در این ائتلاف پذیرفته خواهند شد و قول 
داده اند که مراحل پذیرش را در اسرع وقت انجام 
دهند.گســترش ناتو با احتساب فنلاند و سوئد 
طول مرزهای فدراســیون روسیه با این بلوک 
را بیش از 1.2 هزار کیلومتر افزایش می دهد.

گسترش روابط ترکیه
 با آمریکای لاتین

در پی سفر وزیر امور خارجه ترکیه به کشورهای 
آمریــکای لاتین، روابط آنکارا به لحاظ تجاری، 
سیاســی و فرهنگــی با کشــورهای این حوزه 
گسترش یافت.به گزارش آناتولی پروفسور محمد 
نجاتی کوتلو پس از ســفر مولود چاووش اوغلو، 
وزیر امور خارجه ترکیه در تاریخ 23 تا 29 آوریل 
به کشــورهای اروگوئه، برزیل، اکوادور، کلمبیا، 
پانامــا و ونزوئــلا در باره روابط آنکارا با آمریکای 
لاتین اظهار داشــت: روابط ترکیه با کشورهای 
آمریکای جنوبی با برنامه اقدام گسترش روابط 
با آمریکای لاتین و کارائیب در سال 1998 آغاز 
و در سال 2006 به روز شد، اکنون پس از تلاش 
بسیاری از نهادها به ویژه وزارت امور خارجه این 
روابط به مرحله مهمی رســیده است.وی افزود: 
امروز ترکیه در طرح گسترش روابط با آمریکای 
لاتین به موفقیت های بســیاری در عرصه های 
حقوقی، سیاســی، اقتصادی و فرهنگی دست 
یافته است.کوتلو اذعان داشت: با افتتاح سفارت 
در سن سالوادور، تعداد نمایندگی های خارجی 
ترکیه در این بخش به 19 سفارت رسیده است؛ 
همچنین افزایش پروازهای مســتقیم ترکیش 
ایرلاینز به بسیاری از کشورهای آمریکای لاتین 
بخش دیگری از این موفقیت محسوب می شود. 

غربی ها در سرنگونی دولت
 سوریه ناکام ماندند

وزیر امور خارجه سوریه تاکید کرد که طرح های 
غربی و منطقه ای برای سرنگونی دولت سوریه به 
برکت مقاومت ملت و ارتش و حمایت کشورهای 
دوست و متحد ناکام ماند.به گزارش خبرگزاری 
رسمی سوریه »سانا«، فیصل مقداد وزیر خارجه 
سوریه در دیدار با رئیس کمیته برادری پارلمانی 
سوریه و موریتانی با تاکید بر شکست کشورهای 
غربی و منطقه ای در سرنگونی حکومت سوریه، 
بر اهمیت تلاش برای اصلاح امور کشــورهای 
عربی از طریق تمرکز بر پایان دادن به اختلافات 
میان کشورهای عربی تاکید کرد.وی عنوان کرد: 
باید از طریق کنار گذاشــتن اختلافات و تمرکز 
بر مســائل اساسی کشــورهای اسلامی و عربی 
همچون مســئله فلسطین، اقدام به اصلاح امور 
کرد.از ســوی دیگر مصطفی بلاه صهیب رئیس 
کمیته برادری پارلمانی ســوریه و موریتانی، بر 
حمایت کشورش از سوریه در مبارزه با تروریسم، 

حفظ حاکمیت و تمامیت ارضی تاکید کرد.

گروه ایران وجهان-سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: مقوله  
حقــوق بشــر به دلیل رویکرد کانون های قــدرت بین المللی به 
ابزاری سیاســی برای پیشــبرد اهداف آن کانون ها تبدیل شده 
است.  به گزارش ایرنا، سعید خطیب زاده روز گذشته در نشست 
تخصصی و تعاملی سازمان های مردم نهاد دارای مقام مشورتی نزد 
اکوسوک که از سوی معاونت امور بین الملل قوه قضاییه و ستاد 
حقوق بشر برگزار شد، با اشاره به تطور مفاهیم، رویه ها و محیط 
عمل کنشــگران در نظام بین الملل، بر این نکته تأکید کرد که 
دولت ها - از روی انتخاب و یا جبر زمانه - اختیارات و مسوولیت های 
برخی حوزه ها را به طور نسبی با کنشگران غیردولتی به اشتراک 

گذاشته اند و از این رو، سالهاست که دیگر نمی توان دولت را کنشگر 
واحد نظام بین الملل تصور کرد.رئیس مرکز دیپلماســی عمومی 
وزارت امور خارجه با اشاره به حوزه هایی که دولت ها در گذشته 
انحصاری عهده دار آن ها بودند و اینک آن حوزه ها را با ســمن ها 
و کنشــگران غیردولتی به اشــتراک گذاشته اند به مواردی مانند 
مذاکــرات منتــج به معاهدات و یا تفاهم نامه ها، تماس  و تعامل با 
سازمان ها و یا کنشگران بین المللی و یا بین الدولی، میانجیگری 
و اقدامات مربوط به حفظ و توسعه  منافع ملی کشورهای متبوع 
خود اشاره کرد.سخنگوی وزارت امور خارجه در بخش دیگری از 
ســخنرانی خود، موضوع حقوق بشر را یکی از مهم ترین قربانیان 

روابط بین الملل عصر حاضر عنوان و بیان کرد: مقوله  حقوق بشر 
به دلیل رویکرد کانون های قدرت بین المللی به ابزاری سیاسی 
برای پیشبرد اهداف آن کانون  ها تبدیل شده است.  خطیب زاده 
علاوه بر تأکید بر اختیارات سمن ها، آن ها را واجد مسوولیت ها و 
وظایفی نیز بخصوص در حوزه  صیانت و ارتقاء ارزش های واقعی 
حقوق بشر برشمرد و از سمن های فعال در این حوزه خواست به 
این حقیقت واقف باشند که صرفاً با موضوعی حقوقی جهانشمول 
سروکار ندارند بلکه هم چنین با مقوله ای مواجهند که جنبه های 
مختلف آن اعم از ملی و محلی و یا وجوه سیاســی، اجتماعی و 

فردی آن به مراتب نسبت به گذشته پررنگ تر شده است.

تبدیل حقوق بشر به ابزاری برای پیشبرد اهداف کانون های قدرت 
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گروه ایــران و جهان-بیســت و 
چهارمیــن دور از انتخابــات پارلمانی 
لبنان روز گذشــته  سراسر این کشور 
برگزار شــد. برگزاری ایــن انتخابات 
درحالی اســت که پیشتر زمزمه های 
فراوانــی پیرامــون تعویــق زمان آن 
وجــود داشــت. برخــی طرف های 
داخلی به ویژه جریان 1۴ مارس که از 
وضعیت شکننده ای در عرصه سیاسی 
برخوردار هســتند و پایگاه اجتماعی 
خود در ضعیف می بینند، طی ماه های 
گذشــته از هیچ تلاشــی برای تعویق 
زمان برگــزاری انتخابــات پارلمانی 
دریــغ نکردند.با این حال، پروژه ایجاد 
وقفه در برگــزاری انتخابات پارلمانی 
با هدف ظهور و بروز خلأ سیاســی در 
لبنان با شکســت مواجه شــد. پیشتر 
وزارت کشور لبنان اعلام کرده بود که 
انتخابات پارلمانی در 3 مرحله برگزار 
می شــود. تاکنــون مراحل اول و دوم 
انتخابــات پارلمانی طبق برنامه ریزی 
قبلی انجام شــده اســت. مرحله اول 
این انتخابات روز جمعه در 10 کشــور 
عربســتان، مصر، ایــران، قطر، اردن، 
عمان، کویت، عراق، بحرین و ســوریه 
برگزار شــد.مرحله دوم رأی گیری از 
لبنانی های ســاکن خارجِ کشــور در 
روز یکشنبه 18 اردیبهشت ماه در ۴8 
کشــور جهان با شــرکت 19۴ هزار و 
3۴8 تبعه لبنانی برگزار شد. استرالیا، 
ترکیه، روسیه، فرانسه، آلمان، ایتالیا، 
اســپانیا، انگلیــس، مغرب و آمریکا از 
جمله کشــورهایی هستند که شاهد 
برگــزاری دومین مرحلــه انتخابات 

پارلمانی لبنان بودند.
  نتایج را آنگونه که هست،

 می پذیریم
شــیخ »نعیم قاســم« معاون دبیرکل 
حــزب الله لبنــان پس از شــرکت در 
انتخابــات پارلمانــی ایــن کشــور و 
انداختن رأی خود به صندوق در حوزه 
انتخاب منطقه »الباشوره« در بیروت 
گفــت: از همــه می خواهم برای طرح 
دیدگاه و نظر خود در انتخابات شرکت 
کنند. ما ایمان داریم که شرایط لبنان 
به گونه ای اســت که مستلزم همکاری 
همه طرف ها است.شــیخ نعیم قاسم 
ادامــه داد: نتایــج انتخابات را آنگونه 
که هســت و صرف نظر از نحوه توزیع 
آرا می پذیریم و برای پیشــرفت لبنان 
دســتان خود را به سوی همه طرف ها 
دراز می کنیم. وی تصریح کرد: در این 
دوره از مجلس همه اقشــار و طیف ها 
نماینــده خواهند داشــت. نبرد، نبرد 

انتخاب های سیاســی اســت و پس از 
انتخابــات، هیچکس حق ندارد بگوید 
مجلس نماینده اقشــار و دیدگاه های 
مختلف نیســت.معاون دبیرکل حزب 
الله تأکید کرد: روند برگزاری انتخابات 
به خوبی پیش می رود و هیچ ملاحظه 
اساسی و ماهیتی وجود ندارد و نتیجه 
همــان خواهد بود کــه مردم انتخاب 
می کنند. شــیخ نعیم قاســم در پایان 
گفــت: این انتخابــات، تعیین کننده 
اســت زیرا لبنان را از مرحله فروپاشی 
بــه مرحله خیزش و توســعه منتقل 

می کند.
  مشارکت پدر دبیرکل حزب الله 

لبنان در انتخابات پارلمانی
همزمان با برگزاری بیست و چهارمین 
دور انتخابــات پارلمانی 2022 لبنان، 
»ســید عبدالکریم نصرالله« پدر سید 
حسن نصرالله دبیرکل حزب الله لبنان 
با حضور در حوزه انتخابی »البازوریه« 
در جنــوب لبنــان، رأی خــود را به 

صندوق انداخت.
  انتخابات مانند جنگ ۳۳ روزه 
سرنوشــت آتی لبنان را تعیین 

میکند
حســین مرتضی تحلیلگــر لبنانی در 
ارتبــاط با انتخابات پارلمانی در لبنان 
گفت: من در ارتباط با تحولات روزهای 
اخیــر در صحنه انتخابات پارلمانی در 
لبنان به دو نکته اشاره می کنم، نخست 
اینکه ما در روزهای اخیر شاهد تبلیغات 
انتخاباتی صرفاً سیاســی نبودیم بلکه 
آنچــه دیدیم مواضعی تحریک آمیز بر 
مبنــای تعصبات فرقه ای بود که علیه 
یــک بخش از جامعه جریان داشــت. 
در صحنــه انتخابــات لبنان ما بحث و 
جدل هــای انتخاباتی و یا طرح برنامه 
و اهداف سیاســی را مشاهده نکردیم 

بلکه آنچه در صحنه مشاهده شد، طرح 
ادعاهایی با هدف تحریک جامعه لبنان 
بود.وی افزود: دومین مســاله مهم در 
صحنــه انتخابــات لبنان این اســت 
سیدحســن نصرالله دبیــرکل حزب 
الله لبنــان در جریان ســخنرانی های 
خــود معادله جدیــدی را تبیین کرد، 
براین اساس که مقاومت از ثروت های 
دریایــی لبنــان حفاظت خواهد کرد. 
سیدحسن نصرالله تاکید کرد که پس 
از انتخابات عملیات اکتشاف گاز را آغاز 
خواهد کرد و مســئولیت کل این روند 
را برعهده خواهد گرفت. به اعتقاد من 
اجرای این پــروژه اقتصادی می تواند 
لبنان را از همه بحران های معیشــتی 
و اقتصادی برهاند.همچنین طرح این 
مساله، معادله بازدارندگی تازه ای را در 
برابر رژیم صهیونیستی ایجاد می کند 
که براســاس آن لبنــان دیگر در برابر 
اســتفاده دیگــران از منابع گازی اش 
دســت بســته نمی ماند و با تغییر این 
رونــد می خواهد از همــه ثروت های 
طبیعــی خودش بهره بــرداری کند. 
انتخابــات امروز مانند جنگ 33 روزه 
سرنوشــت آتی لبنان را تعیین میکند.

  اگر اسرائیل بخواهد بر انتخابات 
تأثیــر بگذارد، مقاومت در کمین 

است
حســن فضل الله نماینده فراکســیون 
»وفــاداری به مقاومــت« در پارلمان 
لبنان پس از شــرکت در انتخابات این 
کشــور گفت: مردم لبنان از بزرگترین 
حــق قانونی خود اســتفاده می کنند. 
وی ادامــه داد: نفــرت پراکنــی در 
ســاختن کشــور و آینده لبنان جایی 
ندارد. ما به نظر مردم لبنان متوســل 
می شــویم و آنچه مردم می خواهند را 
می پذیریم و به قانون پایبند هســتیم. 

مــن از صبح در مناطق جنوبی حضور 
دارم و شاهد بوده ام که مردم آمدند تا 
معادله ارتش و مقاومت را تأیید کنند.

فضل الله اظهار داشــت: حضور در این 
انتخابات برای اینکه ما قدرت جدیدی 
داشته باشیم که بتواند کشور را عادلانه 
بازســازی کند، ضروری است. ما نظر 
مــردم لبنان را به حکمیت می پذیریم 
و خواهان اعمال آزادی هستیم و برای 
این آزادی خون داده ایم.این نماینده 
لبنانی در پایان با اشــاره به اینکه اگر 
مانور اســرائیل با هدف تأثیرگذاری بر 
انتخابــات باشــد، مقاومت در کمین 
نشســته است، افزود: ما بیشتر از همه 
بــه آزادی اعتقاد داریم و نظر کســی 
را تحــت تأثیر قرار نمی دهیم و مردم 
احساس خطر نمی کنند زیرا جوانانی 
هســتند که چشمانشان بیدار است.

میشــل عون« رئیــس جمهور  لبنان 
نیز پس پس از شــرکت در انتخابات 
و انداختــن رأی خــود به صندوق در 
حــوزه انتخابی »حاره حریک« گفت: 
هیــچ شــهروندی نمی تواند در مورد 
یک موضوع اصلی و اساسی که همان 
انتخــاب نظــام حکومتی اســت، بی 
طرف بمانــد.وی تصریح کرد: حضور 
در انتخابات وظیفه همه شــهروندان 
اســت و این فرصت هر چهار سال یک 
بار فراهم می شود و امیدوارم همه این 
وظیفه را ادا کنند. پایگاه النشره هم از 
حضور »جبران باسیل« رئیس جریان 
آزاد ملی در حوزه انتخابی »البترون« 
و انداختــن رأی خود به صندوق خبر 

داد.
  شــیخ احمد قبلان: در مسیر 
مقاومت و دفاع از لبنان ثابت قدم 

هستیم
شیخ »احمد قبلان« مفتی سرشناس 

لبنانــی پس از شــرکت در انتخابات 
پارلمانــی این کشــور و انداختن رأی 
خــود بــه صندوق در حــوزه »میس 
الجبل« اســتان نبطیه گفت: در مسیر 
مقاومت، اســتقامت و دفاع از کشــور، 
ثابت قدم و استوار هستیم. وی افزود: 
امروز یک روز تاریخی و تعیین کننده 
اســت و امکان ندارد ما سســت و بی 
تفاوت باشیم.به گزارش العهد، »بسام 
مولوی« وزیر کشور لبنان هم با حضور 
در یکی از حوزه های انتخابی طرابلس 
رأی خــود را بــه صنــدوق انداخت و 
ســپس در ســخنانی گفــت: تنها راه 
بازگردانــدن لبنان به مســیر صحیح، 
شــرکت گســترده در انتخابات امروز 
اســت. از همــه مردم لبنــان و اهالی 
طرابلس درخواســت می کنم که افراد 
اصلــح را انتخــاب کنند چــرا که آنها 
می توانند خیر و خوبی را برای کشــور 
به ارمغان بیاورند.وی افزود: مشکلات 
اداری انتخابــات تا کنون اندک بوده و 
اوضاع امنیتی بسیار مطلوب است. 80 
هزار نیروی نظامی و امنیتی مأموریت 
تأمین امنیــت حوزه های انتخابیه در 
سراســر لبنان را به عهده دارند. پایگاه 
خبری »النشره« هم از حضور »حسان 
دیاب« و »فؤاد الســینوره« نخســت 
وزیران پیشــین لبنــان در انتخابات 

پارلمانی خبر داد.
  میقاتی: فراینــد انتخابات به 

خوبی پیش می رود
پایگاه خبری »النشــره« نیز از شرکت 
نجیــب میقاتی نخســت وزیر لبنان 
در انتخابــات پارلمانــی این کشــور 
و انداختــن رأی به صنــدوق یکی از 
حوزه هــای انتخاباتــی طرابلس خبر 
داد. میقاتی پس از انداختن رأی خود 
به صندوق گفــت فرآیند انتخابات تا 

کنون به خوبی پیش رفته اســت.
 صفی الدین: مردم برای آبادانی 
لبنان افراد صادق را انتخاب کنند

سید هاشم صفی الدین معاون اجرایی 
حــزب الله لبنــان دقایقی پس از آغاز 
انتخابــات پارلمانی در این کشــور، با 
حضور در حوزه انتخابیه منطقه »دیر 
قانون النهر« شهرســتان »صور« در 
جنــوب لبنان رأی خود را به صندوق 
انداخت.هاشم صفی الدین در سخنانی 
پــس از انداختن رأی خود به صندوق 
گفت: زمان ســخن گفتن و شــعار به 
پایان رســید و اکنون زمان رأی دادن 
اســت. وی از مردم لبنان خواست در 
انتخابات پارلمانی حضور گســترده و 
قدرتمند داشته باشند و افراد صادقی 
را انتخاب کنند که بتوانند از کشــور 

محافظت کرده و آن را آباد ســازند.

سیاست داخلی
دستور واریز کمک معیشتی 

اردیبهشت به حساب مشمولان قبلی 
رئیس جمهور به ســازمان برنامه و بودجه و وزارت 
تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی دســتور داد، کمک 
معیشــتی ماه اول )اردیبهشت( به حساب تمامی 
افرادی که تا ماه قبل مشــمول دریافت یارانه بوده 
اما در این مرحله کمک معیشتی دریافت نکرده اند 
و متقاضی تجدیدنظر در دهک بندی فعلی هستند، 
واریز شــود.به گزارش ایرنا، آیت الله ســید ابراهیم 
رئیســی روز گذشــته در جلســه ستاد هماهنگی 
اقتصادی دولت این دســتور را به ســازمان برنامه 
و بودجــه و وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی داد.
رئیس جمهور در این جلســه گفت: اصل بر اعتماد 
به خود اظهاری مردم است و به همین منظور مبلغ 
کمک معیشــتی ماه اول، به حســاب این افراد نیز 
واریز شود تا به محض تأیید درخواست متقاضیان 
از سوی دستگاه های مسئول، این مبلغ توسط آنها 
قابل برداشــت شــود و در ماه های آتی نیز همانند 
ســایر مشــمولان، بتوانند مبلغ کمک معیشتی را 
دریافت کنند.رئیســی در این جلسه تصریح کرد: 
وزارت تعــاون،  کار و رفاه اجتماعی موظف اســت 
حداکثر ظرف یک ماه، این درخواست ها را بررسی 

و نتیجه نهایی را به سرپرستان خانوار اعلام کند.

همه قوا برای تقویت بخش تعاون 
همکاری کنند

رئیس مجمع تشــخیص مصلحت نظام بر ضرورت 
توجــه هر چه بیشــتر به بخش تعــاون در تدوین 
سیاست های ابلاغی برنامه هفتم توسعه تاکید کرد.

به گزارش ایلنا، روز گذشته صادق آملی لاریجانی 
در دیــدار رئیس اتاق تعــاون ایران و معاونان وی، 
ضمن اســتماع گزارشی از اقدامات و فعالیت های 
اتاق تعاون، اصل ۴۴ قانون اساسی درخصوص ارکان 
نظام اقتصادی کشور را مورد اشاره قرار داد و گفت: 
در دوران جنگ اقتصادی که همواره توجه به اقتصاد 
درون زا از ســوی مقام معظم رهبری مدظله العالی 
مورد تاکید است، تعاونی ها با توجه به صبغه مردمی 
خود می توانند نقش بی بدیلی در مردمی ســاختن 
اقتصاد کشــور ایفا کنند و در جهت تحقق اهداف 
اقتصــاد مقاومتی و منویــات رهبر معظم انقلاب 
گام هایــی موثر بردارند.رئیس مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام در پاســخ به درخواســت مساعدت 
مســئولان اتاق تعاون برای توجه بیشــتر به بخش 
تعاونی در سیاست های ابلاغی برنامه هفتم توسعه، 
بر ضرورت این موضوع تاکید کرد و گفت: قطعا همه 
قوا و دستگاه ها باید در راستای تقویت بخش تعاونی 
همکاری و هم افزایی داشــته باشند و این مهم باید 
در سیاست های برنامه هفتم نیز به شکلی صحیح 

و کارآمد پیش بینی شود.

امنیت مردم خط قرمز 
قوه قضاییه است 

دادســتان کل کشور گفت: قوه قضاییه از نیروهای 
انتظامی و امنیتی در بحث برخورد با مرتکبان جرایم 
خشــن در جامعه قاطعانه حمایت خواهد کرد.به 
گزارش شروع به نقل از قوه قضاییه، حجت الاسلام 
و المســلمین محمد جعفر منتظری در واکنش به 
برخورد با کسانی که در جامعه مرتکب جرایم خشن 
می شــوند، بیان کرد: بحث امنیت مردم خط قرمز 
قوه قضاییه، نیروهای انتظامی و امنیتی است، قوه 
قضاییــه وظیفه و تکلیف دارد تا با مرتکبان جرایم 
خشــن در جامعه، قاطعانه برخورد کنند.دادستان 
کل کشــور تصریــح کرد: از نیروهــای انتظامی و 
مســئولان برقراری امنیت در جامعه انتظار داریم 
تا به صورت کلی با کســانی که موجب خدشــه دار 
شدن امنیت مردم در هر منسب و جایگاه و مکانی 
می شــوند، برخورد قاطع داشته باشند و قطعا قوه 
قضاییه از آن ها در این رابطه حمایت خواهد کرد.

هیچ مشکلی در زمینه تامین 
کالاهای اساسی وجود ندارد

جلسه ستاد تنظیم بازار روز گذشته  به ریاست معاون 
اول رییس جمهور برگزار شــد.به گزارش ایسنا، در 
این جلسه که وزرای کشور، صنعت، معدن و تجارت، 
جهاد کشاورزی، امور اقتصادی و  دارایی، دادگستری، 
نفت، تعاون، کار و رفاه اجتماعی، فرهنگ و ارشــاد 
اســلامی، ارتباطــات و فنــاوری اطلاعات، رییس 
سازمان برنامه و بودجه ، سخنگوی دولت ، دادستان 
عمومی و انقلاب تهران و استاندار تهران نیز حضور 
داشــتند، گزارشی از آخرین وضعیت بازار در استان 
های مختلف کشور ارائه و برخی مسائل پیش روی 
اجرای طرح توزیع عادلانه یارانه ها مورد بررسی قرار 
گرفت.در این نشست وزیر جهاد کشاورزی با تاکید بر 
اینکه هیچ مشکلی در زمینه تامین و تولید کالاهای 
اساسی از جمله مرغ، تخم مرغ و روغن وجود ندارد..

 هشدار مقاومت به تل آویو
گزارشی از انتخابات ۲۰۲۲ لبنان؛

گروه  ایران وجهان- رئیس ســازمان انژی اتمی 
کشــورمان، رمز موفقیت در کارآفرینی، به  ویژه گستره 
محصــولات دانش بنیان را ایجاد ظرفیت برای قدرت 
خلق محصول دانســت.به گزارش پایگاه اطلاع رسانی 
سازمان انرژی اتمی ایران، چهاردهمین جشنواره تجلیل 
از کارآفرینان و مدیران اشتغالزای کشور با حضور محمد 
اســلامی معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان انرژی 
اتمی ایران و جمعی از مدیران و مســئولان کشــوری 
در مرکــز همایش های بین المللی صداوســیما برگزار 
شد.اسلامی خطاب به کارآفرینان و مدیران اشتغالزای 
کشور گفت: یک سری از واژه های پرتکرار هستند که 
قدر و ارزش آن ها به  درستی بیان نمی شود. از جمله این 
واژه ها کارآفرینی است. کارآفرین در معنای واقعی کلمه 
فدا شونده و عاشق است، یعنی توقعی ندارد و عاشقانه 
خودش را در مســیر مهم کارآفرینی قرار می دهد.وی 
در خصوص ویژگی ها و اهداف کارآفرینان خاطرنشان 
کــرد: یک کارآفرین و مدیر اشــتغالزا به دنبال منفعت 
شــخصی نیســت؛ اگر منفعت را در نظر بگیرد در این 
مســیر نمی تواند گام بردارد. کارآفرینان عزیز در مقابل 
همه سختی ها و ناملایمات مقاوم هستند؛ این یک اصل 
بنیادی اســت.معاون رئیس جمهور در ادامه با اشاره به 
چند دهه فعالیت در مسئولیت های دولتی اظهار کرد: در 
حوزه های مختلف به  عنوان مدیر دولتی در نظام مقدس 
جمهوری اسلامی ایران فعالیت داشته ام. برای پیشبرد 
اهداف و برنامه ها همواره تلاش بسیار زیادی داشتیم  و 

فراز و نشیب های فراوانی را در مسیر دیدیم. به خصوص 
زمانی که می خواستیم در زمینه فناوری های سطح بالا 
)High-tech( کاری انجام بدهیم.وی گفت: در مقطعی 
تصمیمی در نظام جمهوری اسلامی ایران گرفته شد و 
در حکمی به بنده ابلاغ شد تا صنعت هواپیماسازی کشور 
را ایجاد کنم. کاری که با توجه به امکانات محدود بسیار 
طاقت فرســا بود و باید تقریباً از صفر شروع می کردیم.

رئیس سازمان انرژی اتمی ادامه داد: باید طوری طراحی 
و سازمان دهی می کردیم که بتوانیم سه جبهه را همراه 
داشته باشیم. یکی از آن ها باور جامعه و مردم بود، بحث 
دیگر جلب باور و اعتماد مسئولان و دیگر موضوع مهم، 
تعریف سازوکار یارگیری برای انجام کار تیمی بود که از 
شایستگی های لازم برخوردار باشند. اگر بخواهیم این 
سه جبهه را در مسیر همراه خود ببینیم، لازمه آن ایجاد 
یک جریان است که در یک مسیر مولد و بادوام با رعایت 
استانداردهای بین المللی ساز و کار مورد نیاز فعالیت را 
ایجاد کند.اســلامی گفت: ایجاد یک جریان صحیح و 
هدفمند، در مســیر رسیدن به هدف، با تمرکز اصلی بر 
مدار نیروی انسانی متعهد و برخوردار از دانش و ظرفیت 
لازم، انرژی زیادی را می طلبد.وی افزود: با همان ساز 
و کار، صنعت هواپیماسازی در مسیر پیشرفت و ترازی 
قرار گرفت که هواپیماهای مافوق صوت، تولید، عرضه 
و بهره برداری می شــود. در صنعت هواپیماهای بدون 
سرنشــین نیز با وجود تحریم های سخت و طاقت فرسا 

امروز در جمع برترین های دنیا هستیم.

قدرت خلق محصول با ظرفیت طراحی و مهندسی رمز موفقیت کارآفرینی است
گروه  ایران و جهان- دستیار ویژه وزیر خارجه با بیان 
اینکه روابط اقتصادی ایران و قطر اصلا زیبنده نیست،  
اظهــار کــرد: با توجه به روابــط دریایی نزدیک با قطر، 
بستر خوبی برای صادرات محصولات و کالاهای ایرانی 
مهیاســت.به گزارش شــروع به نقل از رادیو گفت وگو، 
عبدالله سهرابی در خصوص راهبردهای دو کشور قطر 
و ایران به برنامه رویداد گفت: بعد از انقلاب نامحرمان 
منطقه که ســفره خود را کمرنگ دیدند، با شــکل دادن 
شــورای همکاری خلیج فارس نهادی را در تعارض با 
جمهوری اســلامی طراحی کردند. در این میان قطر از 
ابتدای پیروزی انقلاب نظام ایران را به رسمیت شناخت و 
به این جمع بندی رسیدند که با ایران باید روابط تجاری 
و دو طرفه داشــته باشــند.وی با اشاره به پیشینه ارتباط 
دو کشور و دو ملت گفت: ۲۷ سال گذشته برای شرکت 
در اجــلاس ۱۹۹۵ با پدر بزرگ امیر فعلی قطر ملاقات 
داشتیم و می گفت زمانی که ما در بحران قرار گرفتیم، 
مردم ایران در بوشهر حتی درختان شان را بریدند و برای 
از بیــن نرفتــن دام ها، به ما کمک کردند. بنا بر این نقل 
قول قطری ها در بندرگاه خود چشم به راه می نشستند 
تا ایرانی ها برایشان آب و روغن بیاورند.سهرابی با بیان 
این مطلب افزود: همواره نوعی نگاه تاریخی نســبت به 
کمک های ایران وجود داشته و تصور می کنم سفر شیخ 
تمیــم بــه تهران در بهترین زمان ممکن صورت گرفته 
اســت. قطر نیز با همین ســبقه تاریخی و نمایاندن خود 
در معادلات سیاسی منطقه و نیز جنگ اعراب در مقابل 

اسرائیل، گفت: امیر قطر پیشتر به صورت خصوصی به 
بنده گفته بود ایرانی ها باید ما را حلال کنند چون در جنگ 
تحمیلی به اشتباه از صدام حمایت کردیم. چنین سخنی 
از زبان یک مسئول ارشد بسیار مهم است و هوشمندی 
دولت قطر این است که اوضاع و احوال منطقه را درک 
کرده اند.وی با بیان این که ایران همواره سیاست خود 
را اعلام نموده ولی متاســفانه عده ای امروز خود را در 
دامان رژیم صهیونیســتی انداخته و منطقه را فراموش 
کرده اند، گفت: این کشورها ناخودآگاه در بستر دشمن 
قرار می گیرند.ســهرابی در خصوص دیدار امیر قطر با 
رهبری اظهار کرد که وقتی ملاقات با پدرِ امیر ســابق 
را در دســتور کار داشــتیم، به نکته ای از رهبری اشاره و 
درخواســت شد که آقای خامنه ای نصیحتی بکنند.وی 
ادامه داد: وقتی امیرپدر چنین درخواســتی داد، رهبری 
گفتند یک جمله برای شــما و دوســتان تان در منطقه 
دارم. - درســت مثل زمانی که حضرت امام)ره( پیامی 
به رئیس شــوروی وقت داده بودند- رهبری گفتند شما 
اعتمادتان را به خدا بیشتر کنید.این تحلیلگر حوزه منطقه 
به بخشــی از این ســخنان اشاره کرد که به عدم دخالت 
خارجی ها در منطقه تاکید دارد و دیگر این که ســطح 
روابط دو کشــور بســیار پایین است و باید چندین برابر 
شود.ســهرابی یادآوری کرد: روابط اقتصادی دو کشور 
اصلا زیبنده نیست و با توجه به روابط دریایی نزدیک با 
قطر، بستر خوبی برای صادرات محصولات و کالاهای 

ایرانی مهیاست.

سطح روابط  اقتصادی با قطر زیبنده نیست
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3اقتصاد کلان
بانک وبیمه

افتتاح شعبه جدید بانک سینا  
در شهر قزوین

شعبه جدید بانک سینا با هدف گسترش خدمات 
بانکی، افزایش رفاه حال مشتریان و ارائه خدمات 
مطلوب تر به هموطنان با حضور سرپرســت این 
بانک در شــهر قزوین به بهره برداری رســید.به 
گزارش روابط عمومی بانک ســینا؛ دکتر صفایی 
مزید در جمع همکاران و روســای شــعب شهر 
قزویــن، ظرفیت بالای اقتصادی و فرهنگی این 
شــهر را متذکر شــد و بر تعامل و همکاری بیشتر 
کارکنان بانک برای رسیدن به افق های روشن و 
تحقق اهداف در زمینه جذب منابع ارزان قیمت، 
کاهش قیمت تمام شده پول و بهبود دیگر نسبت 
های مالی بانک تاکید کرد.سرپرست بانک سینا با 
بیان این که ظرفیت های تجاری و صنعتی شهر 
قزوین می تواند منبع خدمت رســانی بیشــتر و 
ایجاد فرصت برای ســرمایه گذاری های جدید 
باشد، افزود: بانک سینا با برخورداری از نیروهای 
متخصص و توانمند در کنار زیرســاخت مدرن و 
خدمات متنوع، می تواند به جایگاه بهتری از نظر 
عملکردی دست یابد و قطعا این موضوع مطمع 
نظر همه همکاران بوده و هست لذا نیازمند تلاش 
و جدیت بیشتری هستیم.صفایی مزید در بخشی 
از سخنان خود به ارتقاء شاخص های عملکردی 
در سال گذشته اشاره کرد و گفت: بانک سینا در 
سال 1400 موفق شد علاوه بر عملکرد مناسب در 
زمینه تجهیز و تخصیص منابع، مطالبات جاری 
خود را به کمتر از 2 درصد برساند و در سایر بخشها 
نیز به ویژه پرداخت تسهیلات و ایفای مسئولیت 
های اجتماعی به منظور حمایت از اقشــار کمتر 

برخوردار جامعه عملکرد مطلوبی داشته است.

بروزرسانی برخی سامانه های 
بانک قرض الحسنه مهر ایران 

ســامانه های الکترونیکی بانک قرض الحســنه 
مهــر ایــران در بامــداد روز جمعه از دســترس 
خارج می شــود.به گــزارش روابط عمومی بانک 
قرض الحســنه مهر ایران، برای بهبود فرآیندها 
و به روزرســانی سامانه ها از ساعت 00:01 بامداد 
جمعــه مورخ 1401/02/2۳ بــه مدت  زمان 4 
ســاعت سامانه های الکترونیکی بانک با اختلال 
روبه رو خواهد بود.لازم اســت مشــتریان گرامی 
عملیات هــای بانکــی مورد نظر خود را در زمانی 

خارج از بازه مذکور انجام دهند.

گــروه اقتصاد کلان- رئیس کل ســازمان امور مالیاتی کشــور، 
انجــام اصلاحــات مقرراتی و کاهش تورم مقررات در نظام مالیاتی و 
تهیه دســتورالعمل های صریح و شفاف را از اولویت های برنامه های 
تحول آفرین برشــمرد، گفت: تحول آفرینی در نظام مالیاتی، لازمه 
توسعه اقتصادی و پیشرفت همه جانبه کشور است.به گزارش شروع 
از  سازمان مالیاتی ایران، داود منظور با تاکید بر اینکه ایجاد گفتمان 
تحول آفرینی در نظام مالیاتی، لازمه توســعه اقتصادی و پیشــرفت 
همه جانبه کشــور اســت، اظهار کرد: افزایش منابع درآمدی دولت، 
جداشــدن بند ناف اقتصاد از درآمدهای نفتی و مقاوم سازی بودجه 

از ملزومات توســعه و تحول نظام مالیاتی اســت.رئیس کل سازمان 
امور مالیاتی یکی از ضرورت های تحول آفرینی و هوشمندســازی 
نظام مالیاتی را در بازکردن غل و زنجیرهای خودســاخته از جمله 
قوانین موازی و مقررات اضافی از دست وپای نظام مالیاتی دانست و 
گفت: این کار هم عدالت مالیاتی را افزایش می دهد و هم وجه مردمی 
بودن نظام مالیاتی و رضایتمندی شهروندان را افزایش می دهد.وی 
با اشاره به اینکه منطق مقررات زدایی این است که مقررات ساده تر و 
کمتر اما کیفی تر و دقیق تر موجب افزایش بهره وری، کارایی و پویایی 
ســازمان می شــود، انجام اصلاحات و کاهش تورم مقررات در نظام 

مالیاتی را از شــاخص های عملیاتی در دوره تحولی دانســت.معاون 
وزیر امور اقتصادی و دارایی با تاکید بر اینکه باید دســتورالعمل ها 
موجز، صریح و شفاف تهیه شوند گفت، برای مقررات زدایی و انجام 
اصلاحات مقرراتی در نظام مالیاتی، توجه به سه مؤلفه ضروری است. 
نخست؛ توجه به قوانین بالادستی و برنامه توسعه و برنامه های دولت 
مردمی که مقررات زدایی و انجام اصلاحات مقرراتی در راستای تحقق 
این اهداف پیگیری و اجرا شود. دوم؛ مجموعه های نظارتی سازمان 
مثل دادســتانی انتظامی مالیاتی که وظیفه نظارت، هماهنگی و به 

چالش کشیدن مقررات دست وپاگیر را برعهده دارد.

قوانینمتعددموجبعدمشفافیتفرآیندهامیشود

   
گروه اقتصاد کلان 

Eghtesadkalan.SHouroo.1@gmail.com

گروه اقتصاد کلان-رئیس سازمان برنامه 
و بودجه گفت: طبق قانون بودجه 1401، 
همه درآمدهای ارزی کشور باید به نرخ 
نیمایــی فروخته شــود و دیگر چیزی 
بــه نــام ارز 4200 تومانی وجود ندارد.

ســید مســعود میرکاظمی با حضور در 
برنامــه گفتگوی ویژه بخش خبری 21 
سیما در پاسخ به این پرسش که مبنای 
دهک بندی ها چیست؟ اظهار داشت: بر 
اساس قانون بایستی دهک های درآمدی 
کشــور مشــخص و بر اساس آن میزان 
حمایت دولت روشن شود.وی ادامه داد: 
دهک های پاییــن جامعه باید حمایت 
بیشتر و دهک های بالا باید حمایت های 
کمتر شوند تا عدالت برقرار شود.رئیس 
ســازمان برنامه و بودجه گفت: در بحث 
انرژی هم میــزان برخورداری دهک ها 
متفاوت اســت و بر این اســاس وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی این مسئولیت 
را طبق قانون دارد که بر اســاس پایگاه 
اطلاعــات ایرانیــان، اطلاعات کامل از 
وضعیــت درآمدی افــراد جامعه را در 
اختیار سازمان هدفمندسازی قرار دهد 
و این ســازمان بر اساس مصوبات ستاد 
مردمی ســازی و توزیع عادلانه یارانه ها، 
ایــن پرداخت ها را انجام دهد و مردم در 
حســاب های خود می توانند مشــاهده 
کننــد.وی افزود: آنچه که اتفاق افتاد بر 

اســاس تحلیل ها و محاسباتی است که 
انجام شــد و ممکن است درصدی خطا 
هم داشــته باشــد که با مراجعه افراد و 
اعلام نقطه نظراتشــان توسط سازمان 
هدفمندســازی و وزارت رفاه رسیدگی 
می شــود و اگر احیاناً جا مانده اند اضافه 
و مابه التفــاوت هم پرداخت می شــود، 
اگر هم مشــمول نیســتند برایشــان 
توضیح می دهند که مشمول این یارانه 

نمی شوند.میرکاظمی گفت: یارانه دو ماه 
علی الحساب واریز شد که به جز موضوع 
دارو و نان است و به محض شروع طرح، 

این یارانه آزاد می شود.
  یارانه واریزی به محض آغاز طرح 

قابل برداشت خواهد بود
رئیس ســازمان برنامــه و بودجه ادامه 
داد: الآن امکان برداشــت نیست، چون 
هنوز کالا با ارز 4200 تومانی در جامعه 

توزیع می شــود تا زیرساخت ها فراهم 
شود.وی خاطرنشان کرد: یارانه ماه اول 
آزاد می شــود و ماه بعد، نوبت دوم آزاد 
می شود که مردم بتوانند مایحتاج خود 
را خریداری کنند.میرکاظمی گفت: در 
پاســخ به این پرســش که مبلغ واریزی 
جدا از مبلغ یارانه ای اســت که دریافت 
می کردند یا تجمیع شــده است؟ گفت: 
تجمیع شــد، در قانون »بند ب تبصره 

14« مشخص شد که وزارت رفاه بایستی 
ایــن پالایــش را در درگاه انجام دهد و 
دهک های بالا را شناســایی کند و افراد 
جدیدی که مستحق هستند ثبت نام کند، 
چــون در مقاطع مختلف پرداخت هایی 
صورت می گرفت، این موارد تجمیع شد 
و به صورت یکســان پرداخت می شود، 
البتــه این ماه پرداخت 4۵ هزار تومانی 
را دهم اردیبهشــت داشتیم و این ۳00 
- 400 هزار تومان مازاد آن شد و این ماه 
استثنائاً این اتفاق افتاده است.وی افزود: 
در دولت قبل به منظور مقابله با کرونا هر 
فرد با تقاضای خود وام قرض الحسنه یک 
میلیون تومانی دریافت کرد که بانک ها 
۳۶ قســط این وام را به طور اتوماتیک 
کــم می کنند.رئیس ســازمان برنامه و 
بودجه گفت: از ســال 1400 قیمت ها 
افزایش پیدا کرد و در اواخر سال 1400 
با اتفاقاتی که در روسیه و اوکراین افتاد، 
تشدید شد مثلًا جو در سال ۹۹ هر تن 
2۷0 دلار بود، در شهریور 1400 به ۳۵0 
دلار رســید، فروردین 1401 هم ۵۶0 
دلار شد که یک رشد قابل توجهی بود، 
همچنین ذرت 220 دلار بود در شهریور 
1400 به ۳۹۹ دلار رســید، امروز ۵1۶ 
دلار اســت، گنــدم 210 دلار بود نیمه 
1400 به ۳۷0 دلار رســید، امروز ۵۶0 
دلار اســت، روغن خــام ۷41 دلار بود، 
شــهریور 1400 به 12۸0 دلار رسید، 
امروز 2۳0۶ دلار اســت.وی ادامه داد: 

بازار سرمایه
صعود ۲۴ هزار واحدی

 شاخص بورس
بازار ســرمایه روز گذشــته برخلاف روز گذشته 
روندی صعودی داشــت و شــاخص کل بورس 
توانســت بیش از 24 هزار واحد افزایش یابد.به 
گزارش ایســنا، شــاخص کل بورس دیروز با 24 
هــزار و ۹1۸ واحــد افزایش در رقم یک میلیون 
و ۵۶4 هزار واحد ایســتاد، شــاخص کل با معیار 
هــم وزن هم ۹۵40 واحــد افزایش یافت و رقم 
4۳۸ هزار و 40۹ واحد را ثبت کرد.در این بازار 
۶2۸ هزار معامله انجام شــد که ۶۵00 میلیارد 
ریال ارزش داشت، فولاد مبارکه اصفهان، سرمایه 
گذاری غدیر، ســرمایه گذاری تامین اجتماعی، 
معدنــی و صنعتــی گل گوهــر، پالایــش نفت 
اصفهان، پتروشــیمی پردیس و گســترش نفت 
و گاز پارســیان نسبت به سایر نمادها بیشترین 
تاثیر مثبت را روی بورس گذاشتند.در آن سوی 
بازار سرمایه شاخص کل فرابورس با ۳0۶ واحد 
افزایش تا رقم 21 هزار و ۳۹۶ واحد صعود کرد. 
در این بازار ۳41 هزار معامله به ارزش ۳4 هزار 
و ۹۸۸ میلیــارد ریال انجام شــد. پتروشــیمی 
مارون، پتروشــیمی تندگویان، سرمایه گذاری 
صبا تامین، صنعتی مینو، فولاد هرمزگان جنوب، 
سرمایه گذاری مالی سپهر صادرات و سنگ آهن 
گوهر زمین نسبت به سایر نمادها بیشترین تاثیر 
مثبت را روی فرابورس گذاشتند. در بازار امروز 
2۳۶ نمــاد بــه ارزش 10 هزار و ۸۶۹ هزار ریال 
صف خرید و شــش نماد بــه ارزش ۵۸ میلیارد 

ریال صف فروش بودند.

نظر بخش خصوصی در مورد 
آزادسازی نرخ ارز

عضــو هیئت نمایندگان اتــاق بازرگانی تهران 
می گوید بخش خصوصی در ســال های گذشته 
بارها اعلام کرده که طرفدار آزادســازی نرخ ارز 
است؛ به این معنی که با چند نرخی کردن ارز یا 
پایین نگه داشتن دستوری قیمت ها مخالف بوده 
و معتقد است بر اساس عرضه و تقاضا و آنچه که 
در بــازار رخ می دهــد، باید قیمت را تغییر داد.به 
گزارش ایســنا، مهدی معصومی اصفهانی افزود: 
البتــه این به هیچ عنــوان به معنی طرفداری از 
بالا رفتن قیمت ارز نیســت بلکه ما معتقدیم که 
اگر افزایش یا کاهش قیمتی رخ می دهد باید بر 
اساس واقعیت ها و روند حرکتی بازار باشد.وی با 
اشاره به برنامه ریزی برای اصلاح نظام پرداخت 

همهدرآمدهایارزیکشوربایدبهنرخنیماییفروختهشود
رئیس سازمان برنامه و بودجه
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 نام و نشانی دستگاه مناقصه گذار: ارومیه خیابان دکتربهشتي - روبروي دانشگاه ارومیه   - امور قراردادها ، مناقصات و پیمان های-  

اداره کل نوسازي ، توسعه وتجهیز مدارس استان آذربایجانغربي  به شماره تماس 6- ۳۳44۳0۹۳  

نوبت اول
استان آذربايجان غربي

5

گروه اقتصاد کلان-در راستای اجرای قانون جدید چک، بانک ها باید امکان 
ثبــت و صدور چک هــای بنفش رنگ را از طریق خودپردازهای خود فراهم 
کنند که تاکنون ۱۵ بانک نسبت به این امر اقدام کرده اند.به گزارش ایسنا،  
قانون جدید چک که از ابتدای سال جاری لازم الاجرا شد، ثبت و صدور چک 
را به ثبت در سامانه صیاد ملزم و نقل  و انتقال چک را از طریق پشت نویسی 
ممنوع کرد.بانک مرکزی باید در راستای پیاده سازی این قانون، روش های 
متنوعی را برای ثبت، تأیید و اســتعلام چک های صادرشــده فراهم کند که 
این روش ها باید به منظور گسترش و سهولت دسترسی به خدمات سامانه 
صیاد ترکیبی از روش های حضوری و غیرحضوری باشــد.روش های کاملًا 
غیرحضوری که همزمان با شــروع توزیع چک های صیادی جدید عملیاتی 
شده اند شامل ارائه خدمات ثبت، تأیید و استعلام چک بوسیله برنامک های 

تلفــن همراه اعــم از برنامک های پرداختی، همراه بانک ها و فضای اینترنت 
بانک ها است که کاربران می توانند مراحل مورد نیاز را از این سه روش بدون 
مراجعــه حضوری به شــعب بانک یــا خودپردازها انجام دهند.اما از آنجا که 
امکان ثبت و صدور چک در سامانه صیاد به صورت اینترنتی برای همه مقدور 
نیست، لازم است تا یکسری برنامه ریزی ها چون فعال سازی خودپردازها و 
ارسال پیامک برای ثبت و انتقال باید در نظر گرفته شود که از ۲۵ فروردین 
ماه امسال، امکان ثبت و صدور چک های بنفش رنگ با پیامک فراهم شد و 
از این به بعد، صادرکنندگان و دریافت کنندگان چک های جدید می توانند 
با ارســال پیامک به سرشــماره ۴۰۴۰۷۰۱۷۰۱، نسبت به »ثبت«، »تایید 
دریافت«، »انتقال«، »اســتعلام« و همچنین »معرفی شــماره تلفن همراه 

برای اطلاع از ثبت یا انتقال چک به نام فرد« اقدام کنند.

گروه اقتصاد کلان-یک فعال بازار ســرمایه گفت: متاســفانه در حال حاضر 
افرادی بدون داشــتن هرگونه مجوز و علمی اقدام به تبلیغات گســترده در 
حــوزه معاملــه و ســبدگردانی در بازار رمز ارزها می کننــد و در این میان 
سودجویانی هم هستند که از این فرصت سوء استفاده کرده و در این شرایط 
دســت به کلاهبرداری می زنند.به گزارش ایســنا، میلاد ویسمه اظهار کرد: 
در چند ســال گذشــته بویژه از اواخر ســال ۱۳۹۹، بازار رمزارزها در ایران 
مورد اســتقبال عمومی قرار گرفت و متاســفانه دوباره عده ای از این فرصت 
سوءاســتفاده کردند و کماکان در حال فریب اذهان عمومی و فریب مردم 

ناآگاه هســتند.وی افزود: متاســفانه حتی در شهرهای کوچک افرادی بدون 
داشــتن هیچگونه مجوز و علمی اقدام به تبلیغات گســترده در حوزه معامله 
کردن و ترید کردن یا اصطلاحا سبدگردانی در بازار رمز ارزها می کنند که 
حتی در استان مرکزی نیز این افراد دیده شدند و از این خلاء سوءاستفاده 
کرده و اقدام به دریافت مبالغ و ســرمایه های مردم و انجام معاملات با این 
ســرمایه ها می کنند و متاســفانه از آنجاکه هیچ مجوزی ندارند و صلاحیت 
این افراد مورد تایید نیســت، می تواند زمینه ســاز فاجعه های بزرگی مثل 

کلاهبرداری ها یا سایر تخلفات مالی شود.

جزئیات ثبت و صدور چک در خودپرداز ۱۵ بانک

ورود سودجویان به مدار بازار رمزارزها

3اقتصاد کلان
بانک و بیمه

ابلاغ تسهیلات قرض الحسنه 
فرزندآوری پست بانک 

بخشــنامه میزان اعتبار مدیریت شعب استان ها 
و مناطــق تهــران بــرای پرداخت تســهیلات 
قرض الحســنه فرزنــدآوری از ســوی اداره کل 
اعتبارات پســت بانک ایران، ابلاغ شد.به گزارش 
شــروع به نقل از  اداره کل روابط عمومی پســت 
بانــک ایران، بانک مرکزی جمهوری اســلامی 
ایــران با ابــلاغ بخشــنامه ۳۱۷۰۲/۰۱ مورخ 
۱۰/۰۲/۱۴۰۱ بــه بانک ها، برای فرزندانی که از 
ســال ۱۴۰۰ به بعد به دنیا آمده اند تســهیلات 
قرض الحســنه فرزندآوری، بــه ازای فرزند اول 
۲۰۰ میلیون ریال، فرزند دوم ۴۰۰ میلیون ریال، 
فرزند سوم ۶۰۰ میلیون ریال، فرزند چهارم ٨۰۰ 
میلیون ریال و فرزند پنجم به بعد ۱،۰۰۰ میلیون 
ریال اعلام کرد.بر اساس این بخشنامه، در مورد 
تولد فرزندان دو قلو و بیشــتر به ازای هر فرزند 
یــک وام تعلــق می گیرد و ترتیب تولد لحاظ می 
شــود.متقاضیان مــی توانند جهــت ثبت نام به 
 ve.cbi.ir/vc/Defaultvc.aspx آدرس 
مراجعه کنند و همچنین »ســامانه تســهیلات 
ve-bank. قرض الحســنه فرزنــد« به آدرس
pbn.net از ابتدای اردیبهشــت ماه راه اندازی 
شده  وکاربران می توانند با مراجعه به آین سامانه 
نسبت به تعیین بانک عامل و شعبه اقدام کنند.

اطلاعیه بانک گردشگری در خصوص 
سود فروش سهام در شرکت فرعی

بانک گردشگری در خصوص سود فروش سهام در 
شرکت فرعی شفاف یازی کرد.به گزارش شروع، 
بانک گردشگری اعلام داشت با عنایت به واگذاری 
سهام سینا سروش اریکه )سهامی خاص( توسط 
شــرکت توسعه پارس گســتر نگین گردشگری 
از زیــر مجموعــه های شــرکت اقتصادی نگین 
گردشــگری ایرانیان و سهامداری حدود ٨۹/۴٨ 
درصدی بانک گردشــگری در شرکت اقتصادی 
نگین گردشگری ایرانیان، آثار مالی این واگذاری 
بر صورتهای مالی تلفیقی شرکت اقتصادی نگین 
گردشگری ایرانیان بر تصمیم گیری تقسیم سود 
در مجمع عمومی عادی سالیانه بانک گردشگری 

تاثیر خواهد داشت.

تسهیلات بانک ملی ایران به بخش 
صنعت و معدن

اطلاعات موجود درباره تسهیلات پرداختی بانک 
ملی ایران طی ماه نخست سال جاری نشان می 
دهــد که بیــش از ۵۴ درصد این منابع به حوزه 
صنعت و معدن تزریق شــده اســت.به گزارش 
شــروع به نقل از روابط عمومی بانک ملی ایران، 
تسهیلات پرداختی به این دو بخش با اهمیت و 
اشــتغالزا، بیش از ۳۰.٨ هزار میلیارد ریال بوده 
که در قالب یک هزار و ۴۳۱ فقره پرونده پرداخت 
شده است.حوزه بازرگانی نیز با سهم ۲۴.٨ درصد 
در رتبه بعدی دریافت کنندگان تســهیلات قرار 
داشــته، به طوری که بیــش از ۱۴ هزار میلیارد 
ریــال از منابــع بانک را به خــود اختصاص داده 
اســت.بانک ملی ایران در فروردین ماه امســال 
بیــش از ۵۶.۷ هزار میلیارد ریال تســهیلات به 
بخش های کشــاورزی و صنایع تبدیلی، صنعت 
و معدن، مسکن و ساختمان، بازرگانی، خدمات 

و صادرات پرداخت کرده است.

گروه اقتصاد کلان-وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: هر سال به 
خاطر مابه التفاوت نرخ ارز ترجیحی و نرخ بازار آزاد، ۴۰۰ هزار میلیارد 
تومان یارانه داده می شــد که عمده آن به جیب واســطه ها و دلالان و 
واردکنندگان وارد می شــد.به گــزارش فارس، حجت الله عبدالملکی 
در برنامه جهان آرا شــبکه افق اظهار داشــت: مبنای کار دولت از ابتدا 
عدالت بود و همه اعضای دولت معتقد هستند که باید کارها برمبنای 
عدالــت انجام شــود در حالیکــه ارز ۴۲۰۰ تومانی که برای کالاهای 
اساســی پرداخت می شــد تفاوت آن با ارز آزاد حدود ۲۰ هزار تومان 
بود که سالانه حدود ۴۰۰ هزار میلیارد تومان از جیب مردم برداشته 

می شــد و به عده  خاصی پرداخت می شــد.وی افزود: ارز دولتی ناشی 
از صــادرات نفــت و گاز و فرآورده های نفتی و پتروشــیمی که مربوط 
به دولت و متعلق به مردم است و قیمت آن ارز ۲۴ تا ۲۵ هزار تومان 
بــود امــا دولت آن را به نرخ ۴۲۰۰ تومان به نهاده ها اختصاص می داد 
و در هر دلار ۲۰ هزار تومان یارانه از جیب مردم داده می شــد. وزیر 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی اظهار داشت: سالانه ۲۰ میلیارد تومان ارز 
ترجیحی داده می شــد که در ســال ۴۰۰ هزار میلیارد تومان از جیب 
مردم به گروه های خاص داده می  شــد. به بهانه  اینکه کالای اساســی 
ماننــد تخم مــرغ و مرغ را به مردم ارزان بدهیم.عبدالملکی گفت: پنج 

گروه در این مســئله شــریک بودند که چهار بخش غیر مردمی بود و 
یک بخش دلالا ن که نهاده دامی واردا می کردند و قسمتی از آن را در 
بازار آزاد می فروختند. بخش دوم به جیب قاچاقچی ها وارد می شد که 
روغن و آرد یارانه  دار را از کشــور خارج می کردند. یک بخش به جیب 
خارجی ها می رفت که در قفسه های مغازه های پاکستان و افغانستان 
روغن ایرانی عرضه می شــد، یک بخش به جیب تولیدکننده خارجی 
می رفت که به جای ارز ۲۴ هزار تومانی ارز ۴۲۰۰ تومانی داده می شد 
و یک بخش هم قرار بود مرغ ارزان به مردم برســد قســمتی از آن به 

این نرخ به مردم نمی رسد.

سالی400هزارمیلیاردتومانیارانهنرخارزدادهمیشد

گروه اقتصاد کلان-هدف اصلی طرح تخصیص یارانه به جای 
دلار ۴۲۰۰ تومانی، حمایت مؤثرتر از اقشار کم درآمد جامعه 
و افزایش قدرت خرید به ویژه برای ســه دهک اول درآمدی 
اســت که دچار فقر غذایی و در تنگنای شــدید معیشتی اند.

بعد از گذشت مدتی از اجرای سیاست تخصیص دلار ۴۲۰۰ 
تومانــی بــه واردات کلیه اقلام و در ادامه تخصیص به ۲۵ قلم 
کالای اساســی، محافل کارشناســی و اقتصاددانان انتقادات 
زیادی به این سیاست داشتند. اغلب این ارز یارانه ای را عامل 
بروز مفاســد، رانت ها، خلق نقدینگی و مشکلاتی برای تولید 
مشابه داخلی می دانستند که حمایت مؤثر از مصرف کننده را 
نیز محقق نکرده بود و تنها منابع ارزی کشور را تلف می کند. 
پیامدهایی که موجب شد، حامیان دولت قبل و اقتصاددانان 
جریان اصلاحات نیز بر شکست سیاست ارز ترجیحی اعتراف 
کنند. در همین رابطه، سعید لیلاز عضو شورای مرکزی حزب 
کارگزاران در خصوص اصلاح ارز ترجیحی و دســتاوردها و 
پیامدهای آن گفت: درباره موضوع اصلاح ارز ۴۲۰۰، می دانیم 
چه مأموریت ســنگینی بر عهده وزیر اقتصاد اســت. بنابراین 
تــا می توانیــم بایــد از نظر تبلیغاتی و سیاســی از این دولت 
حمایت کنیم چراکه بزرگترین برنده دلار ۴۲۰۰ رانت خوارها 
و دلال ها هســتند؛ نه مردم.وی تصریح کرد: آمارهای بانک 
مرکزی در دولت های قبل و فعلی می گوید، تا ۷۰ درصد سود 

ارز ۴۲۰۰ به جیب گروه معدودی می رود.
واردات مازاد با دلار ۴۲۰۰ ��

همچنیــن، صالح آبــادی رئیس کل بانــک مرکزی به تازگی 
ضمــن ابراز مخالفت ضمنی با سیاســت ارز ترجیحی اظهار 
داشــت: یکی از عوارض تأمین ارز یارانه ای برای وارد کننده 
این بود که به دلیل وجود شکاف ۲۰ هزار تومانی میان قیمت 
ارز نیمایی و ارز دولتی، بیش از آنچه نیاز کالایی کشــور بود، 
واردات صورت می گرفت اما الان با اجرای این طرح، خواهیم 
دیــد کــه واردات ما قطعاً کاهش خواهد یافت و به میزان نیاز 
می رسد.به گفته صالح آبادی واردات اضافه کالاهای اساسی به 
دلیل اختصاص ارز ارزان به آن، سبب قاچاق کالا به کشورهای 
منطقه و همسایه می شد؛ به ویژه در حال حاضر که به دلیل 
جنگ روسیه و اوکراین، قیمت کالاهای اساسی در دنیا گران 
شده، بسیاری از کشورها تعرفه واردات کالای اساسی را صفر 
کرده اند. اما ما کالای اساســی با قیمت ارزان وارد می کردیم 

و در نتیجه مازاد آن به کشورهای همسایه قاچاق می شد.
حذف چراغ خاموش برخی از اقلام ۲۵ گانه ��

بررســی ها نشان می دهد، عدم توفیق دلار ۴۲۰۰ تومانی در 
ساماندهی قیمت بعضی از کالاهای اساسی، موجب شد، ارز 
یارانه ای اقلامی مانند برنج، شــکر، لاستیک و چای در همان 
دولــت دوازدهم حذف شــود. اما حذف این ارز برای ســایر 
کالاهــا به دلیــل تبعات اجتماعی و اقتصادی و عدم آمادگی 
دولــت روحانــی، بــا عزم جدی روبه رو نبــود و ارز ۴۲۰۰ به 
میراث نامبارک دولت پیشــین برای دولت ســیزدهم تبدیل 
شــد.با شــدت یافتن انتقادات نســبت به اشتهای روزافزون 
اقلام محدود برای تقاضای دلار ۴۲۰۰ و اوج گیری انتقادات 
کارشناسان مبنی بر ضرورت تعیین و تکلیف آن، قانون بودجه 
ســال ۱۴۰۱ پس از کش و قوس ها، بر اســاس اختیار دولت 
بــرای حــذف ارز ۴۲۰۰ تومانی، تدوین و به تصویب رســید.

دولت ســیزدهم نیز که از زمســتان ســال گذشته برای کنار 
گذاشــتن این پدیده اختلال زا در نظام ارزی کشــور، نیم خیز 
شــده بود، از اواســط اردیبهشت ســال ۱۴۰۱ حذف این ارز 
برای باقیمانده کالاهای اساســی را در دســتور کار قرار داد. از 

این رو، ارز ۴۲۰۰ تومانی تعدادی از کالاهای اساسی با هدف 
توزیع عادلانه و مؤثر یارانه ها، حذف و به نوعی نحوه اختصاص 
آن به خانواده ها تغییر کرد.در همین رابطه، ســعید توتونچی 
پژوهشــگر اقتصادی به تازگی در مصاحبه ای ضمن اشاره به 

ایجــاد مخالفت و مقاومت هایی در مقابل تصمیم دولت برای 
حذف دلار ۴۲۰۰ تومانی اظهار داشت: دولت شهامت به خرج 
داده و دلار ۴۲۰۰ تومانی را حذف کرده اســت، اینکار دولت 
سیزدهم حتماً با مقاومت ها و مخالفت هایی روبرو خواهد شد، 

دولت ماجرا را برای مردم تبیین کند.
انتفاع دهک های محروم از این حمایت مالی ��

گفتنی است، هدف اصلی طرح تخصیص یارانه به جای دلار 
۴۲۰۰ تومانی، حمایت بیشــتر و مؤثرتر از اقشــار کم درآمد 
جامعــه و افزایــش قدرت خرید به ویژه برای ســه دهک اول 
درآمدی اســت که دچار فقر غذایی و اوضاع معیشــتی دشوار 
هســتند. بر این اســاس، طرح مردمی سازی و توزیع عادلانه 
یارانــه بر خلاف اصرار بــر تأمین ارز ۴۲۰۰، موجب حمایت 
بیشــتر از اقشــار ضعیف جامعه خواهد شد.بررسی وضعیت 
درآمدی دهک های اول تا سوم و قیمت کالاهای اساسی )حتی 
در دوره اختصاص دلار ۴۲۰۰ تومانی( نشان می دهد، میزان 
قدرت خرید و بهره مندی این اقشــار از کالاهای عرضه شــده 
با ارز ارزان هم ناچیز بوده و به طور مثال تأمین ۱.۶ میلیون 
تومــان بــرای یک خانواده ۴ نفــره در این ۳ دهک، به میزان 
قابل توجهی قدرت خرید و امکان بهره مندی از منابع مغذی 
را ایجاد کرده است.علی بهادری جهرمی سخنگوی دولت در 
صفحه شخصی خود در توئیتر نوشت: مردمی سازی یارانه ها 
قــدرت خریــد همه دهک ها را افزایش داد؛ دهک اول با ۹۲۳ 
هزار تومان افزایش، صدرنشین بازتوزیع عادلانه یارانه ها است. 
با اعلام نرخ جدید کالاهای اساسی از سوی اصناف و مقایسه 
این ارقام با آخرین سرانه مصرف و مبالغ واریز شده به حساب 
خانوارهــا، قــدرت خرید همه ۹ دهک افزایش یافته اســت.
سخنگوی دولت تصریح کرد: سه دهک اول )اقشار با کم ترین 
درآمد( به طور میانگین ٨۰۴ هزار تومان افزایش قدرت خرید 
داشته اند.۳ دهک اول درآمدی به عنوان برجسته ترین جامعه 
هدف در طرح »اصلاح روش توزیع یارانه ها«، به ازای هر نفر 
در مــاه، مبلغ ۴۰۰ هزار تومــان دریافت می کنند. البته این 
مبلغ بعد از کسر قسط وام کرونا توسط بانک ها )که در دولت 
قبل پرداخت شد(، به حساب سرپرست خانوار واریز می شود.

بر این اســاس یک خانواده ۴ نفره در ازای دریافت مبلغ ۱.۶ 
میلیون تومان یارانه، بر اساس جدول زیر فقط ٨۱۴ هزار تومان 
از آن را بابــت پرداخــت مابه التفاوت اقلام گران شــده صرف 
خواهد کرد. این در حالی اســت، که پیش از این بر اثر فشــار 
معیشــتی، تأمین حداقل ها از سبد کالاهای اساسی نیز برای 
این دهک ها دشوار و با اختلال مواجه شده بود. موضوعی که 
نشان می دهد، دلار ۴۲۰۰ تومانی هم بیشتر نصیب طبقات 
مرفه و برخوردار جامعه می شده و هم نیازمند بازنگری بوده 
است.بر اساس آنچه گفته شد، اقدام شجاعانه دولت سیزدهم 
در حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی در اولین سال این دولت، نشان از 
عزم جدی برای اصلاح رویه های اشــتباه اقتصادی در کشور 
دارد. به نظر می رســد طرح جدید بازتوزیع یارانه ها، عدالت 
محوری و حمایت از اقشــار ضعیف جامعه را به دنبال داشــته 
باشــد.البته در کنار همراهی قابل تمجید توده های مختلف 
مردم با اصلاح اقتصادی اخیر، انتظار دستیابی به اهداف کلان 
اقتصــادی از جمله کنترل تورم برای جلوگیری از تکانه های 

آتی اقتصادی پربیراه نیست.

درانتظارتحققشعارحمایتازاقشارکمدرآمد
»شروع« از اختصاص یارانه به ارز 4200 تومانی برای قطع دست دلالان گزارش میدهد

هیچ یک از عوامل ساماندهی ارز ترجیحی فراهم نیست
یک استاد اقتصاد اظهار داشت:در شرایط عادی هم اجرای این سیاست ها هزینه دارد چه برسد که اینکه در شرایطی بیمار حال 
بحرانی دارد کشور چند سال است که تورم بالا دارد و دیگر توان تحمل بحران ها و نرخ تورم بالا را نمی تواند داشته باشد.وحید 
شقاقی شهری در گفت و گو با شروع درباره تبعات تصمیمات اقتصادی دولت و حذف ارز ترجیحی کالاهای اساسی اظهار داشت: 
معتقدم هر سیاســت درســتی باید در زمان درســت و با روش درســتی به اجرا برســد، در غیر این صورت به نتیجه درستی دست 
پیدا نخواهد کرد و مشــکلاتی هم ایجاد می شــود. اگر این سیاســت  ها در زمان نادرســت و با شــیوه نادرست به اجرا برسد، نتیجه 
ناموفقی به دست خواهد رسید. وی ادامه داد: در سال ۷۲ هم یک بار دولت وقت نسبت به اجرای سیاست یکسان سازی نرخ ارز 
اقدام کرد اما شــرایط اجرای این سیاســت مهیا نبود و روش اجرا هم نادرســت بود.  نتیجه این اقدام هم، تحمیل تورم بالای ۴۹ 
درصدی در اقتصاد کشور در سال ۷۴ بود. در همان سال ها شاهد اعتراضاتی هم از سوی نهادها و مردم بودیم و دولت وقت هم از 
این سیاست خود عدول کرد و دوباره اجرای سیاست های تثبیت اقتصادی را پیش گرفت.این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه 
مســاله مهم این اســت که دولت بتواند سیاســت درســت را در زمان درست با روش درست به اجرا برساند، گفت: یک بار دیگر در 
سال ٨۱ همین سیاست یکسان سازی نرخ ارز به اجرا رسید که دولت وقت در آن دوره موفق به اجرای این سیاست شد و در آن 
دوره دولت کمترین هزینه را بابت اجرای این سیاست به اقتصاد تحمیل کرد.  شقاقی شهری افزود: بنابراین وقتی یک سیاست 
مشابه دوبار به اجرا می رسد یک بار روش نادرست آن منجر به شکست می شود اما یک بار دیگر دولتی می تواند این سیاست را 
به درســتی به اجرا برســد، نکته این اســت که دولت برای اجرای یک سیاســت باید با دو مولفه زمان  و نحوه درســت اجرا را لحاظ 
کند.وی با بیان اینکه معتقدم ساماندهی ارز یارانه ای فی نفسه سیاست درستی است اما در حال حاضر زمان اجرای این سیاست 
درســت نیســت و الزامات و بســترهای اجرای این سیاســت فراهم نیســت، اظهار داشت: منظور از الزامات و بسترها این است که 
هر سیاستی برای اجرا نیاز به بانک اطلاعات و آمار و داده های درستی از جامعه هدف دارد. از سوی دیگر  باید این سیاست در 
بســتر اطلاع رســانی صحیح و بســتر مطالعاتی و اجرای آزمایشــی به اجرا برسد. اما در حال حاضر هیچ یک از عوامل برای اجرای 
سیاســت ســاماندهی ارز ترجیحی  فراهم نیســت و به طور قطع ماحصل اجرای این سیاســت تحمیل  فشار سنگین بر دهک های 
میانی رو به پایین است.این کارشناس اقتصادی ادامه داد: دهک های کم درآمد شاید با این یارانه و کالابرگ تا حدودی بتوانند 
بخشی از مساله افزایش تورم را جبران کنند اما بسیاری از دهک  های میانی مشمول یارانه نقدی و کالابرگ نشده اند و این کار 

را به دولت سخت می کند چراکه در سال های گذشته هم بر دهک های میانی فشار زیادی وارد شده بود.  
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سرزمین  من 4
خبرخوان

چهار انتصاب در معاونت
 امور مشترکین و درآمد آبفا اهواز 
منوچهــر داودی، سرپرســت معاونــت امور 
مشــترکین و درآمد، مســئولین حقوقی، دفتر 
نظــارت بر فــروش، دفتر خدمــات رایانه ای و 
مشــاور در واحد کامپیوتر و تعرفه ها را منصوب 
کرد.به گزارش خبرنگار شــروع به نقل از روابط 
عمومی آبفا اهواز، مهندس داودی، سرپرســت 
معاونــت امور مشــترکین و درآمد، طی احکام 
جداگانه ای، مســئولین حقوقی، دفتر نظارت بر 
فروش، دفتر خدمات رایانه ای و مشــاور واحد 
کامپیوتــر و تعرفه هــا را منصــوب کرد.آقایان 
پیام کهوایی، افشــین فرزامی، آرش خرمی نیا 
و محســن استادعســکری به ترتیب به عنوان 
سرپرســت حقوقی، سرپرست دفتر نظارت بر 
فروش، سرپرســت دفتر خدمــات رایانه ای و 
مشــاور در واحــد کامپیوتر و تعرفه ها تعیین و 

معرفی شدند. 

امضا توافق نامه شرکت نفت و گاز 
اروندان با پارك علم و فناوری

به گزارش خبرنگار شروع به نقل از روابط عمومی 
شــرکت نفت و گاز اروندان، در حاشیه دومین 
روز از بیست و ششمین نمایشگاه صنعت نفت 
تهــران، تفاهم نامه پارک علم و فناوری صنعت 
نفت با موضوع رفع نیازهای فناورانه شرکت نفت 
و گاز اروندان و برگزاری رویدادهای حمایت از 
ساخت داخل در صنعت نفت صورت پذیرفت.از 
جمله اهم موارد در نظر گرفته شده در این تفاهم 
نامه توسعه محصولات دانش بنیان تولید بار اول 
و خرید تضمینی، حمایت از طرح های فناورانه 
استحصال انرژِی از گاز های مشعل، افزایش بهره 
دهی چاه های کم بازده و توســعه فناوری های 
پیگ های هوشمند می باشد.در این تفاهم نامه 
که به امضا مهندس عذاری اهوازی، مدیرعامل 
شــرکت نفت و گاز اروندان و محمد اســماعیل 
کفایتــی، رئیس پــارک فناوری و نوآوری نفت 
و گاز در آمــد؛ قرار بر ارائه لیســتی از نیازهای 
عملیاتی و فناورانه شــرکت نفت و گاز اروندان 
در بخش های مختلف رنجیره ارزش نفت و گاز 
در قالب طرح ها، پروژه ها و سفارشــات کالا به 
پــارک فناوری صنعت نفت گردید، و در مقابل 
پارک فناوری صنعت نفت با بررســی نیازهای 
اعلام شده، همکاری جهت شناسایی و معرفی 
ســازندگان، پیمانکاران و همچنین رفع نیازها 
با اســتفاده از ظرفیت شرکت های دانش بنیان 
و استارتاپ ها اقدام نماید.در ادامه به برگزاری 
جلســات مشــترک و منظم تا حصول به نتایج 
توافق نامه و پایش و ارزیابی عملکرد و اثربخشی 

آن در بازه یک ساله تاکید شد.

بهره برداری از ۱۰۰ مخزن زباله 
جدید در آینده نزدیک

شــهرداری باقرشــهر به منظور حفظ سلامت 
و رفاه شــهروندان و زیباســازی سیما و منظر 
شهری، نسبت به خریداری یکصد مخزن زباله 
جدیــد اقدام نمود. به گــزارش روابط عمومی 
شهرداری باقرشهر؛ دکتر محسن قضاتلو شهردار 
باقرشهر در این زمینه گفت: شهرداری  باقرشهر 
بنــا بر وظایف ذاتــی و به منظور جلب رضایت 
شــهروندان و رسیدگی به مطالبات ایشان و به 
منظور حفظ ســلامت و رفاه آنان، با استفاده از 
تــوان و امکانات موجود، نســبت به خریداری 
یکصد مخزن زباله اقدام نموده است.وی افزود: 
با استفاده از مخازن جدید، جمع آوری مطلوب 
زباله ها و حفظ زیبایی شهر ساماندهی می شود 
.شهردار باقرشهر از شهروندان درخواست کرد؛ 
در حفظ و مراقبت از امکانات شــهرداری دقت 
نمایند و با تفکیک زباله ها از مبدا همکاری لازم 

را با عوامل داشته باشند. .

برقراری خط منظم کشتیرانی 
کانتینری بندر چابهار به هند

خط منظم کشــتیرانی کانتینــری بین بنادر 
ناواشــیوا و کاندلای هندوستان به بندر چابهار 
و بالعکــس و نیــز بندر چابهــار به جبل علی و 
بالعکس برقرار و نرخ تردد شناورها در مسیرهای 
مربوطــه اعلام شــد.به گــزارش پایگاه اطلاع 
رســانی اداره کل بنادر و دریانوردی سیســتان 
و بلوچســتان، |به نقل از پایگاه اطلاع رســانی 
ســازمان بنادر و دریانوردی|  با توجه به مقوله 
برقراری خط منظم کشــتیرانی کانتینری بندر 
چابهار و پیرو توافقنامه بین گروه کشــتیرانی 
جمهــوری اســلامی ایران و ســازمان بنادر و 
دریانــوردی جهــت جابجایــی کالا بین بنادر 
کاندلا، ناشیوا، جبل علی و بالعکس،  نرخ کرایه 
شناور SLOT به صورت FIFO اعلام شد.بر 
 SOC این اســاس ظرفیت حمل کانتینرهای
و NVOCC بــرای بنــدر چابهار اضافه و در 
نامه ای از ســوی مدیرعامل شرکت کشتیرانی 
والفجر به مدیر پروژه چابهار اعلام شد: با توجه به 
نامه مدیریت گروه کشتیرانی ج. ا. ا در خصوص 
ماموریــت محوله موضوعی ضمن حســن نظر 
و اعتماد نســبت به شــرکت کشتیرانی والفجر 
 FIFO به صورت SLOT نرخ کرایه شــناور
این گونه است که نرخ مربوطه بنادر ناواشیوا و 
کاندلای هندوســتان به بندر چابهار و بالعکس 
۶۵۰ دلار به ازای هر ۲۰ فوت اســلات،  تعیین 
شــد. همچنین نرخ کرایه شــناور SLOT به 
صــورت FIFO از بنــدر چابهار به جبل علی و 
بالعکس ۲۵۰ دلار به ازای هر ۲۰ فوت اسلات، 

تعیین شده است.

محمدرضا کرمی نژاد گفت: پارســال مشــکلات کمی و کیفی 
آب در یک هزار و ۱۰۰ روســتای اســتان رفع شــد. به گزارش 
خبرنگار شروع به نقل از روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب 
خوزســتان ، مدیرعامل آب و فاضلاب خوزســتان گفت: در 
سال گذشته با تلاش و پیگیری نهادها، دستگاه های اجرایی، 
ســپاه پاســداران، بسیج و ... موفق شدیم مشکل آب یک هزار 
و ۱۰۰ روســتای اســتان را از لحاظ کمی و کیفی رفع کنیم.

وی با بیان اینکه مشــکل کمی و کیفی آب در ۱۶۰ روســتای 
دیگر از جمله؛ دُب حردان، شموس و... در روز های آینده رفع 

خواهد شــد، افزود: پیش بینی می شــود بحران آب در دشت 
آزادگان اتفاق بیفتد.محمدرضا کرمی نژاد در خصوص آخرین 
وضعیت طرح آبرسانی غدیر نیز گفت: این طرح هم اکنون آب 
مورد نیاز شهر های اهواز، دشت آزادگان، سوسنگرد، خرمشهر 
و آبــادان را تامیــن می کند البته قرار اســت تا پایان تیرماه با 
ظرفیت ۲ برابری آماده بهره برداری شــود که با پیگیری های 
ســازمان آب و برق خوزســتان به سرعت در حال انجام است.

وی بــه اجــرای طرح محرومیت زدایی با همکاری قرارگاه امام 
حسن مجتبی )ع( و پیگیری دولت و پشتیبانی مجلس اشاره 

کرد و ادامه داد: در این طرح ۱۸۹ روستا پیش بینی شده بود 
اما با پایش های انجام شــده یک هزار و ۶۱۲ روســتای محروم 
از آب پایدار شناسایی شد.کرمی نژاد ادامه داد: با موافقت این 
قرارگاه محرومیت زدایی، مشــکل آب این تعداد روستا نیز در 
آینــده ای نزدیک رفع خواهد شــد.مدیرعامل آب و فاضلاب 
خوزستان بیان کرد: دهدز یکی از مناطقی است که مشکلات 
زیــادی دارد و بــا انتخاب پیمانکار و تامین لوله های مورد نیاز، 
بعد از تعطیلات عید ســعید فطر اجرای آبرســانی آغاز و اهالی 

آن از آب پایدار بهره مند می شــوند.

آخرین وضعیت پروژه های آبی در خوزستان 

   
گروه سرزمین من 

  Sarzamin.SHouroo.1@gmail.com

دکتر سیف الله امیری مدیر کل دفتر صنایع معدنی 
وزارت صمت و هیأت همراه، ضمن بازدید از خطوط 
تولیــد ذوب آهن اصفهان، در نشســتی با مهندس 
ایــرج رخصتی مدیرعامــل و معاونین این مجتمع 
عظیم صنعتی، راهکارهای تقویت و ارتقاء ســطح 
تعاملات را بررسی کردند.مهندس رخصتی با بیان 
این که وزارت صمت به عنوان متولی معادن و مواد 
اولیه مورد نیاز صنایع در کشور محسوب می شود، 
گفت: این نشســت ها به منظور انتخاب راهکارهای 
مناســب و برنامه ریزی کامل و جامعی برای تعامل 
ذوب آهــن اصفهان با ارکان وزارت صمت و ســایر 
مراجع ذی صلاح برگزار شد.وی نقش ترکیب مواد 
اولیه در تولید محصولات جدید و باکیفیت را حایز 
اهمیت دانســت و گفت: کمبــود مواد اولیه مانند 
سنگ آهن و زغال سنگ با کیفیت و نحوه تامین و 
اختصاص آن ها، بهره وری شــرکت های فولادی به 
ویژه  ذوب آهن اصفهان را تحت شعاع قرار می دهد.

مهندس رخصتی با بیان این که ذوب آهن اصفهان 
سنگ آهن معادن داخلی را به بهای روز خریداری 
می کند و در پرداخت قیمت آن نیز مشکلی ندارد، 
تاکید کرد : ذوب آهن آماده است تمام زغال سنگ 

تولید داخل را هم دریک فرایند منطقی خریداری 
کنــد تا نیــازی به صادرات آن نباشــد.مدیرعامل 
شــرکت، واگذاری پهنه های معدنی مواد اولیه به 
ذوب آهــن اصفهــان را مورد تأکید قرار داد و افزود: 
ذوب آهن اصفهان برای ســرمایه گذاری و شرکت 
در مزایــده واگذاری معــادن آمادگی لازم را دارد 
و انتظار داریم برای داشــتن معدن و تامین پایدار 
مــواد اولیه مورد نیــاز خود، متولیان امر نیز از این 

شــرکت بزرگ حمایت کنند.مدیرکل دفتر صنایع 
معدنی وزارت صمت نیز در این نشســت گفت: در 
بازدید از خطوط تولید شاهد سرزنده بودن و پویایی 
خطــوط تولید کارخانه بودم که نشــان روند رو به 
رشــد و آرامش منطقی حاکم بر کارخانه دارد.وی 
تاکید کرد: ذوب آهن اصفهان با اشــتغال نزدیک 
به ۲۰ هزار نفر، لازم است تولیدی پایدار و مداوم 
داشــته باشــد و وزارت صمت نیز در این راستا از 

ذوب آهــن اصفهان حمایت لازم را می کند که در 
ایــن رابطه مذاکرات خــوب و مثبتی نیز در حال 
انجام است.امیری از نقش و تاثیر شرکت ذوب آهن 
در حفــظ آرامش بازار با عرضه محصولات متنوع 
و باکیفیت از ســوی این شــرکت، قدردانی کرد و 
افزود: مدیران پیشــین بــرای ذوب آهن گام های 
خوبی برداشتند و با توجه به رویکرد و نگاه مدیریت 
جدید، چشــم انداز و افق های روشــنی برای حل 
ریشــه ای مسائل و مشکلات در ذوب آهن اصفهان 
وجود دارد.وی، ســطح همکاری و تعاملات ذوب 
آهن با وزارت صمت را بســیار مناســب ارزیابی 
کــرد و گفــت: ذوب آهن با این ســطح همکاری و 
برنامه هایی که برای ســال ۱۴۰۱ و سال های آتی 
تدویــن کرده، در چشــم انداز ۵ ســاله به اهداف 
مــورد نظر خود خواهد رســید، ضمــن این که با 
رویکــرد جدید، برای تعاملات ذوب آهن با وزارت 
صمت، دورنمای امیدبخشــی را می توان برای این 
شــرکت متصور بود.شــایان ذکر است؛ با توجه به 
ســفر احتمالی ریاســت جمهوری و هیأت دولت 
به اســتان اصفهان و تاکید مقامات عالی اســتان و 
وزارتخانه  های کار و صمت برای هماهنگی هرچه 
بیشــتر با ارکان فعال عرصه های معدن، صنعت و 

عرضه کالا ، این نشســت برگزار گردید.

میز خبر
آغاز مانور مدیریت مصرف آب 

در روستاهاي استان مرکزي
کرمــي مدیر دفتر روابــط عمومي و آموزش 
همگاني شرکت آب و فاضلاب استان مرکزي 
از آغــاز برگزاري مانور مدیریت مصرف آب در 
روستاهاي اســتان مرکزي به منظور آشنایي 
مشــترکین با روش هــاي صحیح مصرف آب 
نمود.به گزارش روابط عمومي شــرکت آب و 
فاضلاب استان مرکزي آزاده کرمي مدیر دفتر 
روابط عمومي این شــرکت  با اشاره به کاهش 
نزولات جوي طي سالهاي اخیر اظهار داشت:  
تنها راه برون رفت از بحران کم آبي صرفه جویي 
در مصرف آب اســت واز این رو اصلاح الگوي 
مصــرف آب در بخش هاي مختلف شــهري، 
روستایي، کشاورزي و صنعتي ، مناسب ترین 
و منطقــي تریــن راه حل مدیریت براي گذر از 
شرایط کم آبي به نظر مي رسد.  وي با اشاره به 
آغاز فصل گرما و به تبع آن افزایش مصرف آب 
به ویژه در مناطق روستایي عنوان کرد: فرهنگ 
ســازي، اطلاع رســاني و شناســایي و تعیین 
عوامــل تاثیر گزار در رونــد آموزش مدیریت 
صحیح مصرف از جمله  فعالیت شــرکت آب و 
فاضلاب اســتان مرکزي در راستا ي مدیریت 
مصرف آب مي باشــد. کرمي هدف از برگزاري 
این مانور را گســترش فرهنگ مصرف بهینه 
در بین مشــترکین دانست و افزود : متاسفانه 
درحال حاضر ســرانه مصرف هر فرد در روستا 
۱۸۴ لیتر بر ثانیه است و  تنها راه حل برون رفت 
شرایط کم آبي مصرف صحیح و کاهش سرانه 
این مصرف و همچنین استفاده بهینه از منابع 
موجود مي باشــد.گفتني ســت در رو گذشته 
اولین مرحله از این مانور در ســه روســتاي در 
3 روســتاي معصومیــه ،قلعه نــو و مالک آباد 
شهرستان اراک با شعار  من مراقب آب هستم 

برگزار شد.

تجلیل از کسانی که عمرشان را 
وقف خدمت به مردم کرده اند

مدیرعامل نیروگاه حرارتی بیستون در سومین 
آیین تکریم و تجلیل از بازنشســتگان نیروگاه 
بیســتون گفت: مکلف هســتیم از کسانی که 
در زمینه های مختلف دارای تجربه هســتند، 
تجلیل به عمل آوریم.به گزارش روابط عمومی 
شــرکت مدیریت تولید برق بیستون، مسعود 
میرزاعســگری در سومین مراســم تجلیل از 
بازنشستگان نیروگاه اظهار داشت: از همکاران 
عزیزی که با خلوص نیت و در شــرایط ســخت 
کاری درنیروگاه بیستون خدمت نمودند و تلاش 
کردند تشکر می کنم که به همین خاطراز این 
عزیزان تجلیل می کنیم.وی ادامه داد: همواره 
بر این مطلب تاکید شــده اســت که از کسانی 
کــه به مردم خدمت کــرده اند و صاحب نظرو 
پیشکسوت بوده و دارای تجربه هستند تجلیل 
کنیم.مدیرعامل نیروگاه بیســتون با اشــاره به 
حدیثی از امام علی)ع( دراهمیت تجربه افزود: 
حضرت علــی)ع( می فرماید رای یک صاحب 
نظر که تجربه دارد بســیار ارجح است بر اظهار 
نظر یک جوان؛ حتی اگر علم این جوان بیشتر 
باشــد، یعنی همیشه ارزش تجربه بیشتر است 
زیرا تجربه راحت به دســت نمی آید.وی خاطر 
نشان کرد: کسانی که دارای تجربه هستند، می 
دانند که ارزش تجربه ازعلم هم بیشتر است.  این 
مراسم که به خاطر بیماری کرونا به تعویق افتاده 
بود، ۵۰ نفر از بازنشســتگان نیروگاه بیســتون 
در ســه ســال اخیر، لوح تقدیر و هدیه خود را 
از مهندس میرزاعســگری مدیر عامل شرکت 

دریافت نمودند.

تاثیرنحوه اختصاص مواد اولیه بر بهره وری شرکت های فولادی 
مدیرعامل ذوب آهن اصفهان عنوان کرد:

مدیرعامل شرکت گاز استان مرکزی گفت: در راستای 
پیاده سازی اهداف و استراتژیهای مدیریت گازرسانی، 
این شرکت به عنوان یکی از استان های پیشتاز، نسبت 
به پیاده ســازی ســامانه۱۹۴اقدام نموده، که ابتدا این 
ســامانه در سطح مرکز اســتان و شهرستان اراک راه 
اندازی شــد و ســپس به همت همکاران مرکزکنترل 
امــداد، ICT و خدمات اجتماعی رفاهی همچنین با 
استفاده از رهنمودهای معاونین مربوطه و پس از ارتقاء 
سامانه و ایجاد زیرساخت های مرتبط، این سامانه درکل 
استان مرکزی توسعه داده شد.به گزارش روابط عمومی 
شــرکت گاز استان مرکزی محمدرضا سمیعی گفت: 
ســامانه امداد مکانیزه ۱۹۴بصورت متمرکز از ابتدای 
سال۱۴۰۱در سرتاسر استان پیاده سازی شده است و 
هم استانی های عزیز می توانند درصورت بروز هرگونه 
مشــکلات امدادی گاز، بصورت شبانه روزی با سامانه 

۱۹۴تماس حاصل کرده ودر اسرع وقت خدمات لازم 
را دریافت نمایند.براساس همین گزارش سمیعی گفت: 
از مزایای این سامانه می توان به ارائه خدمات و اطلاع 
رسانی موارد و مواقع قطعی گاز دراستان، متمرکز بودن 
مرکز کنترل امداد مکانیزه و ارائه خدمات بصورت شبانه 
روزی، مکانیزه بودن فرآیند امداد رسانی از زمان دریافت 
پیــام، ضبط مکالمات، ارســال پیام به امدادگر وکلیه 
مراحل خدمت رســانی آنلاین تا پایان امداد رســانی، 
تجهیز ناوگان امدادی به سامانهGPS  و رصد ناوگان 
از زمان حرکت تا رســیدن به محل خدمت رســانی، 
تخصیــص تبلت به اکیپ های امدادی جهت مکانیزه 
 GIS Ready نمودن فرآیند و استفاده از نقشه های
شده بر روی آن اشاره نمود.مدیرعامل شرکت گاز استان 
مرکزی افزود: مرکزکنترل امداد مکانیزه استان مرکزی 

ضمن انجام موارد ذکر شده.

پوشش صددرصدی سامانه امداد مکانیزه 194 درکل استان مرکزی
بــه گــزارش مدیریت روابط عمومی و امور بین الملل 
سازمان منطقه آزاد انزلی سرهنگ امیر طالبی فرمانده 
پلیس راهور و سرهنگ جاور صفاری فرمانده پلیس 
راه گیــلان با مدیرعامل ســازمان منطقه آزاد انزلی 
دیدار و پیرامون ارتقا شاخص های ایمنی و همکاری 
های دو سویه گفتگو کردند.بنابراین گزارش مهندس 
اکبری مقدم ضمن تقدیر از همکاری مجموعه نیروی 
انتظامی با سازمان منطقه آزاد انزلی بیان کرد: مجموعه 
پلیس راه و راهنمایی رانندگی در طول سال همکاری 
مستمر با این سازمان داشته که این امر موجب بهبود 
شرایط ترافیکی و کاهش تصادفات و همچنین ارتقاء 
شــاخص امنیت جاده در مسیر منتهی به فاز تجارت 
و گردشــگری شــده است.وی در ادامه افزود: با توجه 
بــه اینکه منطقــه آزاد انزلی به عنوان یکی از مقاصد 
هدف گردشگری در سطح کشور شناخته شده لازم 

است با همکاری مجموعه پلیس در تمامی ابعاد رفاه و 
امنیت برای گردشگران را با انجام کارهای کارشناسی 
ارتقاء داد.فرماندهان پلیس راه اســتان نیز با اشاره به 
تجربــه های خوب همکاری با ســازمان منطقه آزاد 
انزلی ظرف سالهای گذشته و تصریح بر ظرفیت ها و 
فرصت های متنوع این منطقه برای اقتصاد استان و 
کشور، آمادگی مجموعه تحت فرماندهی خود را برای 
تداوم وگســترش همکاری ها در زمینه های مختلف 
اعلام کردند.گفتنی است در این دیدار مهندس طالب 
پور، معاون اقتصادی و ســرمایه گذاری ســازمان نیز 
در خصــوص مباحث مترتب بــر خودروهای پلاک 
منطقه با فرماندهان پلیس راه اســتان مطرح کرده 
که توافق های خوبی در مســیر تســهیل و تسریع به 
فرایند خدمت رسانی به صاحبین خودروهای پلاک 

منطقه حاصل شد.

دیدار و گفتگوی فرماندهان پلیس راه گیلان با مدیر عامل سازمان منطقه آزاد انزلی

مباحث دانش بنیان، شاه كلید رفع مشكلات صنعت نفت 
مهندس علیرضا دانشــی در آیین امضا تفاهمنامه ارائه پیشــنهاد فنی/ 
مالی در خصوص اســتفاده از پوشــش های پلیمری خاص با شــرکت 
توسعه پترو ایران، اظهار کرد: مباحث دانش بنیان شاه کلید و بهترین 
موضوعی اســت که می تواند در جهت رفع مشــکلات صنعت نفت و 
کشور مفید واقع شود.به گزارش خبرنگار شروع به نقل از پایگاه اطلاع 
رســانی مناطــق نفتخیز جنوب ، وی بــا تاکید بر اینکه روزآمد کردن 
فعالیــت هــا از لحاظ علمی می تواند باعث بروز جهش در صنعت نفت 
شــود، اظهار داشــت: تفاهمنامه استفاده از پوشش های پلیمری که با 
شــرکت توســعه پترو ایران امضا شد، بهره وری و راهبری تاسیسات را 
به شــدت تحت تاثیر قرار  داده و با به حداقل رســاندن خوردگی، عمر 

تاسیسات را افزایش می دهد. مهندس دانشی افزود : استفاده از آخرین 
فن آوری ها، حمایت از متخصصان داخلی و تجاری سازی دستاوردها 
افزون بر استفاده کاربردی و عملیاتی محصولات، از رویکردهای شرکت 
ملی مناطق نفتخیز جنوب اســت.  مدیر عامل شــرکت توســعه پترو 
ایران نیز در ادامه ضمن ابراز خرسندی از امضا تفاهمنامه همکاری با 
شــرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب به عنوان بزرگترین شــرکت تولید 
کننــده نفت خــام، اظهار کرد: امضا این تفاهمنامه کار ارزشــمندی 
اســت و اثر ماندگاری در صنعت نفت خواهد داشــت. ســپهر سپهری 
ضمن ابراز حمایت از شرکت های دانش بنیان اعلام کرد: قطعا بدون 
حمایت کارفرما و  پذیرش اندکی ریســک در مقامات تصمیم گیر این 

کار به نتیجه نمی رســید. وی  با اشــاره به کاربردهای متنوع پوشــش 
های پلیمری گفت: این پوشش ها ضمن جلوگیری از خوردگی باعث 
ماندگاری تاسیسات و استحکام سازه های فلزی می شوند و در صنایع 
مختلف کاربرد دارد.شایان ذکر است آیین امضا این تفاهم نامه با حضور 
علیرضا دانشی؛ مدیرعامل شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب و  سپهر 
سپهری؛ مدیر شرکت توسعه پترو ایران در محل غرفه شرکت توسعه 
پترو ایران برگزار شد.بیست و ششمین نمایشگاه نفت، گاز، پالایش و 
پتروشیمی  با شعار »نفت دانش بنیان، تولید ایرانی، صادرات جهانی« 
طی روزهای ۲3 الی ۲۶ اردیبهشــت ماه از ســاعت ۹ الی ۱۶ در محل 

نمایشگاه های بین المللی تهران برگزار می شود.

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
برابر رای شماره ۱4۰۱6۰۳29۰۱2۰۰۰645- ۱4۰۱/۰2/۰6 هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک گرمسار تصرفات مالکانه، بلامعارض متقاضی آقای/ خانم تیمور قاسمی بشماره 
شناسنامه 5۰۱ کدملی 46۰9۱۳87۱9 صادره  از گرمسار فرزند علیجان در ششدانگ یکباب خانه قدیمی و دامداری به مساحت ۳75/62 
متر مربع از پلاك شماره 6 فرعی از ۳4 اصلی واقع در قاطول  حوزه ثبت ملک گرمسار خریداری از مع الواسطه از شاهپور قاسمی محرز 
گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱5 روز آگهی  می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشد می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از 
اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای 

مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول :  ۱4۰۱/۰2/۱۰تاریخ انتشار نوبت دوم:  ۱4۰۱/۰2/26ش ۱۳۰8575

حسین چلوئی-رئیس ثبت اسناد و املاك  

آگهی نظریه هیات حل اختلاف قانون تعیین تکلیف مستقر در حوزه ثبتی آردان 
۱-برابر رای شماره ۱4۰۱6۰۳29۱26۰۰۰۱45 مورخه ۱4۰۱/۰۱/2۱ صادره از هئیت قانون تعیین تکلیف تصرفات مالکانه و بلامعارض آقای 
حسین گیلوری فرزند علی اصغر در شش دانگ یک قطعه زمین مزروعی با حق استفاده از مقررات آب بر طبق نحوه ملی شدن آن 
به مساحت 758۱6/۰7 متر مربع قسمتی از پلاك 625 فرعی از 8۳  اصلی واقع در پاده دارای مالکیت مشاعی موضوع پرونده کلاسه 
۱26۰۰۰۳74- ۱۳99 محرز گردیده است. 2-برابر رای شماره ۱4۰۱6۰۳29۱26۰۰۰۱4۳ مورخه ۱4۰۱/۰۱/2۱ صادره از هئیت قانون تعیین 
تکلیف تصرفات مالکانه و بلامعارض آقای حسین گیلوری فرزند علی اصغر در شش دانگ یک قطعه زمین مزروعی با حق استفاده از 
مقررات آب بر طبق نحوه ملی شدن آن به مساحت  5۰9۰۳ متر مربع قسمتی از پلاك 625 فرعی از 8۳  اصلی واقع در پاده دارای مالکیت 
مشاعی موضوع پرونده کلاسه ۱26۰۰۰۳75- ۱۳99 محرز گردیده است. ۳-برابر رای شماره ۱4۰۱6۰۳29۱26۰۰۰۱47 مورخه ۱4۰۱/۰۱/2۱ 
صادره از هئیت قانون تعیین تکلیف تصرفات مالکانه و بلامعارض آقای حسین گیلوری فرزند علی اصغر در شش دانگ یک قطعه زمین 
مزروعی با حق استفاده از مقررات آب بر طبق نحوه ملی شدن آن به مساحت  ۳8۱55 متر مربع قسمتی از پلاك 625 فرعی از 8۳  اصلی 
واقع در پاده دارای مالکیت مشاعی موضوع پرونده کلاسه ۱26۰۰۰۳77- ۱۳99 محرز گردیده است. لذا در اجرای مقررات ماده ۳ قانون 

تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی فاقد سند مراتب به منظور اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله ۱5 روز آگهی می شود .در صورتی که 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود 
را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به مراجع قضایی نموده 
و گواهی مربوطه را به اداره تسلیم نمایند  بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت 

صادر خواهد شد. شماره: ۱۳۱44۰۱2
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱4۰۱/۰2/26تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱4۰۱/۰۳/۱۱

امیرحسین آذرنیان- سرپرست ثبت اسناد و املاك شهرستان آرادان
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5صنعت
خبرخوان

توزیع ۱۶۰ هزار تن برنج و شکر
 با قیمت مصوب

مدیرکل توزیع و فروش شرکت بازرگانی دولتی 
ایران از توزیع ۱۰۰ هزار تن انواع برنج وارداتی و 
۶۰ هزار تن شکر در کشور با هدف حفظ آرامش 
بازار و ثبات قیمت ها خبر داد.به گزارش شــروع 
به نقل از مرکز اطلاع رســانی شــرکت بازرگانی 
دولتی ایران )مبدا(؛ حجت براتعلی با اعلام خبر 
توزیع ۱۰۰ هزار تن برنج در سطح کشور گفت: 
۱۰۰ هــزار تن انواع برنــج وارداتی و ۱۰۰ هزار 
تن شــکر نیز در ایام ماه مبارک رمضان عرضه 
شــد.وی در ادامه افزود: از ابتدای ســال جاری 
تاکنــون، ۱۳۰ هزار تــن روغن خام برای ثبات 
جریان تولید در کشــور از مخازن ذخیره سازی 
متعلق به شرکت بازرگانی دولتی ایران، تحویل 
کارخانجات روغن نباتی شده است که این روند 
به صورت مســتمر ادامــه دارد.براتعلی در مورد 
توزیع کالایی راهبردی شــکر نیز گفت: توزیع 
شکر از اواخر سال گذشته در کشور آغاز شده و 
مقــدار عرضــه این کالا در ایام عید و ماه مبارک 
رمضان به ۱۰۰ هزار تن رسید.وی با اعلام اینکه 
مقدار تخصیص شکر در ایام ماه مبارک رمضان 
در بخش خانوار و صنف و صنعت، مجموعاً ۱۰۰ 
هزار تن بود، افزود: از ابتدای سال  جاری تاکنون،   
حدود۱٥۰ هزار تن شــکر در کشور توزیع شده 
اســت.مدیرکل توزیع و فروش شرکت بازرگانی 
دولتی ایران خاطرنشان کرد: این شرکت به عنوان 
متولی تأمین  ذخایر راهبردی کالاهای اساســی 
کشــور، مطابق برنامه های کارگروه تنظیم بازار 
محصولات کشــاورزی نسبت به توزیع کالاهای 
اساسی با هدف حفظ آرامش بازار اقدام می کند.

نرخ مرغ کاهشی شد
رئیس اتحادیه فروشــندگان مرغ و ماهی گفت: 
نخریدن کالایی که بیش از حد گران شده است 
بایــد به یک فرهنگ تبدیل شــود چراکه با این 
گرانی ها تولیدکنندگان می خواهند ســودهای 
چنــد صــد برابری نصیب خــود کنند و آگاهی 
مــردم باید بــالا برود و با نخریدن باعث متعادل 
کردن قیمت ها در بازار شــوند.به گزارش ایلنا، 
مهدی یوسفخانی با اشاره به کاهش نرخ مرغ در 
بازار، گفت: مرغ گوشــتی تا صبح روز گذشته با 
نرخ مصوب ٥9 هزار و 8۰۰ تومان عرضه می شد 
امــا بعــد از ظهر دیروز نرخ آن به زیر نرخ مصوب 
رسید و حدود ٥ هزار تومان کاهش پیدا کرد.به 
گفتــه این فعال اقتصادی؛ قیمت مرغ امروز نیز 
همچنان روند کاهشی به خود گرفت و حدود ۱۰ 
هــزار تومان کاهش نرخ را تجربه کرد.وی علت 
عدم اســتقبال از خرید مــرغ را به کاهش توان 
خرید مردم نســبت داد و افزود: قیمت مصوب 
بیشــتر از توان و قدرت خرید مصرف کنندگان 
اســت از این رو میزان خرید و تقاضا کاهش پیدا 
کرد.یوســفخانی ادامه داد: پیش بینی می شود 
قیمت مرغ فردا نیز روند کاهشــی خود را دنبال 
کند و این روند کاهشــی همچنان ادامه خواهد 
داشــت تا در نهایت روی یــک نرخ ثابت بماند.

رئیس اتحادیه فروشــندگان مرغ و ماهی با بیان 
اینکه نهاده ها با نرخ دولتی تا پایان اردیبهشــت 
به تولیدکنندگان داده خواهد شد، افزود: وزارت 
کشــاورزی به عنوان متولــی اعطای نهاده ها تا 
پایــان این ماه با ارز دولتی، نهاده ها را در اختیار 
تولیدکننــدگان قرار خواهد داد و از ماه های بعد 
بــه صورت تدریجی ایــن نهاده ها قطع خواهد 
شــد.وی با اشاره به تاثیر پویش های نه به خرید 
کالاهای اساسی گران، گفت: نخریدن کالایی که 
بیش از حد گران شده است باید به یک فرهنگ 
تبدیل شود چراکه با این گرانی ها تولیدکنندگان 
می خواهنــد ســودهای چند صد برابری نصیب 
خود کنند و آگاهی مردم در این زمینه باید بالا 
برود و با نخریدن یک کالای گران باعث متعادل 

کردن قیمت ها در بازار شوند.

قیمت تخم مرغ بالاتر3 از توان
 مردم است

رئیــس هیئت مدیــره اتحادیه مرغ تخم گذار با 
اشاره به کاهشی شدن قیمت تخم مرغ در بازار، 
گفت: روند کاهشــی شــدن قیمت تخم مرغ از 
دیروز آغاز شد و قیمت تخم مرغ به کیلویی ۳۰ 
تومان هم رســید.به گزارش ایلنا، ناصر نبی پور 
بــا بیان اینکه با گرم شــدن هــوا روزانه 2۰۰ تا 
2٥۰ تــن مازاد تولید داریم، خاطر نشــان کرد: 
دولــت نرخ یک کیلو مــرغ درب مرغداری ها را 
کیلویــی ۳9 هــزار و 8۰۰ تومان اعلام می کرد 
طبیعی اســت که نرخ آن در بازار به کیلویی 7۰ 
تا 8۰ هزار تومان برســد؛ این افزایش نرخ بالاتر 
از تــوان خرید مصرف کنندگان اســت از این رو 
میــزان تقاضا بــرای خرید کاهش پیدا کرد.این 
فعال اقتصادی با اشــاره به ادامه دار بودن روند 
کاهشی قیمت تخم مرغ تا شهریور سال جاری، 
گفت: بسیاری از تولیدکنندگان خرد توان تامین 
هزینه هــا را ندارنــد از این رو مرغ های خود را به 
کشتارگاه ها می فروشــند.نبی پور با بیان اینکه 
ذرت بــا نــرخ کیلویی ۱2 هــزار تومان در بازار 
موجود نیست، خاطر نشان کرد: دولت نرخ ذرت 
در بازار آزاد را کیلویی ۱2 هزار تومان اعلام کرد 
این در حالیســت که ذرت در بازار کیلویی ۱۳ 
هزار تومان بفروش می رســد.به گفته وی؛ نرخ 
تخم مرغ صادراتی در منطقه های مرزی کیلویی 
27 هزار تومان است اما در بازار داخلی کیلویی 
۳۰ هزار اســت پــس در نتیجه صادرات توجیه 
اقتصــادی ندارد مگــر اینکه دولت مانند ترکیه 
برای صادرکنندگان مشوق های در نظر بگیرد.

گروه صنعت و تجارت-معاون وزیر صنعت، معدن، تجارت از برنامه 
ریزی برای واگذاری هشــت گواهی اکتشــافی معدنی، در راستای 
اجرای منویات رهبر معظم انقلاب در ســال »تولید، دانش بنیان و 
اشــتغال آفرین« و حمایت از بخش خصوصی در انجام فعالیت های 
معدنــی خبر داد.به گزارش شــروع از  ســازمان زمین شناســی و 
اکتشــافات معدنی کشــور، علیرضا شهیدی افزود: این مهم با هدف 
ایجاد تحرک و رونق بخش خصوصی در فعالیت های معدنی، هشت 
فقره گواهی های کشــف معدنی در ماه آینده واگذار می شود.رییس 

ســازمان زمین شناسی و اکتشــافات معدنی بیان داشت: بر مبنای 
رویکرد جدید این ســازمان در حوزه فعالیت های کلان اکتشــافی 
کشــور بنا داریم هشــت فقره گواهی کشف مواد معدنی مس، طلا، 
نقره، آنتیموان، ســرب و روی و ســیلیس زینتی را در قالب واگذاری 
طبــق تشــریفات قانونی مزایده اعــلام کنیم تا بخش خصوصی در 
فضای عادلانه، رقابتی و شــفاف بــه فعالیت های معدن کاری ورود 
پیــدا کنــد.وی با بیان این که در محدوده هایــی که بنا به واگذاری 
آن داریم اطلاعات پایه مناســب تهیه شــده، خاطرنشان کرد: از نظر 

سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور، این مناطق مستعد 
هستند که انتظار می رود بخش خصوصی با ورود خود اقدام به تکمیل 
عملیات اکتشــاف در مرحله تفصیلی کرده و در نهایت وارد چرخه 
بهره برداری شود.معاون وزیر صمت ادامه داد: در محدوده هایی که بنا 
بر واگذاری آنهاست، مراحل شناسایی و پی جویی و همچنین تلفیق 
و مدل سازی داده های حاصل از اطلاعات پایه انجام شده و به گواهی 
کشف رسیده که در آنها وجود مواد معدنی با ارزش همچون مس، 
طلا، نقره، آنتیموان، سرب و روی و سیلیس زینتی محرز شده  است.

واگذاری ۸ فقره گواهی  کشف معادن

گروه صنعــت و تجارت-دبیر انجمن 
واردکنندگان خودرو اظهار داشــت: 
رنج قیمــت خودروهای وارداتی بین 
7۰۰ تــا یک میلیــارد و ٥۰۰ خواهد 
بود. یعنی عمــلا این خودروها رقیب 
خودروهای چینی در بازار می شــوند. 
ولی آن طور که گفته شده خودروهای 
شاســی هیــچ کــدام وارد نخواهند 
شــد.مهدی دادفــر دربــاره مصوبه 
واردات خــودرو گفت: این طور که ما 
از زبان نمایندگان مجلس شنیده ایم، 
ســقف محدویت قیمتی برای واردات 
خودرو 2۰ هزار دلار است و محدودیت 
تعدادی وجود نــدارد. علاوه بر اینکه 
بایــد به ازای صادرات خودرو، قطعات 
و خدمــات یا دیگر کالاهای صادراتی 
به تشخیص وزارت صمت باشد. به هر 
حال با واردات خودرو پاسخ به تقاضای 
بازار از نظر تعداد خودرو داده می شود 
ولی از نظر قیمتی اتفاقی نخواهد افتاد.

دبیــر انجمن واردکننــدگان خودرو 
درباره نحوه واردات خودرو که از طریق 
نمایندگی ها خواهد بود یا اشــخاص 
توضیــح داد: قانــون می گویــد برای 
واردات خودرو باید شرکت نمایندگی، 
نوع و مدل را ابراز کند و اقداماتی جهت 
استانداردسازی و اخذ گواهینامه های 
اســتاندارد و محیط زیست را شرکت 
نمایندگی انجام دهد، لذا اول شــرکت 
نمایندگــی باید اســتاندارهای یک 
ماشــین را انطبــاق دهد، بعد خودش 
هم اقدام کند. بعید می دانم اشــخاص 
به طور شخصی بتوانند این کار را انجام 
دهند.دادفر درباره نحوه اجرای واردات 
خودرو گفت: متاسفانه هیچ اطلاعاتی 
در این خصوص تاکنون به ما نداده اند 
و ما در این بازی نیستیم. من معتقدم 
هر کاری که دولت می کند باید با مردم 
روراست باشد و پنهان کاری نکنند. این 
اقدام برخلاف قانون دایمی ساماندهی 
فضای کسب و کار و مواد 2، ۳ و 4 است، 
چون دســتگاه های اجرایی الزام دارند 
در تغییــر و تدویــن قوانین، مقررات و 
بخشنامه ها از نمایندگان تشکل های 
تخصصــی جهت حضور در جلســات 
تشخیص خودشــان دعوت کنند. در 
غیر این صورت مکتوب اخذ نظر کنند 
که هنوز این اتفاق نیفتاده اســت.وی 
افزود: یکی از دلایلی که قانونی در ایران 
تصویب و در اجرا به مشکل می خورد هم 
همین اســت که افرادی تصمیم گیری 
می کنند که خودشان این کار را نکرده  
و دراتاق خودشــان قانون می نویسند 

و به تصویب می رســاننددادفر درباره 
بالارفتن کیفیت خودروهای داخلی به 
دنبال واردات خودرو خاطرنشان کرد: 
با واردات خودرو برای خودروســازان 
داخلــی انگیزه ای برای افزایش قیمت 
بوجــود می آید اما براســاس رشــته 
تحصیلــی خودم ایــن را می گویم که 
رابطه ای بین واردات خودرو و افزایش 
کیفیــت تولیدات داخلی وجود ندارد. 
چــون کیفیــت تولید داخلی شــاید 
انگیــزه ای باشــد که خودروســازان 
برای فــروش خودروی خود به دنبال 

کیفیــت بروند ولــی افزایش کیفیت 
خودرو مقوله  ســلیقه ای اســت که در 
بازار رقابتی معنــا می یابد.وی افزود: 
فعــلا که بازار خودرو انحصاری شــده  
است و با واردات خودرو هم نباید فکر 
کنیــد که بازار رقابتی می شــود چون 
متاســفانه فاصله بسیارشدیدی بین 
قیمــت خودروی داخلی و خودروهای 
وارداتــی باقــی می ماند.دبیر انجمن 
واردکنندگان خودرو در ادامه تصریح 
کــرد: ما متقاضی خودروی وارداتی را 
در کشور داریم. به هر حال بین کیفیت 

خــودروی خارجی با خودروی چینی 
فاصلــه وجود دارد که مردم هم به آن 
توجه دارند. رنــج قیمت خودروهای 
وارداتــی بین 7۰۰ تــا یک میلیارد و 
٥۰۰ خواهــد بــود. یعنــی عملا این 
خودروهــا رقیــب خودروهای چینی 
در بــازار می شــوند. ولــی آن طور که 
گفته شــده خودروهای شاســی هیچ 
کدام وارد نخواهند شــد.دادفر با بیان 
اینکه به شــدت مخالف سامانه فروش 
یکپارچه خودرو هســتم، خاطرنشان 
کــرد: مگر تولیدکننــده کارگر دولت 

اســت، من به عنوان تولیدکننده باید 
تولیــد کنــم، دولت بــرای آن قیمت 
گــذاری کنــد و خودش هــم خودرو 
را بفروشــد؟ پــس رقابــت اینجا چه 
معنایــی دارد؟ اگر تولیدکننده گران 
می فروشــد، دولــت می تواند از اهرم 
واردات اســتفاده کنــد و رقیب برای 
پایین آوردن قیمت خودرو ایجاد کند 
اما اینکه من کارگردولت شــوم و برای 
آنهــا تولید کنم پــس چه نیازی اصلا 
به تولیدکننده وجود دارد، خودشــان 
هــم خودرو تولید کنند اگر می توانند.

وی افــزود: همچنین این کار بر خلاف 
منویــات رئیس جمهــور و قول هایی 
اســت که داده اند. قرار بود کســی در 
ایــن موارد دخالت نکند. دولت چرا از 
دیگــر اهرم هایش برای کنترل قیمت 
در بازار خودرو استفاده نمی کند؟ این 
چه شــیوه هایی است، سامانه ها و این 
طــور مدل ها خــود منجر به انحراف و 
فساد می شود. از سامانه یکپارچه مردم 
ثبت نام و خودرو خریداری می کنند و 
آیا اجازه ندارند که آن را بالاتر در بازار 
بفروشــند، پس چطور می گویند این 
ســامانه واسطه گری در بازار خودرو را 
کنتــرل خواهد بود.دادفر با بیان اینکه 
برخــی می خواهند اصول بازی بازار را 
بهــم بزننــد، ادامه داد: چون این افراد 
اقتصاد را نمی شناســند یا شــاید هم 
بشناســند ولــی نوع نگاه مســئولان 
اقتصــادی، توزیع کوپنی اســت. اگر 
می خواهیــد واســطه گری را از بیــن 
ببریــد، قیمت هــا را واقعی کنید و اگر 
تولیدکننــده خودرو را گران می دهد 
باید برای او رقیب تراشــید.وی افزود: 
اگــر می خواهند بازار واســطه گری 
خــودروی داخلــی را هم از بین ببرند 
باید اجازه دهند قیمت آن واقعی شود. 
مســئولان گفته اند که 7۰ میلیون در 
هر ماشــین ضرر می دهد که اگر این 
حرف راســت باشد، چرا باید این ضرر 
را بدهند؟ایــن کارشــناس صنعــت 
خــودرو در ادامه تصریح کرد: یکی از 
مشــکلات ما در کشور وجود سامانه ها 
است هر جا می رویم، سامانه دارند که 
درســت هــم کار نمی کند. اگر همین 
الان بگویند واردات خودرو شروع شد، 
حداقل 4 ماه طول می کشد تا واردات 
بخواهد به مرحله اجرایی برســد. باید 
منتظــر ماند و دید همه این صحبت ها 
و گمانه زنی هایــی که وزیر می کند، در 
هیئــت دولت با چه واکنشــی مواجه 

خواهد شد.

پیشخوان خبر

در آینده سبد کالایی جایگزین یارانه 
نقدی می شود

قائم مقام وزیر صمت در امور بازرگانی اعلام کرد 
که ارائه ســبد کالا در جبــران افزایش قیمت ها 
مســتلزم مقدماتی بود و به همین دلیل تصمیم 
گرفته شــد که این کار با عجله انجام نشــود و در 
ابتدا یارانه نقدی پرداخت و پس  از آن سبد کالایی 
ارائه شود.به گزارش ایسنا،  محمدصادق مفتح در 
یک برنامه تلویزیونی با بیان اینکه ارائه کالابرگ 
بــه مقدماتــی نیاز دارد، اظهار کرد: این تصور که 
برای کالابرگ یک کار سخت افزاری جدید مانند 
آنچه که در دهه ۶۰ داشتیم، انجام می شود؛ اشتباه 
اســت و به این شــکل نخواهد بود. در این زمینه 
حتما از زیرساخت های موجود مانند کارت بانکی 
اســتفاده خواهد شد.به گفته وی این که در قبال 
افزایش قیمت، سبد کالا ارائه شودتا هزینه خانوار 
کنتــرل  و اطمینان حاصل شــود که مقدار مواد 
غذایی لازم به خانواده ها می رسد، از اول در دستور 
کار دولــت قــرار گرفته، اما نیاز به مقدماتی مثل 
زیرســاخت الکترونیک، تامین، راحتی تهیه کالا 
و وضعیت شــبکه توزیع داشت. بنابراین نیازمند 
برنامه ریزی و دقت بیشــتری دارد که به همین 
دلیل مقرر شد با عجله اجرا نشود و ابتدا افزایش 
قیمت ها به صورت نقدی و بعد به ســبد کالایی 
اجرا شود.مفتح با بیان اینکه قرار نیست کالاها با 
قیمت مصوب در مراکز خاص عرضه شــود، بلکه 
عرضه در کل شبکه توزیع انجام می شود،  گفت: 
فقط بر اســاس پیش بینی روبه رو شــدن با موج 
خرید مردم در ابتدای کار توصیه شــد سازمان ها 
و فروشــگاه هایی که قابل برنامه ریزی است، مثل 
سازمان میدان ها و فروشگاه های زنجیره ای مکلف 
شوند ساعت فروش خود را افزایش دهند.قائم مقام 
وزیــر صمت در امور بازرگانی در خصوص امکان 
فروش و یا واگذاری بخشی از این یارانه و یا امکان 
اختصــاص کل مبلغ یارانــه به خرید یک کالای 
اساســی مانند روغن، اظهارکرد: به طور طبیعی، 
مانند گذشــته این شــرایط شکل خواهد گرفت. 
ممکن اســت فرد به واحــد صنفی مراجعه کند 
و بخشــی از ســهمیه تعیین شده خود را دریافت 
کنــد، امــا این موضوع به توافق فرد صاحب کالا و 
مغازه دار بر می گردد و کلان نیســت که در آن ها 
دخالت کنیم. ما موافق این وضعیت نیستیم، آن 
را به رســمیت نمی شناسیم و توصیه نمی کنیم، 
چون مقادیر ســهمیه کالاهای اساســی که قرار 
اســت در قالب کالابرگ توزیع شــود، بر اســاس 
استانداردهای بهداشت و تغذیه است.  وی افزود: 
این ماجرا اجتناب ناپذیر است، اما توصیه جدی ما 
این است که این مقادیر بر اساس استانداردهای 

تغذیه مصرف شود.

حل مشکل شیرخشک رژیمی 
نوزادان تا ۱۰ روز آینده

رئیس انجمن تولیدکنندگان شیرخشــک نوزاد 
کمبود شیرخشــک رژیمی نوزاد را ناشی از عدم 
تخصیــص به موقع ارز بــرای واردات ماده اولیه 
این کالا دانســت و اعلام کرد که مشــکل این نوع 
شیرخشــک تا ۱۰ روز آینــده به طور کامل حل 
خواهد شــد.به گزارش ایســنا، هانی تحویل زاده  
در پاسخ به این سوال که چرا شیرخشک رژیمی 
در بازار کم اســت؟ گفت: در مقاطعی باید برای 
خرید ماده اولیه شیرخشک های رژیمی ارز مورد 
نیاز تخصیص داده می شد که متاسفانه تخصیصی 
صــورت نگرفت و تولیدکننده و واردکننده زمان 
خریــد را از دســت دادند.وی ادامــه داد: کمبود 
شیرخشک رژیمی در بازار ناشی از عدم تخصیص 
به موقع ارز اســت.رئیس انجمن تولیدکنندگان 
شیرخشــک نوزاد اضافه کرد: شیرخشــک های 
رژیمــی و مــواد اولیه مرتبط با آن مقاطع خاصی 
در دنیا تولید می شــوند و اینگونه نیســت که هر 
زمان ارز داشــتیم آن را تهیــه کنیم. باید همان 
زمان که تولیدات آن صورت می گیرد خرید انجام 
شــود در غیر این صورت خرید به عقب می افتد.

وی در پاســخ به اینکه چه زمانی مشــکل کمبود 
شیرخشــک رژیمی در بازار حل خواهد شــد؟ 
گفت:دو ماه پایانی ســال ۱4۰۰  ارز شرکت های 
تولیدکننده شیرخشــک تامیــن و خرید انجام 
شــد. این محموله هــا دو هفته قبل وارد گمرک 
شــدند و به تدریح در حال ترخیص و تحویل به 
شــرکت های پخش دارویی هستند.تحویل زاده 
اضافه کرد:تشریفات اداری ترخیص کالا از گمرک 
حدود سه هفته طول می کشد. اینگونه نیست که 
وقتی ماده اولیه و شیرخشــک نهایی به گمرک 
برســد بتوان سریع آن را ترخیص کرد. بر اساس 
آخرین آمار تشــریفات اداری اکثرا انجام شــده و 
محمولــه در حــال ترخیص اســت.   اما  ۱۰ روز 
طو ل می کشــد که این شیرخشــک های رژیمی 
به مراکز اســتان ها برســد.به گفته وی  مشــکل 
شیرخشــک های رژیمی طــی روزهای آینده به 
تدریــح حل خواهد شــد و تــا ۱۰ روز آینده نیز 

مشکلی در این زمینه وجود نخواهد داشت.

قیمت خارجی ها اعلام شد
گزارش »شروع« از ادامه حواشی واردات خودرو به کشور 

گــروه صنعت و تجارت-عضو هیات نمایندگان 
اتاق بازرگانی تهران، می گوید آنچه که در بودجه 
سال پایانی دولت قبل به وجود آمده، یک کسری 
بودجه نجومی بود.به گزارش ایســنا،  نشســت 
مشترک دوکمیســیون »بازار پول و سرمایه« 
و »صنعــت و معــدن« اتاق تهــران، با موضوع 
بررســی ظرفیت هــای قانــون بودجه ۱4۰۱ 
بــرای فعالان اقتصادی بخش خصوصی برگزار 
شد.در ابتدای این جلسه، رئیس کمیسیون بازار 
پول و ســرمایه اتاق تهران، توضیحاتی درباره 
ســاختار قانون بودجه ارائه کرد و گفت: دولت 
قبل، آخرین بودجه قرن قبل را با یک کســری 
نجومی برای دولت فعلی به ارث گذاشت؛ البته، 
تدارک لایحه بودجه و تقدیم آن به مجلس هر 
ساله کم و بیش به صورت مشابه تکرار می شود 
که در نهایت هیچ گاه بعد از اجرایی شــدن به 
سندی که تصویب شده شباهت ندارد. در لایحه 
بودجه امسال نیز شباهت هایی با بودجه سنوات 
گذشــته وجود دارد.فریال مستوفی در ادامه با 
اشــاره به اینکه در لایحه امسال، منابع عمومی 
9۶ درصد نســبت به بودجه ســال ۱4۰۰ رشد 
داشــته است، گفت: در بودجه ۱4۰۱ سرفصل 
درآمدها نســبت به ۱4۰۰ با ۶۶ درصد رشــد 
همراه بوده و همچینن درآمد حاصله از واگذاری 
دارایی های ســرمایه ای )صادرات نفت و فروش 
اموال( ٥8 درصد افزایش یافته است.او سپس به 
برخی نکات بودجه ۱4۰۱ اشاره کرد و گفت: در 
بودجه ۱4۰۱ سهم اعتبارات تملک دارایی های 
سرمایه ای چهار درصد افزایش پیدا کرده که گام 
مهمی در تقویت سرمایه گذاری عمومی است. 
همچنین، نسبت کسری تراز عملیاتی از بودجه 
عمومی دولت در سال ۱4۰۱ حدود ۳۰۰ هزار 
میلیارد تومان کاهش یافته اســت. نکته مثبت 
دیگر اینکه، گام هایی در راســتای اجرای قانون 
احکام مربوط به اصلاح ساختار بودجه برداشته 
شده که البته نیازمند اقدام عملی دولت است.در 

ادامه این جلسه، علی نقیب - رئیس کمیسیون 
صنعــت و معدن اتاق تهران - طی ســخنانی 
بــر ضرورت پایش و کنتــرل بودجه مصوب و 
عملکــرد دولتمردان در اجرای بودجه اشــاره 
کرد و گفت: تبصره های بودجه ۱4۰۱  می تواند 
برای بخش خصوصی کمک کننده باشد. البته 
در ســال های گذشته نیز تبصره های خوبی در 
قانون بودجه تعبیه شده بود اما منابع آن یا به 
موقع در اختیار فعالان اقتصادی قرار نگرفت یا 
به نوعی اجرا شد که فعالان اقتصادی دخالتی 
در آن نداشتند. او ابراز امیدواری کرد که تدوین 
لوایــح و قوانین بودجه در ســال های  آینده با 
واقع بینی بیشــتری صورت گیرد.بر اســاس 
گزارش ســایت اتاق تهــران، در ادامه مجتبی 
نقدی - کارشــناس اتاق تهران - گزارشــی از 
ظرفیت های قانون بودجه در سال ۱4۰۱ برای 
فعالان اقتصادی ارائه کرد. به گفته او، افزایش 
ســرمایه بانک هــای دولتــی از محل تجدید 
ارزیابــی دارایی، عملیاتی شــدن فاکتورینگ 
)کارگــزاری( در تأمین مالی به میزان 8۰ هزار 
میلیارد تومان از طریق راه اندازی سامانه، ابلاغ 
قرارداد و تهیه دســتورالعمل، انجام معاملات 
بورس هــای کالا بــر مبنای برات الکترونیک و 
ســایر اسناد اعتباری، معافیت مالیاتی ناشران 
بورســی در صورت افزایش ســرمایه از محل 
ســود انباشته و تامین مالی خارجی طرح های 
دولتــی و غیردولتــی تــا ســقف ۳۰ میلیارد 
یــورو از جمله این ظرفیت هاســت. همچنین 
واگــذاری مجوزهای معدنــی از طریق مزایده 
عمومی و معافیت مالیاتی نقل و انتقال دارایی 
در شــرکت ســهامی عام پروژه و صندوق های 
ســرمایه گذاری، تخصیــص 8٥ هزار میلیارد 
تومان منابع مالی برای توسعه سرمایه گذاری، 
تکمیــل طرح هــای نیمه تمام و ظرفیت خالی 
بنگاه های تولیدی از دیگر مواردی بود که نقدی 

به آن اشاره کرد.

گروه صنعت و معدن-عضو اتاق بازرگانی تهران 
درباره حجم صادرات فرش ایران در حال حاضر 
گفت: با اقدامات غیرکارشناســانه در ســالهای 
اخیــر فــرش ایرانی را مقطوع النســل کردند و 
ورود مقدار قابل توجهی ارز به کشــور را با این 
کار بســتند.به گزارش ایلنا، ســیدرضی حاجی 
آقامیری درباره افت شدید صادرات فرش ایران 
و وضعیت این صنعت در ســال های اخیر گفت: 
سال های متمادی است که در مورد این موضوع 
صحبت کرده ام و متاسفانه اکنون دیگر این صنف 
بــه پایــان کار خود رســیده و چیزی از آن باقی 
نمانده  است.رئیس هیأت مدیره شرکت صادرات 
قالــی در ادامه افــزود: از زمانی که آقای همتی 
مصوبه تعهد ارزی بانک مرکزی را گذاشــت در 
واقع تیرخلاص را به این بخش زده شد. ما همیشه 
درخواستمان این بوده که فرش باید از این قضیه 
مستثنی شود و اصلا موضوع این نیست که پول 
فرش برنگردد. سوءتفاهمی در این زمینه وجود 
دارد که وقتی می گوییم فرش از الزام برگشت ارز 
توســط قوانین دولت که برای پیمان ارزی وضع 
کرده اند، مســتثنی شــود، فکر می کنند منظور 
ما این اســت که ما نمی خواهیم ارز را به کشــور 
برگردانیم در حالیکه اصلا چنین چیزی نیست.

وی در ادامه تصریح کرد: مقصود ما این است که 
در شــرایط تحریم و مشکلاتی که اکنون وجود 
دارد، صــادرات فرش بتواند ادامه یابد. و منظور 
هر صادرکننده ای در هر رشــته ای نیســت و در 
مــورد صادرکننده واقعــی صحبت می کنیم، نه 
کسانی که می خواهند پول از کشور خارج کنند. 
بلکــه در مورد کســانی صحبت می کنیم که در 
این مملکت سال ها کار و کارآفرینی و ارز تولید 
کرده و توسط صادراتی که انجام می دادند قطعا 
ایــن ارز را بر می گرداندند تــا دو مرتبه بتوانند 
این چرخه را ادامه دهند.این کارشناس صنعت 
فــرش در ادامه با اشــاره بــه مصوبه تعهد ارزی 
بانک مرکزی برای صادرات فرش دستباف گفت: 

صادرکننده فرش می توانست این ارز را خودش 
از طریقی که تشــخیص مــی داد، برگرداند در 
حالیکــه بانک مرکزی می گویــد از طریقی که 
مــن تعییــن می کنم باید این ارز برگردد که آن 
طریقی که بانک مرکزی می گوید شدنی نیست و 
در آن مسیر آنقدر تهدید و ارعاب و شائبه وجود 
دارد کــه صادرکننــده ترجیح می دهد که دیگر 
صادرات نداشــته باشد.حاجی آقا میری افزود: 
این موضوع باعث خوردن لطمه بزرگی به فرش 
شد یعنی خیلی از صادرکنندگان خوشنام واقعی 
این کار را کنار گذاشــتند چون احساس کردند 
که ممکن اســت که مورد تهدید قرار بگیرند و 
آبرو و حیثیت آنها از بین برود. این مشکلی بود 
کــه این پیمان ارزی در ایــن حوزه ایجاد کرد.

عضو کمیســیون توسعه صادرات اتاق بازرگانی 
ایران درباره حجم صادرات فرش ایران در حال 
حاضر گفت: حجم صادرات خیلی پایین و آنقدر 
کم اســت که اصلا نمی تــوان آن را مطرح کرد. 
صنایع دســتی در هر رشــته ای یک تعرفه جدا 
دارد که برای فرش هم همین طور اســت. یعنی 
فرش، قوانین گمرکی اش قوانین نادرستی است 
کــه گلیــم را از فرش و گبه و غیره جدا می کند و 
کارهای غیرکارشناســانه ای در این زمینه انجام 
شــده و می شــود.حاجی آقامیری با بیان اینکه 
از جنبه هــای مختلف بایــد اقداماتی در حوزه 
صادرات فرش کشــور انجام شود، ادامه داد: این 
طور نیســت که با اصلاح پیمان ارزی هم بعد از 
اینکــه صادرکننده فرش در این ســال ها از کار 
افتاده و مشتری خود را از دست داده و باید کلی 
بــرای پیدا کردن مشــتری دوباره هزینه کند و 
دیگر معلوم نیست صادرکننده قبلی به این کار 
برگردد یا نه؟وی در ادامه تاکید کرد: همه سعی 
ما این بود که نســل آینده را برای این کار آماده 
کنیم که با این مشــکلاتی که در صنعت فرش 
بوجــود آمد، نســل آینده ایــن کار را رها کرد و 

دیگر به این کار برنمی گردد.  

فرش ایرانی را مقطوع النسل کردنددولت قبل کسری بودجه نجومی به ارث گذاشت

عواید واردات خودرو به همه اقشار جامعه خواهد رسید
مدیرکل دفتر صنایع خودرو وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: سیاســت کلی بر این اســت که عواید واردات خودرو به 
همه طبقات جامعه از جمله اقشــار متوســط و کم درآمد برســد و فضایی رقابتی ایجاد شــود.عبدالله توکلی لاهیجانی افزود: 
کلیات مباحث مربوط به واردات خودرو مصوب شده و حداکثر تا یک ماه آینده آیین نامه آن تهیه می شود.این مقام مسوول 
خاطرنشــان کرد: برخلاف صحبت هایی که به تازگی از ســوی برخی عنوان شــده، واردات خودرو منحصر به حجم موتور یا 
سقف قیمتی خاصی نیست و طیف های مختلفی از خودروها با حجم موتور و قیمت های مختلف، اتومبیل های برقی و غیره 
را شامل می شود که به روش های مختلفی وارد خواهند شد.توکلی لاهیجانی تاکید کرد: سیاست کلی بر این است که عواید 
واردات خودرو به همه طبقات جامعه از جمله اقشار متوسط و کم درآمد برسد و فضایی رقابتی ایجاد شود، در غیر این صورت 
اگر واردات فقط منحصر به خودروهای لوکس و گران قیمت باشــد، هیچ تاثیری در فضای رقابتی نخواهد داشــت و قیمت ها 
را در بازار تحت تاثیر قرار نمی دهد.مدیرکل دفتر صنایع خودرو وزارت صنعت، معدن و تجارت تصریح کرد: برای نخستین 
بار اســت که از واردات به عنوان ابزار سیاســت گذاری در جهت تولید دانش بنیان اســتفاده می شــود تا در ادامه منجر به توسعه 
سرمایه گذاری در این حوزه شده و افزایش بازارها و مقاصد صادراتی را نیز به دنبال داشته باشد.وی بیان داشت: شرایط برای 
واردات خودرو تســهیل شــده اســت و با توجه به فروش خودرو در ســامانه یکپارچه فروش که طی یکی دو روز آینده اجرایی 
می شــود، با افزایش عرضه خودرو و همچنین شــفافیت معاملات که اتفاق می افتد، عرضه ای چند برابر دوره های گذشــته 
شــاهد خواهیم بود.پیش تر »منوچهر منطقی« معاون صنایع حمل ونقل وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: اگر عرضه و 
تقاضای خودرو متعادل شود، به طور قطع روی قیمت اثر خواهد داشت و پیش بینی ما این است که با شروع واردات و ادامه 
آن، قیمت ها به نظر مشــتری نزدیک تر شــود.وزیر صنعت، معدن و تجارت نیز اعلام کرد: در مصوبه آماده شــده برای واردات 

خودرو، تمرکز بر واردات خودروهای اقتصادی که عموم مردم بتوانند از آنها استفاده کنند خواهد بود.
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خط منظم کشتیرانی کانتینری چابهار-
هند و جابهار-امارات برقرار شد

خط منظم کشــتیرانی کانتینری بین بنادر 
ناواشــیوا و کانــدلای هند بــه بندر چابهار و 
بالعکس و نیز بندر چابهار به بندر جبل علی 
امارات و بالعکس برقرار و نرخ تردد شــناورها 
در مســیرهای مربوطه اعلام شد.به گزارش 
سازمان بنادر و دریانوردی، با توجه به مقوله 
برقراری خط منظم کشتیرانی کانتینری بندر 
چابهار و پیرو توافقنامه بین گروه کشتیرانی 
جمهوری اســلامی ایران و ســازمان بنادر و 
دریانــوردی جهــت جابجایی کالا بین بنادر 
کاندلا، ناشــیوا، جبل علــی و بالعکس، نرخ 
کرایه شناور SLOT به صورت FIFI اعلام شد.

بر این اســاس ظرفیت حمــل کانتینرهای 
SOC و NVOCC برای بندر چابهار اضافه و در 

نامه ای از سوی مدیرعامل شرکت کشتیرانی 
والفجر به مدیر پروژه چابهار اعلام شد: با توجه 
به نامه مدیریت گروه کشــتیرانی ج مهوری 
اســلامی ایران در خصوص مأموریت محوله 
موضوعی ضمن حســن نظر و اعتماد نسبت 
به شرکت کشتیرانی والفجر نرخ کرایه شناور 
SLOT به صورت FIFI این گونه است که نرخ 

مربوطه بنادر ناواشیوا و کاندلای هندوستان 
بــه بنــدر چابهار و بالعکس ۶۵۰ هزار دلار به 
ازای هر ۲۰ فوت اسلات، تعیین شد.همچنین 
نرخ کرایه شناور SLOT به صورت FIFI از بندر 
چابهار به بندر جبل علی و بالعکس ۲۵۰ دلار 
به ازای هر ۲۰ فوت اسلات، تعیین شده است.

توسعه و تکمیل راه ها در خوزستان 
ضروری است

اســتاندار خوزســتان گفت: خوزستان نیازمند 
توســعه و تکمیل راه ها اســت تا ایمنی لازم برای 
حمل و نقل و مسافر فراهم شود.صادق خلیلیان 
در نشســت با مهدی اســلام پناه رییس سازمان 
ملی اســتاندارد ایران که امروز، ۲۵ اردیبهشــت 
ماه انجام شــد، اظهار کرد: خوزستان یک استان  
مهم اســت و زیرساخت های آن باید متناسب با 
فعالیت هایی که در این اســتان انجام می شــود، 
فراهم باشــد.به گزارش ایســنا، وی با اشــاره به 
وضعیت راه های خوزســتان و نقش زیرساختی 
راه در خوزستان، افزود: خوزستان نیازمند توسعه 
و تکمیل راه ها اســت تا ایمنی لازم برای حمل 
و نقل و مســافر فراهم شود.اســتاندار خوزستان 
گفت: در اجرای طرح عدالت محور توزیع یارانه ها 
توسعه زیرســاخت ها بسیار مهم است.خلیلیان 
عنــوان کــرد: کالا و خدماتی که در خوزســتان 
عرضه می شــود باید از اســتاندارد و کیفیت لازم 
برخوردار باشــد تا مردم در آرامش بتوانند از این 
خدمات استفاده کنند.  استاندار خوزستان گفت: 
طرح ملی نهضت مســکن ملاک ارزیابی مدیران 
در اســتان ها اســت؛ مسیر پروژه ها و پیمانکاران 
باید مشخص شود. خلیلیان همچنین در دومین 
جلســه شورای مسکن اســتان خوزستان اظهار 
کرد: طرح نهضت ملی مسکن پروژه بسیار مهمی 
در دولت اســت و به صورت ویژه دنبال می شود.

استاندار خوزستان با تأکید بر اهمیت این پروژه 
بیان کرد: طرح ملی نهضت مسکن ملاک ارزیابی 

مدیران در استان ها است.

میانگین پیشرفت فیزیکی نهضت ملی 
مسکن در اصفهان به ۱۶ درصد رسید

 مدیرکل راه و شهرسازی استان اصفهان با اعلام 
ثبت نام بیش از ۴۱۹ هزار نفر در طرح نهضت ملی 
مسکن که بیش از دو برابر سهمیه اعلامی استان 
اســت، گفت: تاکنون بیش از ۲۰ هزار نفر واریز 
وجه داشــته  و اکنون میانگین پیشرفت فیزیکی 
نهضت ملی مســکن در اصفهــان به ۱۶ درصد 
رســیده است.به گزارش وزارت راه و شهرسازی 
»علیرضــا قاری قرآن« میزان ثبت نام کنندگان 
طرح نهضت ملی مسکن در سطح این استان را 
۴۱۹ هزار و ۳۶۸ نفر برشــمرد و افزود: تاکنون 
۱۴۲ هزار و ۵۶۸ نفر حائز شــرایط اولیه بوده اند 
کــه تعــداد ۳۷ هزار و ۴۵۵ نفر انصراف داده  و از 
این تعداد ۲۰ هزارو ۸۳۹ نفر واریز وجه داشته اند.

وی در مــورد وضعیت پالایــش  متقاضیان نیز 
گفت:پرونده متقاضیان در حال بررســی است، 
پالایش های ســه گانه متقاضیان طرح )نهضت 
ملی مسکن( که شامل سابقه مالکیت، فرم »ج« 
و تأهل اســت در ســتاد وزارت راه و شهرسازی 

انجام شده است. 

گروه زیربنایی- مدیرکل امور بندری ســازمان بنادر و دریانوردی 
موجودی کالاهای اساســی در انبارهای بنادر و شناورهای منتظر 
در پای اســکله و لنگرگاه را اعلام کرد.روانبخش بهزادیان درباره 
آخرین وضعیت موجودی کالاهای اساسی در بنادر گفت: تا پایان 
امــروز ۲۵ اردیبهشــت ۱۴۰۱، ۴ میلیــون و ۲۶۹ هزار و ۷۹۷ تن 
انواع کالای اساسی شامل گندم، ذرت، جو، سویا، برنج، شکر، روغن 
خام و دانه های روغنی در بنادر کشور موجود است.وی افزود: این 
رقم مجموع کالاهای اساسی در انبارهای بندری، شناورهای پای 
اســکله و محموله کشتی های منتظر در لنگرگاه می شود.مدیرکل 

امور بندری سازمان بنادر و دریانوردی ادامه داد: در بندر امیرآباد 
تاکنون ۵۶ دستگاه کامیون حامل کالاهای اساسی به وزن هزار و 
۸۴ تن خارج شده است. به گزارش مهر،همچنین ۲۸ هزار و ۹۹۳ 
تــن گنــدم، ۱۵۷ هــزار و ۶۰۷ تــن ذرت، ۴۶ هزار و ۳۳۳ تن جو، 
۱۴۳ تن سویا و ۴۶ هزار و ۶۹۶ تن روغن خام در این بندر موجود 
است که مجموع آن به ۲۷۹ هزار و ۷۷۲ تن انواع کالاهای اساسی 
می رسد.بهزادیان گفت: در بندر نوشهر تاکنون ۳ دستگاه کامیون 
به وزن ۵۴ تن کالای اساسی خارج شده؛ ضمن اینکه ۱۱۵ هزار و 
۵۴۲ تــن ذرت، ۱۷ هــزار و ۶۷۱ تــن جو و ۹ هزار و ۹۹۴ تن روغن 

خام و مجموعاً ۱۴۳ هزار و ۲۰۷ تن کالای اساســی در این بندر 
وجود دارد.این مقام مســئول در ســازمان بنادر یادآور شد: در بندر 
انزلی ۲۰ کامیون به وزن ۴۱۰ تن کالای اساسی خارج شده و ۱۰ 
هــزار و ۸۲۱ تــن گندم، ۱۵ هزار و ۱۲۹ تن ذرت، ۳۲ هزار و ۹۸۸ 
تن جو، ۶۸ تن برنج و ۲۲ تن دانه های روغنی موجودی داریم که 
مجمــوع آن بــه ۵۹ هزار و ۲۸ تن می رســد.وی در خصوص بندر 
امام خمینی تصریح کرد: از این بندر تاکنون هزار و ۵۹۶ دستگاه 
کامیون به وزن ۳۶ هزار و ۷۰۸ تن و ۱۰۳ دســتگاه واگن کالای 

اساسی به وزن ۵ هزار و ۶۶۵ تن خارج شده است.

جزئیات ذخیره کالاهای اساسی در بنادر

گــروه زیربنایــی- صنعت حمل و نقل 
ریلــی در ایران کماکان مغفول مانده و 
وزارت راه و شهرسازی در دولت جدید 
هم نتوانســته حتی برنامه های مشابه 
دولت قبل اجرا کند. این در حالی است 
که دنیا به سمت صرفه جویی در مصرف 
سوخت برای کاهش هزینه ها و کاهش 
آلایندگی هوا می رود. بر اساس اصل ۴۴ 
قانون اساسی، شرکت راه آهن جمهوری 
اســلامی ایران نیز همانند دیگر بخش 
هــای دولتی موظف اســت تا با انتقال 
وظایــف تصــدی گرایانه خود به بخش 
غیردولتی، در جهت بهبود اســتفاده از 
دارایی هــای ملی گام بردارد. در فرآیند 
اجرای این قانون تاکنون صرفا به انتقال 
مالکیــت )و نه بهره بــرداری مطلق( از 
واگن هــای باری و مســافری به بخش 
خصوصی اقدام شــده اســت و مابقی 
دارایــی های ریلــی و وظایف عملیاتی 
به بخــش غیردولتی انتقال پیدا نکرده 
اســت. مطابق آیین نامه تعیین ســهم 
بهینه بخش هــای دولتی و غیردولتی 
از فعالیــت هــای راه و راه آهن، مصوب 
سال ۱۳۸۸ شورای اقتصاد، شرکت راه 
آهن این اختیار را داشــته اســت که تا 
سقف ۱۰۰ درصد بهره برداری از کشنده 
های ریلی و محورهای ریلی را به بخش 
غیردولتی واگذار کند. اما امروز نه تنها 
این شــرکت در جهت کمک به بخش 
خصوصــی برای توســعه و قدرتمندتر 
شــدن گام برنمــی دارد، بلکــه به نظر 
می رســد در تلاش اســت تا با افزایش 
حجــم دارایی های خــود، از جمله در 
حوزه لکوموتیو، سهم خود از بازار حمل 
و نقل ریلی را بیشتر کرده و به عبارتی، 
در ورطــه رقابت با بخش خصوصی، به 
عنوان بازیگری قدرتمندتر ظاهر شود.

سخنگوی کمیسیون اصل ۹۰ مجلس 
گفــت: وضعیت ناوگان ریلی کشــور با 
حضــور وزیــر صنعت در جلســه این 
کمیســیون مورد بررســی قرار گرفت.

علــی خضریــان در خصوص جلســه 
دیــروز کمیســیون اصــل ۹۰، اظهار 
داشــت: در راستای سیاست های کلان 
کشــور و همچنین سیاست های ابلاغی 
مقام معظم رهبری نظیر برنامه ششــم 
کــه بر اولویت بخش ریلی در توســعه 
حمل و نقل و ایجاد مزیت رقابتی برای 
آن و همچنین در توســعه حمل و نقل 
ریلــی باری با اولویت تجهیز شــبکه و 
پایانه هــای باری تاکید شــده اســت، 
کمیســیون بــا دعــوت از وزیر صمت، 
مدیرعامل راه آهن، شــرکت های فعال 
در حوزه تولید تجهیزات ریلی و کشنده 
و همچنین ســایر دستگاه های مرتبط 

موضوع بررسی نیازهای تولیدی کشور 
به ویژه تولید لوکوموتیو را در دســتور 
کار قــرار داد.وی افزود: شــرکت های 
تولیــدی داخلی با تکیــه بر توان خود 
و بــا وجــود برخــی از محدودیت ها و 
موانع توانســته اند بخشــی از نیازهای 
کشور در حوزه کشنده را تامین کنند و 
دســتاوردهای خوبی در سال های اخیر 
در این حوزه به دست آمده است. البته 
از برنامه های توســعه ای عقب هستیم و 
با وجود تاکیدات مقام معظم رهبری در 
سیاست های ابلاغی، به دلیل مشکلاتی 
نظیر کمبود کشــنده هنوز نتوانسته ایم 
ســهم مناسبی در حمل و نقل ریلی به 

ویژه در حوزه باری داشته باشیم.
واگذاری مجوز بهره برداری راه آهن به  ��

مردم راهکار رفع مشکلات شبکه ریلی

کارشــناس اقتصاد حمل ونقل با اشاره 
بــه این کــه یکی از مشــکلات بخش 
ریلی کشــور تصدی گری و تنظیم گری 
تــوام اســت، گفت: با واگــذاری مجوز 
بهره برداری از محورهای ریلی به مردم 
این مشکل به طور قطعی رفع می شود.

در همین رابطه محمدجواد شاهجویی، 
کارشناس اقتصاد حمل ونقل می گوید: 
اساســا در دنیا مرســوم نیست که یکی 
از رقبــا خود تنظیم گر همان بخش هم 
باشــد. اما راه آهــن در ایران به صورت 
همزمان هم تنظیم گری می کند و هم 
تصدی گری. در چنین شــرایطی نمی 
توانیم انتظار بهبود شــرایط را داشــته 
باشیم. در همان سال ۹۷ هم که رکورد 
حمل بار و مســافر ریلی شکســته شد، 
همچنــان از منظر شــاخص های بهره 

وری و عملکری، شــبکه راه آهن ایران 
اختــلاف بســیار زیادی با کشــورهای 
پیشــرو و حتی میانگین جهانی داشت 
که این مساله از عدم وجود یک ساختار 
حکمرانی منطقی در این حوزه نشــات 
می گیرد.شاهجویی تصریح کرد: اساسا 
بــه همین منظور بود که روند خصوصی 
سازی در راه آهن آغاز شد تا در طی آن، 
نقــش راه آهن از یک متصدی و پاروزن 
به یک نهاد کلان نگر، تنظیم گر و خط 
مشی گذار تغییر کند. اما آنچه در عمل 
اتفــاق افتاد، صرفــا انتقال مالکیت و نه 
حتــی بهره برداری از واگن های باری و 
مسافری به بخش خصوصی بود که البته 
همین اقدام محدود و حداقلی هم منجر 
به رونق عملکرد شبکه ریلی در آن زمان 
شد. وی در ادامه راهکار اصلاح ساختار 

حکمرانی راه آهن را رجوع به آیین نامه 
تعیین ســهم بهینه بخش های دولتی 
و غیردولتــی از فعالیت هــای راه و راه 
آهن عنوان کرد و به تسنیم گفت: مسیر 
درمان قطعی بیماری شبکه ریلی کشور، 
اعطــای بهره برداری از محورهای ریلی 
و کشنده های ریلی به بخش غیردولتی 
توانمند، تحت نظارت شــرکت راه آهن 
به عنوان یک نهاد تنظیم گر واقعی است 
و جــز این راهــکار، اجرای هر راهکاری 
همچون خرید کشنده های ریلی بیشتر 
و یا تزریق بودجه به این بخش و یا توسعه 
شبکه با استفاده از منابع بودجه عمومی 
کشــور، صرفا مسکنی است که منجر به 
سرپوش گذاشتن بر درد اصلی می شود.

کاهــش ۹ درصدی حمل بار داخلی در  ��
فروردین

در حالی که مدیرعامل شرکت راه آهن 
بر شکســته شدن رکورد ترانزیت ریلی 
قــرن اخیر تأکید دارد، اما این شــرکت 
از تقویــت حمل بــار داخلی غافل بوده 
اســت.آن طــور که کارشناســان ادعا 
می کننــد، در ســال های اخیــر، روند 
شــاخص های عملکردی شبکه حمل و 
نقل ریلی کشــور حرکت به سمت جلو 
نداشــته. در حالی که تا پیش از ســال 
۱۳۹۷، عملکــرد راه آهــن، با توجه به 
افزوده شدن دارایی های ریلی همچون 
محورهــای ریلی جدید، کشــنده ها و 
نــاوگان بــاری و مســافری جدید، هر 
ســاله افزایش می یافت به طوری که از 
منظر شــاخص های عملکردی، راه آهن 
جمهوری اسلامی ایران توانست در سال 
۹۷ رکــورد عملکــردی خویش را به جا 
بگذارد.در هفته های اخیر که مدیرعامل 
شرکت راه آهن در سفر رستم قاسمی به 
مسکو وی را همراهی می کرد، از مذاکره 
و توافــق بــا روس ها برای تأمین ناوگان 
داخلی خبر داده اســت.گفته می شــود 
سازندگان داخلی بر امکان تولید داخل 
انــواع واگن خصوصاً باری و خودکفایی 
در فنــاوری آن تأکید دارند؛ هر چند که 
شــرکت راه آهن می گوید برای جبران 
کمبود لوکومویو با روس ها وارد مذاکره 
شــده اند.حال آنکه برخی کارشناسان 
حمل و نقل ریلی مشــکل راه آهن را نه 
در زیرساخت و ناوگان که در حکمرانی 
دولتی آن جست وجو می کنند.به روایت 
آمار منتشــر شده در ســالنامه آماری 
شرکت راه آهن جمهوری اسلامی ایران، 
پس از ســال ۹۸، نه تنها پیشــرفتی در 
ثبت رکورد جدید عملکردی شبکه ریلی 
حاصل نشــد، بلکه به رغم توسعه بیشتر 
شــبکه ریلی و دارایی هــای آن، میزان 
عملکرد شبکه ریلی کشور کاهشی بود.

پیشخوان خبر

هزینه های بالا در ناوگان ریلی کشور
وضعیت حوزه لکوموتیو از دیدگاه کارشناس تحلیل می شود؛ افتتاح ۷۰۰ واحد نهضت ملی مسکن 

شهر جدید اندیشه در سال جاری
مدیرعامل شــرکت عمران شــهر جدید اندیشه از 
افتتاح ۷۰۰ واحد مســکونی نهضت ملی مســکن 
تا پایان ســال جاری خبر داد و گفت: این پروژه ها 
ســال آینده به صورت کامل به بهره برداری خواهد 
رســید.به گزارش وزارت راه و شهرســازی، مهدی 
مســلم خانی درباره پیشــرفت طــرح نهضت ملی 
مســکن در این شهر جدید از آغاز عملیات اجرایی 
۲ هــزار و ۵۰۰ واحــد خبــر داد و گفــت: در حال 
حاضر این واحدهای مســکونی پیشرفت فیزیکی 
۷۰ درصدی دارند.وی نوع ساخت و سازها در این 
شــهر را به صورت مشــارکت با بخش خصوصی 
دانســت و افزود: تا پایان امسال ۷۰۰ واحد افتتاح 
می شــود و تا ســال آینده نیز این طرح ها به صورت 
کامل به بهره برداری خواهد رسید.مســلم خانی از 
جمله اهداف ســاخت و ســازها در شهر اندیشه را 
تأمین مسکن برای دهک های میانی جامعه، تأمین 
منابع برای دولت به منظور اســتفاده در ســاخت و 
ساز شهرها و شهرک های جدید و توسعه خدمات 
برای شهروندان این شهر دانست.مدیرعامل شرکت 
عمران شــهر جدید اندیشــه خاطر نشــان کرد: 
پروژه های عمرانی و احداث کارگاه ســاختمانی در 
اندیشــه برای ۱۸۰۰ نفر اشــتغال مستقیم و برای 
بیش از ۷ هزار نفر اشتغال غیر مستقیم ایجاد کرده 
اســت.وی تاکید کرد: عملیات اجرایی شهر جدید 
اندیشــه که از ســال ۷۰ آغاز شــد، محصول نظام 
شهرسازی و معماری نظام جمهوری اسلامی ایران 
اســت و با بیش از ۱۲۰ هزار نفر جمعیت به ســقف 
جمعیتی پیش بینی شــده در طرح جامع نزدیک 
شــده است.مسلم خانی با بیان اینکه مجموع شهر 
اندیشــه همه خدمات مورد نظر برای شهروندان را 
در حوزه آموزشــی، درمانی، اداری، فضای ســبز، 
مذهبی و ... تأمین کرده است، گفت: نیازهای اولیه 
ســاکنین تأمین شده و هدف کنونی ارتقا کیفیت 
زندگی آن هاست.وی از جمله پروژه های در دست 
اجرا در شهر اندیشه را کانون پرورش فکر کودکان 
و نوجوانان، پروژه فرهنگی- اجتماعی ایوان اندیشه 
با هدف اشــتغالزایی و کارآفرینی برای بانوان شهر 
اندیشــه، مســیر پیاده محور رهیاب به طول یک 
کیلومتر، پیاده راه ســلامت به طول ۳ کیلومتر و 
موزه دفاع مقدس به منظور ارتقا کیفیت زندگی و 

افزایش خدمات شهر جدید بیان کرد.

تحویل بخشی از راه آهن رشت-کاسپین 
و آزادراه منجیل-رودبار تا شهریور

مدیرکل راه و شهرســازی گیلان گفت: شــرکت 
ســاخت متعهد شــده است بخشــی از پروژه راه 
آهن رشت-کاســپین و آزادراه منجیل- رودبار را 
تا پایان شــهریور تحویل دهد.به گزارش وزارت راه 
و شهرســازی، ماکان پدرام با بیان اینکه اداره کل 
راه و شهرســازی استان گیلان پروژه های بسیاری 
را در بخــش راه هــا دارد، گفــت: در بخــش راه و 
ســاختمان ۴۳ پروژه وجود دارد که برعهده اداره 
کل راه و شهرسازی این استان است.وی افزود: راه 
آهن رشت-کاســپین، آزادراه منجیل- رودبار که 
پروژه های اولویت دار اســت، جزو تعهدات شرکت 
ســاخت بوده و متعهد شــدند بخشــی از آن را تا 
پایان شهریور و بخش دیگر را تا پایان سال جاری 
تحویل دهند.گفتنی است پیش از این نیز خیر الله 
خادمی معاون وزیر راه و شهرســازی و مدیرعامل 
شرکت ساخت و توسعه، در سفر به استان گیلان از 
آزادراه منجیل- رودبار بازدید کرده و گفته بود: باند 
رفت آزادراه منجیل- رودبار به عنوان آخرین حلقه 
از آزادراه قزویــن- رشــت در صورت تأمین اعتبار 
مورد نیاز در سال جاری به بهره برداری می رسد و 
ایــن اقدام گام مهمی در تکمیل کریدور آزادراهی 
شــمال- جنوب کشــور و افزایــش ظرفیت های 
بهره بــرداری از بندر امام خمینی )ره( در شــمال 

خلیج فارس است.

هزینه های بالای حمل ونقل ریلی 
سجاد هدایتی کارشناس حوزه حمل و نقل در گفتگو با»شروع« گفت: صنعت حمل و نقل ریلی در ایران کماکان 
مغفول مانده اســت؛ این در حالی اســت که دنیا برای صرفه جویی در مصرف ســوخت و بخاطر کاهش هزینه ها و 
نیز ســهم موثر در کاهش آلایندگی هوا، شــتابان در این صنعت حرکت می کند. حال در ایران مســئولان این امر 
هنوز صنعت حمل و نقل ریلی را جدی نگرفته اند و وزارت راه و شهرســازی در دولت جدید حتی نتوانســته به 
اندازه برنامه های مشــابه دولت قبل قدم بردارد. در کشــور ما حدود ۹۵ درصد منابع انســانی و ســرمایه ای حمل 
و نقل در بخش جاده ای بکار گرفته شــده و بین ۵ تا ۷ درصد از ظرفیت ریل بهر مند هســتیم در حالی که باید 
طبق برنامه ششــم توســعه حدود ۲۰ درصد از ظرفیت جابه جایی مســافر در کشــور به حمل و نقل ریلی و ۳۵ 
درصد از ظرفیت جابه جایی بار به این گونه از حمل و نقل اختصاص می یافت.نســبت به بقیه دیگر روش های 
حمل و نقلی بخش ریلی ارزانتر و ایمن تر است و اگر به درستی اجرا شود ضمن اینکه  می تواند در بخش کمتر 
نمودن حوادث موثر باشــد می تواند در بخش جابه جایی کالا هم نقش ویژه ای ایفا نماید.با توجه به اینکه هزینه 
ســوخت در حمل و نقل ریلی یک هفتم حمل و نقل جاده ای اســت و در شــرایطی که کشــور در تنگنای مالی قرار 
دارد، وزارت راه و شهرسازی نتوانسته در این بخش سرمایه گذاری مناسبی جذب کند. از طرف دیگر ۵ درصد از 

تکالیف برنامه ششم اجرا شده و در جذب سرمایه گذاری خارجی به دلیل تحریم ها موفق عمل نکرده ایم.

“

“
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بر اساس آمار اعلامی سازمان بنادر و دریانوردی، 
در فروردین امسال ۲ میلیون و ۲۲۳ هزار تن انواع 
کالای اساسی در بنادر کشور تخلیه شده است.  آمار 
اعلامی سازمان بنادر و دریانوردی حاکی است در 
فروردین امســال ۱۲ میلیون و ۷۵۹ هزار و ۷۳۱ 
تن انواع کالا در بنادر کشور تخلیه و بارگیری شده 
است.ســهم کالاهای اساسی از تخلیه و بارگیری 
بنادر کشور در فروردین امسال ۲ میلیون و ۴۳۰ 
هزار و ۱۲۷ تن معادل ۱۹ درصد بوده که ۲ میلیون 
و ۲۲۳ هزار و ۱۷۲ تن تخلیه و ۱۹۶ هزار و ۹۵۵ 
تن بارگیری شده است.تخلیه و بارگیری کالاهای 
اساســی در فروردین امســال نسبت به فروردین 
ســال گذشته رشــد ۱۴.۷ درصدی داشته است.

بیشــترین سهم تخلیه و بارگیری بنادر کشور در 

فروردین امســال با ۳۵.۵ درصد به فرآورده های 
نفتی با ۴ میلیون و ۵۳۹ هزار و ۶۸۶ تن اختصاص 
داشت که ۲ میلیون و ۸۲ هزار و ۷۹۷ تن تخلیه 
و ۲ میلیون و ۴۵۶ هزار و ۸۸۸ تن بارگیری بوده 
است.میزان تخلیه و بارگیری کالاهای اساسی در 
فروردین امســال نسبت به فروردین ۱۴۰۰ رشد 
۳.۱ درصدی داشــته است.یکی دیگر از کالاهای 
با بیشترین میزان کاربرد در بنادر کشور، کالاهای 
ســاختمانی و مواد معدنی است که میزان تخلیه 
و بارگیری آن در فروردین امسال در بنادر کشور 
۱ میلیــون و ۷۴۱ هــزار و ۸۲۷ تن معادل ۱۳.۶ 

درصــد کل تخلیه و بارگیری های نخســتین ماه 
امسال محسوب می شود.سهم بارگیری ۱ میلیون 
و ۵۴۵ هزار و ۹۹۷ تن و تخلیه ۱۹۵ هزار و ۸۳۰ 
تن بوده اســت.میزان رشد تخلیه و بارگیری مواد 
معدنی در فروردین ۱۴۰۱ در مقایسه با فروردین 
۱۴۰۰ معــادل ۷.۵ درصد بوده اســت.بندر امام 
خمینــی )ره( بــا تخلیه و بارگیــری ۱ میلیون و 
۴۰۹ هزار و ۱۸۶ تنی کالاهای اساســی همچنان 
رتبه نخســت تخلیه و بارگیری کالاهای اساسی 
را در اختیار دارد؛ بندر شهید رجایی اگرچه رتبه 
دوم تخلیــه و بارگیری کالاهای اساســی را طی 

فروردین امسال در اختیار داشت اما با فاصله زیاد 
و ۳۰۶ هزار تنی توانســت این رتبه را کسب کند.

هــر چند کــه در کل تخلیه و بارگیری های بنادر 
کشور، بندر شهید رجایی با کسب حدود نیمی از 
فعالیت های بندر کشــور، در صدر تجارت دریایی 
کشور ایستاده است.بندر شهید رجایی با انجام ۶ 
میلیون و ۳۱۴ هزار و ۲۵۲ تن تخلیه و بارگیری 
در فروردین امســال توانســت سهم حدوداً ۴۹.۵ 
درصدی از کل تخلیه و بارگیری بنادر کشــور را 
در اختیار بگیرد.رتبه دوم نیز با ۳ میلیون و ۶۳۵ 
هزار و ۶۰۱ تن به بندر امام خمینی )ره( با ســهم 
۲۸.۴ درصدی اختصاص دارد.رتبه سوم تخلیه و 
بارگیری بنادر کشــور در فروردین امسال، پیشی 

گرفتن بندر قشم از بندر چابهار بود.

تخلیه ۲.۲ میلیون تن کالای اساسی از بنادر

3اقتصاد کلان
بانک وبیمه

افتتاح شعبه جدید بانک سینا  
در شهر قزوین

شعبه جدید بانک سینا با هدف گسترش خدمات 
بانکی، افزایش رفاه حال مشتریان و ارائه خدمات 
مطلوب تر به هموطنان با حضور سرپرســت این 
بانک در شــهر قزوین به بهره برداری رســید.به 
گزارش روابط عمومی بانک ســینا؛ دکتر صفایی 
مزید در جمع همکاران و روســای شــعب شهر 
قزویــن، ظرفیت بالای اقتصادی و فرهنگی این 
شــهر را متذکر شــد و بر تعامل و همکاری بیشتر 
کارکنان بانک برای رسیدن به افق های روشن و 
تحقق اهداف در زمینه جذب منابع ارزان قیمت، 
کاهش قیمت تمام شده پول و بهبود دیگر نسبت 
های مالی بانک تاکید کرد.سرپرست بانک سینا با 
بیان این که ظرفیت های تجاری و صنعتی شهر 
قزوین می تواند منبع خدمت رســانی بیشــتر و 
ایجاد فرصت برای ســرمایه گذاری های جدید 
باشد، افزود: بانک سینا با برخورداری از نیروهای 
متخصص و توانمند در کنار زیرســاخت مدرن و 
خدمات متنوع، می تواند به جایگاه بهتری از نظر 
عملکردی دست یابد و قطعا این موضوع مطمع 
نظر همه همکاران بوده و هست لذا نیازمند تلاش 
و جدیت بیشتری هستیم.صفایی مزید در بخشی 
از سخنان خود به ارتقاء شاخص های عملکردی 
در سال گذشته اشاره کرد و گفت: بانک سینا در 
سال 1400 موفق شد علاوه بر عملکرد مناسب در 
زمینه تجهیز و تخصیص منابع، مطالبات جاری 
خود را به کمتر از 2 درصد برساند و در سایر بخشها 
نیز به ویژه پرداخت تسهیلات و ایفای مسئولیت 
های اجتماعی به منظور حمایت از اقشــار کمتر 

برخوردار جامعه عملکرد مطلوبی داشته است.

بروزرسانی برخی سامانه های 
بانک قرض الحسنه مهر ایران 

ســامانه های الکترونیکی بانک قرض الحســنه 
مهــر ایــران در بامــداد روز جمعه از دســترس 
خارج می شــود.به گــزارش روابط عمومی بانک 
قرض الحســنه مهر ایران، برای بهبود فرآیندها 
و به روزرســانی سامانه ها از ساعت 00:01 بامداد 
جمعــه مورخ 1401/02/2۳ بــه مدت  زمان 4 
ســاعت سامانه های الکترونیکی بانک با اختلال 
روبه رو خواهد بود.لازم اســت مشــتریان گرامی 
عملیات هــای بانکــی مورد نظر خود را در زمانی 

خارج از بازه مذکور انجام دهند.

مدارس غیردولتی کشور زیر چتر 
خدمات بیمه  سرمد

خدمات بیمه ای مدارس غیردولتی سراسر کشور 
به بیمه ســرمد سپرده شد.به گزارش شروع، در 
جلســه ای با حضور یعقوب رشنوادی مدیرعامل 
بیمه سرمد و عباس معزی مدیرعامل و علیرضا 
رمضانیان مشــاور مالــی و برنامه ریزی صندوق 
حمایت از توســعه مدارس غیردولتی کشــور، 
تفاهم نامــه بیمــه ای میان ایــن دو مجموعه به 
امضا رسید و خدمات بیمه ای مدارس غیردولتی 
سراســر کشور به سرمد ســپرده شد.با امضای 
این تفاهم نامــه، کلیه خدمات بیمه ای مدارس 
غیردولتی در کشور برای اولین بار در بیمه سرمد 
تجمیع شد تا این شرکت، افتخار خدمت رسانی 
به شــاغلان مدارس غیردولتــی و خانواده آنان 
را پیــدا کند.یعقوب رشــنوادی پس از امضای 
ایــن تفاهم نامه با اشــاره بــه اینکه تجمیع امور 
بیمــه ای مدارس غیردولتی کشــور برای اولین 
بار اتفاق افتاده اســت، گفت: تمام تلاش ما در 
مجموعه بیمه ســرمد، ارائه خدمات مناســب و 

گــروه اقتصاد کلان- رئیس کل ســازمان امور مالیاتی کشــور، 
انجــام اصلاحــات مقرراتی و کاهش تورم مقررات در نظام مالیاتی و 
تهیه دســتورالعمل های صریح و شفاف را از اولویت های برنامه های 
تحول آفرین برشــمرد، گفت: تحول آفرینی در نظام مالیاتی، لازمه 
توسعه اقتصادی و پیشرفت همه جانبه کشور است.به گزارش شروع 
از  سازمان مالیاتی ایران، داود منظور با تاکید بر اینکه ایجاد گفتمان 
تحول آفرینی در نظام مالیاتی، لازمه توســعه اقتصادی و پیشــرفت 
همه جانبه کشــور اســت، اظهار کرد: افزایش منابع درآمدی دولت، 
جداشــدن بند ناف اقتصاد از درآمدهای نفتی و مقاوم سازی بودجه 

از ملزومات توســعه و تحول نظام مالیاتی اســت.رئیس کل سازمان 
امور مالیاتی یکی از ضرورت های تحول آفرینی و هوشمندســازی 
نظام مالیاتی را در بازکردن غل و زنجیرهای خودســاخته از جمله 
قوانین موازی و مقررات اضافی از دست وپای نظام مالیاتی دانست و 
گفت: این کار هم عدالت مالیاتی را افزایش می دهد و هم وجه مردمی 
بودن نظام مالیاتی و رضایتمندی شهروندان را افزایش می دهد.وی 
با اشاره به اینکه منطق مقررات زدایی این است که مقررات ساده تر و 
کمتر اما کیفی تر و دقیق تر موجب افزایش بهره وری، کارایی و پویایی 
ســازمان می شــود، انجام اصلاحات و کاهش تورم مقررات در نظام 

مالیاتی را از شــاخص های عملیاتی در دوره تحولی دانســت.معاون 
وزیر امور اقتصادی و دارایی با تاکید بر اینکه باید دســتورالعمل ها 
موجز، صریح و شفاف تهیه شوند گفت، برای مقررات زدایی و انجام 
اصلاحات مقرراتی در نظام مالیاتی، توجه به سه مؤلفه ضروری است. 
نخست؛ توجه به قوانین بالادستی و برنامه توسعه و برنامه های دولت 
مردمی که مقررات زدایی و انجام اصلاحات مقرراتی در راستای تحقق 
این اهداف پیگیری و اجرا شود. دوم؛ مجموعه های نظارتی سازمان 
مثل دادســتانی انتظامی مالیاتی که وظیفه نظارت، هماهنگی و به 

چالش کشیدن مقررات دست وپاگیر را برعهده دارد.

قوانینمتعددموجبعدمشفافیتفرآیندهامیشود

   
گروه اقتصاد کلان 

Eghtesadkalan.SHouroo.1@gmail.com

گروه اقتصاد کلان-رئیس سازمان برنامه 
و بودجه گفت: طبق قانون بودجه 1401، 
همه درآمدهای ارزی کشور باید به نرخ 
نیمایــی فروخته شــود و دیگر چیزی 
بــه نــام ارز 4200 تومانی وجود ندارد.

ســید مســعود میرکاظمی با حضور در 
برنامــه گفتگوی ویژه بخش خبری 21 
سیما در پاسخ به این پرسش که مبنای 
دهک بندی ها چیست؟ اظهار داشت: بر 
اساس قانون بایستی دهک های درآمدی 
کشــور مشــخص و بر اساس آن میزان 
حمایت دولت روشن شود.وی ادامه داد: 
دهک های پاییــن جامعه باید حمایت 
بیشتر و دهک های بالا باید حمایت های 
کمتر شوند تا عدالت برقرار شود.رئیس 
ســازمان برنامه و بودجه گفت: در بحث 
انرژی هم میــزان برخورداری دهک ها 
متفاوت اســت و بر این اســاس وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی این مسئولیت 
را طبق قانون دارد که بر اســاس پایگاه 
اطلاعــات ایرانیــان، اطلاعات کامل از 
وضعیــت درآمدی افــراد جامعه را در 
اختیار سازمان هدفمندسازی قرار دهد 
و این ســازمان بر اساس مصوبات ستاد 
مردمی ســازی و توزیع عادلانه یارانه ها، 
ایــن پرداخت ها را انجام دهد و مردم در 
حســاب های خود می توانند مشــاهده 
کننــد.وی افزود: آنچه که اتفاق افتاد بر 
اســاس تحلیل ها و محاسباتی است که 
انجام شــد و ممکن است درصدی خطا 
هم داشــته باشــد که با مراجعه افراد و 
اعلام نقطه نظراتشــان توسط سازمان 
هدفمندســازی و وزارت رفاه رسیدگی 
می شــود و اگر احیاناً جا مانده اند اضافه 
و مابه التفــاوت هم پرداخت می شــود، 
اگر هم مشــمول نیســتند برایشــان 
توضیح می دهند که مشمول این یارانه 
نمی شوند.میرکاظمی گفت: یارانه دو ماه 
علی الحساب واریز شد که به جز موضوع 
دارو و نان است و به محض شروع طرح، 

این یارانه آزاد می شود.
  یارانه واریزی به محض آغاز طرح 

قابل برداشت خواهد بود

رئیس ســازمان برنامــه و بودجه ادامه 
داد: الآن امکان برداشــت نیست، چون 
هنوز کالا با ارز 4200 تومانی در جامعه 
توزیع می شــود تا زیرساخت ها فراهم 
شود.وی خاطرنشان کرد: یارانه ماه اول 
آزاد می شــود و ماه بعد، نوبت دوم آزاد 
می شود که مردم بتوانند مایحتاج خود 
را خریداری کنند.میرکاظمی گفت: در 
پاســخ به این پرســش که مبلغ واریزی 
جدا از مبلغ یارانه ای اســت که دریافت 
می کردند یا تجمیع شــده است؟ گفت: 
تجمیع شــد، در قانون »بند ب تبصره 
14« مشخص شد که وزارت رفاه بایستی 
ایــن پالایــش را در درگاه انجام دهد و 
دهک های بالا را شناســایی کند و افراد 
جدیدی که مستحق هستند ثبت نام کند، 
چــون در مقاطع مختلف پرداخت هایی 
صورت می گرفت، این موارد تجمیع شد 
و به صورت یکســان پرداخت می شود، 
البتــه این ماه پرداخت 4۵ هزار تومانی 
را دهم اردیبهشــت داشتیم و این ۳00 
- 400 هزار تومان مازاد آن شد و این ماه 
استثنائاً این اتفاق افتاده است.وی افزود: 
در دولت قبل به منظور مقابله با کرونا هر 

فرد با تقاضای خود وام قرض الحسنه یک 
میلیون تومانی دریافت کرد که بانک ها 
۳۶ قســط این وام را به طور اتوماتیک 
کــم می کنند.رئیس ســازمان برنامه و 
بودجه گفت: از ســال 1400 قیمت ها 
افزایش پیدا کرد و در اواخر سال 1400 
با اتفاقاتی که در روسیه و اوکراین افتاد، 
تشدید شد مثلًا جو در سال ۹۹ هر تن 
2۷0 دلار بود، در شهریور 1400 به ۳۵0 
دلار رســید، فروردین 1401 هم ۵۶0 
دلار شد که یک رشد قابل توجهی بود، 
همچنین ذرت 220 دلار بود در شهریور 
1400 به ۳۹۹ دلار رســید، امروز ۵1۶ 
دلار اســت، گنــدم 210 دلار بود نیمه 
1400 به ۳۷0 دلار رســید، امروز ۵۶0 
دلار اســت، روغن خــام ۷41 دلار بود، 
شــهریور 1400 به 12۸0 دلار رسید، 
امروز 2۳0۶ دلار اســت.وی ادامه داد: 
اتفاق دیگری که افتاد این است که همه 
کشورها برای خرید هجوم آوردند و حتی 
صادرکنندگان اجازه صادرات نمی دهند 
و دولت ها وارد عمل شدند تا بتوانند مواد 
اولیه و غذایی بیشــتری وارد کشورشان 
کنند این شرایط حتی در سایر مواد هم 

در کشورهای دیگر تأثیر می گذارد مثلًا 
فولاد، پتروشیمی و بخش های مختلف 
را وارد کشورشان می کنند.میرکاظمی 
گفت: از اوکراین و روســیه بخش قابل 
توجهی ذرت، جو و گندم صادر می شود 
و دانه های روغنی مخصوصاً آفتابگردان 
۸0 درصد در آنجا تولید می شود و این ها 
تأثیر دارد، احتمالاً اگر این روند در منطقه 
ادامه پیدا کند ممکن اســت چند سالی 
عرضــه مواد غذایی که در امنیت غذایی 
جهان تأثیرگذار اســت ادامه پیدا کند، 
بنابرایــن دولت باید فکــری کند البته 
سال گذشــته تلاش کردیم ذخایرمان 

را افزایش دهیم.
 دولت سیزدهم ذخایر استراتژیک 

را تأمین کرد
وی افــزود: وقتــی دولت تحویل شــد 
ذخایر اســتراتژیک ما بیــن ۳0 تا ۷0 
درصــد زیــر حداقل پیــش بینی بود و 
دولت ســیزدهم علیرغم اینکه در زمان 
تحویل ۸ میلیارد دلار هم مصرف شده 
بود ذخایر را تأمین کرد.رئیس ســازمان 
برنامه و بودجــه تصریح کرد: کالابرگ 
الکترونیک در همان حســاب مردم که 

یارانه واریز می شــود است و فقط با این 
کارت در صورتی که ســامانه راه اندازی 
شــود می توانند کالای خاصی را بخرند، 
یعنی مثلًا برای مرغ میزان ســهمیه اش 
مشــخص اســت.میرکاظمی گفت: بر 
اســاس قانون دولت بایــد از کالابرگ 
الکترونیک استفاده کند و اگر این سامانه 
قابلیــت اجرا پیدا کند جایگزین خواهد 
شــد و اتفاق خاصــی نمی افتد، مردم با 
همین کارت در فروشگاه می توانند مرغ 
و روغــن انتخاب کنند، کارتخوان هایی 
که در فروشــگاه ها نصب می شــود این 
امــکان را فراهــم می کند که فرد بتواند 
مــرغ، روغن یا کالاهای دیگر را انتخاب 
کنند و سرپرست خانوار پول را جای دیگر 
نبرد البته قانونگذار بیشتر بر این تأکید 
دارد همچنین دولت برنامه ریزی کند تا 
قیمت هــا افزایش پیدا نکند و مدیریت 
روی این موارد باشد.وی افزود: در شکل 
کالابرگ این نیست که کوپن داده شود، 
همین کارت بانکی اســت، یارانه شارژ 
می شود و فقط محدود به خرید اقلامی 

که مشخص می شود است.
  هدف دولت درآمدزایی نیست

رئیس ســازمان برنامه و بودجه گفت: 
تبصره 14 مربوط به هدفمندســازی 
یارانه هاســت و از بودجــه عمومــی 
دولت جداســت یعنی آنچه که درآمد 
آنجــا می آید آن را باز توزیع می کنند 
به اضافه اینکه اگر کســری باشــد از 
منابع کشــور بایســتی کمک کنیم 
تــا ایــن بحرانی کــه در جهان اتفاق 
افتاد را پشــت ســر بگذاریم بنابراین 
کســری بودجه؛ واقعیــت ندارد بلکه 
دولــت کمک می کنــد حتی بیش از 
آن چیــزی کــه از محل تبصره 14 به 
دست بیاید دولت منابعی را در اختیار 
ســازمان هدفمندسازی قرار می دهد 
تــا حمایت های لازم در این شــرایط 
اتفاق بیفتد.وی با اشاره به اینکه هدف 
دولت درآمدزایی نیســت بلکه صرفاً 
حمایت است افزود: باید به سمت بالا 
رفتــن تولید برویم، چون با ارز 4200 
تومانــی هیچ تولیــد کننده ای قدرت 

رقابت نخواهد داشت.

صعود ۲۴ هزار واحدیبازار سرمایه
 شاخص بورس

بازار ســرمایه روز گذشــته برخلاف روز گذشته 
روندی صعودی داشــت و شــاخص کل بورس 
توانســت بیش از 24 هزار واحد افزایش یابد.به 
گزارش ایســنا، شــاخص کل بورس دیروز با 24 
هــزار و ۹1۸ واحــد افزایش در رقم یک میلیون 
و ۵۶4 هزار واحد ایســتاد، شــاخص کل با معیار 
هــم وزن هم ۹۵40 واحــد افزایش یافت و رقم 
4۳۸ هزار و 40۹ واحد را ثبت کرد.در این بازار 
۶2۸ هزار معامله انجام شــد که ۶۵00 میلیارد 
ریال ارزش داشت، فولاد مبارکه اصفهان، سرمایه 
گذاری غدیر، ســرمایه گذاری تامین اجتماعی، 
معدنــی و صنعتــی گل گوهــر، پالایــش نفت 
اصفهان، پتروشــیمی پردیس و گســترش نفت 
و گاز پارســیان نسبت به سایر نمادها بیشترین 
تاثیر مثبت را روی بورس گذاشتند.در آن سوی 
بازار سرمایه شاخص کل فرابورس با ۳0۶ واحد 
افزایش تا رقم 21 هزار و ۳۹۶ واحد صعود کرد. 
در این بازار ۳41 هزار معامله به ارزش ۳4 هزار 
و ۹۸۸ میلیــارد ریال انجام شــد. پتروشــیمی 
مارون، پتروشــیمی تندگویان، سرمایه گذاری 
صبا تامین، صنعتی مینو، فولاد هرمزگان جنوب، 
سرمایه گذاری مالی سپهر صادرات و سنگ آهن 
گوهر زمین نسبت به سایر نمادها بیشترین تاثیر 
مثبت را روی فرابورس گذاشتند. در بازار امروز 
2۳۶ نمــاد بــه ارزش 10 هزار و ۸۶۹ هزار ریال 
صف خرید و شــش نماد بــه ارزش ۵۸ میلیارد 

ریال صف فروش بودند.

نظر بخش خصوصی در مورد 
آزادسازی نرخ ارز

عضــو هیئت نمایندگان اتــاق بازرگانی تهران 
می گوید بخش خصوصی در ســال های گذشته 
بارها اعلام کرده که طرفدار آزادســازی نرخ ارز 
است؛ به این معنی که با چند نرخی کردن ارز یا 
پایین نگه داشتن دستوری قیمت ها مخالف بوده 
و معتقد است بر اساس عرضه و تقاضا و آنچه که 
در بــازار رخ می دهــد، باید قیمت را تغییر داد.به 
گزارش ایســنا، مهدی معصومی اصفهانی افزود: 
البتــه این به هیچ عنــوان به معنی طرفداری از 
بالا رفتن قیمت ارز نیســت بلکه ما معتقدیم که 
اگر افزایش یا کاهش قیمتی رخ می دهد باید بر 
اساس واقعیت ها و روند حرکتی بازار باشد.وی با 
اشاره به برنامه ریزی برای اصلاح نظام پرداخت 
یارانه ها تصریح کرد: ارز ترجیحی یکی از عواملی 
بود که قیمت ها را با آنچه که در بازار وجود داشت 
متفاوت می کرد. در روزهای گذشته نیز بحث از 
نرخ 2۳ هزار تومانی برای بازار نیما بوده اســت. 
ایــن موضوع نیز خود می توانــد به عاملی برای 
فاصله و رانت تبدیل شــود و اگر مدیریت نشود، 
مشکل ساز خواهد شد.عضو اتاق بازرگانی تهران 
با بیان اینکه تامین نقدینگی واحدهای تولیدی 

همهدرآمدهایارزیکشوربایدبهنرخنیماییفروختهشود
رئیس سازمان برنامه و بودجه

یک کارشناس اقتصادی اظهار داشت: درحالی که 
باید در حوزه اقتصاد دانش بنیان ســرمایه گذاری 
کنیم در این چند ســال گذشــته ایران بزرگترین 
صادر کننده نیروی انســانی و نخبه ها بوده چراکه 
اقتصاد ایران مبتنی بر دلالی و سوداگری است و تا 
زمانی که فســادزدایی صورت نگیرد امکان خروج 
از ایــن بحرانــی که به اقتصاد کشــورمان تحمیل 

شده وجود ندارد.به گزارش ایلنا، حسین راغفر در 
مراســم نوزدهمین گرامیداشت سالروز درگذشت 
حسین عظیمی و همایش »مرزهای دانش اقتصاد 
و توســعه« با بیان اینکــه امروز اصلی ترین دلایل 
ســرخوردگی و ناکارامــدی اجتماعی و جنگ ها 

در جوامع بشــری بــه نابرابری بر می گردد، گفت: 
ریشــه این نابرابری ها عوامل بیرونی از فقر اســت 
که تبعیض و ســرخوردگی منشــاء آن نابرابری ها 
محسوب می شوند.وی افزود: البته این شرایط فقط 
به کشور ما محسوب نمی شود و در همه جای دنیا 

این نابرابری شــکل گرفته و عواملی مانند جهانی 
شدن، هوش مصنوعی، اقتصاد دیجیتال از عواملی 
هستند که بین کشورها فاصله ایجاد می کنند که 
این تحولات پیامدهای گسترده در کشورها ایجاد 
کرده است.این استاد دانشگاه اظهار داشت: تا شش 
سال دیگر حداقل در آمریکا تمام خودروها خودران 
خواهند شد یعنی ۵ میلیون راننده بیکار می شوند. 
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فراخوانعمومیتابلوهایتبلیغاتی
چاپ دوم

تابلوهای  یابی  مکان  و  نصب  و  طراحی  به  نسبت  دارد  نظر  در  میاندوآب  شهرداري 
مهندسین  طراحان،  خلاقانه  های  ظرفیت  از  گیری  بهره  با  شهر  سطح  در  تبلیغاتی 
از  نماید. بدین منظور  اقدام  معماری، هنرمندان فعال شهری و شرکت های تبلیغاتی 
تاریخ  از  لذا  آید.  بعمل می  و متخصصین مذکور دعوت  این حوزه  کلیه علاقه مندان 
انضمام  به  خود  آمادگی  و  مندی  علاقه  اعلام  به  نسبت  ماه  یک  بمدت  آگهی  انتشار 
طرح  پیشنهادی مورد نظر به واحد سرمایه گذاری شهرداری میاندوآب با شماره تماس 

04445224143 داخلی 252 مراجعه و مدارک خود را تحویل نمایند. 
قدیمیشهردارمیاندوآب

آگهيمناقصهعملیاتبناییدستمزدی
نوبتاول

چاپ دوم

شهرداری میاندوآب در راستای اجرای برنامه های عمرانی برابر بودجه سال 1401 به ردیف 40202 در نظر دارد انجام 
و  دارای صلاحیت  و  شرایط  واجد  پیمانکاران  به  مناقصه  طریق  از  ذیل  به شرح  را  گذاری  جدول  و  عمرانی  امورات 
از  انجام کار را دارند  این زمینه و توانایی  ابنیه به شرکت هایی که دارای سابقه در  رتبه بندی پیمانکاری در رشته 
طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت واگذار نماید.. کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه 
آدرس  به  دولت)ستاد(  الکترونیکی  تدارکات  سامانه  درگاه  طریق  از  ها  پاکت  بازگشایی  و  گران  مناقصه  پیشنهاد 
www.setadiran.ir انجام خواهد شد. تاریخ انتشار مناقصه در سامانه 1401/02/20 می باشد. کلیه واجدین شرایط 
می توانند از تاریخ 1401/02/20 روز سه شنبه تا آخر وقت اداری مورخه 1401/03/07 روز شنبه جهت اطلاع، دریافت و 
تکمیل اسناد مناقصه به سامانه دولت و یا در صورت نیاز به واحد امور قرارداد شهرداری میاندوآب مراجعه یا با شماره 

تلفن 04445233318 تماس و نسبت به خرید اسناد و ارایه پیشنهاد قیمت خود در سامانه دولت اقدام نمایند.
قدیمیشهردارمیاندوآب



7انرژی
نگاه

تضمین تأمین ۱۰ تا ۲۰ ساله 
خوراک پتروشیمی ها 

مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران گفت: شرکت 
ملــی نفــت ایران در بازه هــای زمانی ۱۰ تا ۲۰ 
ســاله تأمین خوراک هلدینگ های پتروشیمی 
حاضــر در بخش هــای بالادســتی صنعت نفت 
را تضمین می کند.به گزارش ایســنا، محســن 
خجســته مهر روز گذشــته در مراســم امضای 
تفاهم نامــه همکاری شــرکت ملی نفت ایران با 
هفت هلدینگ پتروشیمی کشور به ارزش حدود 
۳ میلیارد دلار با بیان اینکه همه ما از گذشــته 
تاکنون به دنبال جهش در تولید پتروشیمی های 
کشــور بوده ایم، اما توســعه و افزایش تولید در 
ایــن صنعت بــدون تأمین پایدار خوراک ممکن 
نیســت، اظهار کرد: هم اکنــون به دلیل کمبود 
خوراک بعضی از مجتمع های پتروشیمی کشور 
با ۵۰ درصد ظرفیت اســمی خود کار می کنند.

وی با بیان اینکه شرکت های هلدینگ پتروشیمی 
امــروز بــا امضای این تفاهم نامه قدم در مســیر 
اثربخشــی سرمایه گذاری های خود برای تأمین 
خوراک در سال های آینده گذاشتند، اظهار کرد: 
این شــرکت در بازه های زمانی ۱۰ تا ۲۰ ســاله 
تأمین خوراک هلدینگ های پتروشــیمی حاضر 
در تفاهم نامه های امروز را تضمین خواهد کرد، به 
نظر بنده شرکت های پتروشیمی با سرمایه گذاری 
در بخش های بالادستی سود مضاعفی را نصیب 
ســهامداران خــود خواهندکرد. ایــن موضوع 
به معنای واقعی جهش در تولید به شمار می آید.

خجســته مهر تاکید کرد: شرکت های هلدینگ 
پتروشــیمی از فردا آغاز به مطالعه و تهیه طرح 
جامع توســعه )MDP( میدان های نفت و گاز 
واگذار شــده خواهند کــرد. ما باید تلاش کنیم 
از بخش هــای مقدماتی این طرح ها عبور کنیم و 
هرچه ســریع تر آنها را به مرحله امضای قرارداد 

برسانیم.

صادرات ۱۷ میلیارد مترمکعب گاز 
در سال گذشته

مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران از صادرات بیش 
از ۱۷ میلیارد مترمکعب گاز در ســال گذشــته 
خبــر داد و گفــت: بهره منــدی از گاز در بخش 
شــهری به ۹۹ درصد و روســتایی به ۸۹ درصد 
خواهد رسید.به گزارش ایرنا، مجید چگینی روز 
گذشــته در نشســت خبری افزود: از این میزان 
صادرات حدود ۲۰ میلیون مترمکعب به کشــور 
عــراق صادر شــده و هم اکنــون نیز ۳۵ میلیون 
مترمکعب در حال صادرات اســت.وی ادامه داد: 
حدود ۹ میلیارد مترمکعب گاز هم به کشور ترکیه 
صادرات داشته ایم و تعهدمان به این کشور انجام 
شده است.معاون وزیر نفت در ادامه شرکت ملی 
گاز را شرکتی عملیاتی توصیف کرد که لحظه ای 
وقفه در ارائه خدمت ندارد.چگینی ادامه داد: این 
شرکت به واسطه خدمات مهمی که ارائه می دهد، 
لحظــه ای نمی تواند حتی برای تعمیرات متوقف 
شــود؛ زیرا تولید کشــور و نیاز سایر بخش ها به 
تداوم خدمات رسانی گاز وابسته است.وی افزود: 
حدود ۹۰ هزار نفر در این صنعت فعال هستند تا 
لحظه ای در خدمات رسانی وقفه ای ایجاد نشود.

مدیرعامل شرکت ملی گاز گفت: تاکنون ۱۲۲۱ 
شــهر با ۹۸.۴ درصد و ۳۵ هزار و ۵۷۵ روســتا 
با ۸۵.۶ درصد از نعمت گاز برخوردار شــده اند.

چگینــی ادامــه داد: حدود ۲۹ شــهر و ۲ هزار و 
۹۵۹ روســتا در حال گازرســانی هســتند که با 
بهره برداری از آنها میزان بهره مندی شــهری به 
۹۹ درصد و روستایی به ۸۹ درصد خواهد رسید.

امضای تفاهم نامه ۲.۸ میلیارد دلاری 
مطالعات توسعه میادین نفتی 

تفاهم نامه انجام مطالعات توســعه میادین نفتی 
و گازی، جمع آوری گازهای مشعل و استحصال 
اتان بین شــرکت ملی نفت ایران و شــرکت های 
پتروشیمی، صندوق بازنشستگی نفت و پارسیان 
سپهر امضا می شود.به گزارش ایرنا، شرکت ملی 
نفت ایران در راســتای توســعه میادین نفتی و 
گازی، جمــع آوری گازهــای مشــعل و افزایش 
ضریــب اســتحصال اتــان در پالایشــگاه های 
پــارس جنوبی، چهــار تفاهم نامه به ارزش ۲.۸ 
میلیارد دلار با شرکت های پتروشیمی، صندوق 
بازنشستگی نفت و شرکت پالایش پارسیان سپهر 
امضا می کند.با توجه به رشد سالیانه مصرف گاز 
کشــور و کمبود خوراک صنایع پایین دســتی، 
طرح مشــارکت و ســرمایه گذاری شرکت های 
پتروشــیمی با همکاری شرکت های اکتشاف و 
تولید )P&E(در دولت ســیزدهم تهیه و ارایه 
شــد.در این طرح با سرمایه گذاری شرکت های 
پتروشــیمی، اجرا و تکمیل طرح ها با اســتفاده 
از توان شــرکت های تخصصی بالادستی، ضمن 
بازپرداخت سرمایه گذاری های انجام شده توسط 
شــرکت ملی نفــت ایران از محــل محصولات 
تولیــدی، امکان تأمین مطمئن و پایدار خوراک 
صنایع پتروشــیمی پایین دست فراهم می شود.

در این راستا کنسرسیوم شرکت های پتروشیمی 
در توسعه پنج میدان، مخزن گازی و یک میدان 
نفتــی مشــارکت خواهنــد کرد.همچنین در 
راســتای اجرای سیاســت های زیست محیطی 
)جمــع آوری گازهای مشــعل( و اســتحصال 
حداکثــری محصولات از گازهای غنی تولیدی و 
تأمین خوراک صنایع پتروشــیمی پایین دست، 
جمع آوری گازهای مشــعل میادین غرب کارون 
و افزایش ضریب اســتحصال اتان از ۹ پالایشگاه 
پارس جنوبی در دســتور کار شــرکت ملی نفت 

ایران قرار گرفته است.

گــروه انرژی-مدیــر برنامه ریزی تلفیقی شــرکت ملی نفت گفت: 
برنامه داریم تا پایان سال مرحله نخست توسعه میدان آزادگان را 
تکمیل کنیم و ســطح تولید را به ۲۲۰ هزار بشــکه در روز برسانیم.

به گزارش شــروع به نقل از وزارت نفت، کریم زبیدی در حاشــیه 
بیست وششــمین دوره نمایشــگاه بین المللی نفت، گاز، پالایش و 
پتروشیمی در نشستی با خبرنگاران گفت: اولویت بندی برای منابع 
شرکت ملی نفت ایران در نظر گرفته شده که عمده ترین اولویت ما 
توســعه میدان های مشــترک از جمله غرب کارون و پارس جنوبی 

است.وی اشاره کرد: براساس برنامه ریزی انجام شده بنا داریم تولید 
نفت از میدان آزادگان را به ۵۷۰ هزار بشــکه در روز برســانیم.به 
گفته مدیر برنامه ریزی تلفیقی شرکت ملی نفت ایران، بر این اساس 
برنامه داریم تا پایان سال مرحله نخست توسعه این میدان را تکمیل 
کنیم و سطح تولید را به ۲۲۰ هزار بشکه در روز برسانیم. در مرحله 
دوم، توسعه این میدان به شکل یکپارچه دنبال خواهد شد، به این 
ترتیب که آزادگان شــمالی و جنوبی را به شــکل یکپارچه توســعه 
دهیم و تولید از این میدان را به ۵۷۰ هزار بشــکه در روز برســانیم.

زبیدی با اشــاره به تکمیل میدان مشــترک پارس جنوبی به عنوان 
یکــی دیگر از اولویت هــای این مدیریت توضیح داد: افزون بر این، 
در پارس جنوبی برنامه ما امســال این اســت که برخی تجهیزات را 
که در معرض خطر هســتند، کالاهای مورد نیازشــان را خریداری 
کنیموی در ادامه با تأکید بر توجه به دانش بنیان ها بر این مســئله 
تأکید کرد که شرکت های دانش بنیان باید درست راهبری و هدایت 
شوند و در کنار شرکت هایی که قدرت اجرایی دارند، قرار گیرند که 
در این صورت یکی از راه های نجات صنعت از وابستگی خواهد بود.

توسعه میادین غرب کارون و پارس جنوبی اولویت دارد

گروه انرژی-اتحادیه اروپا قرار اســت 
به واردکننــدگان گاز راهکاری برای 
اجتنــاب از نقض تحریم ها در هنگام 
خریــد از روســیه، فراهــم کند و در 
عیــن حال، خواســته های پوتین در 
خصــوص پرداخــت پول بــه روبل 
برآورده شــود.بلومبرگ به نقل از یک 
منبع آگاه نوشــت: کمیسیون اروپا در 
دستورالعمل جدیدی درباره پرداخت 
پول گاز روســیه، قصد دارد اعلام کند 
شرکتها زمانی که به یورو یا دلار پول 
پرداخت کنند، باید به شــکل شفاف 
اعــلام کنند که به تعهدشــان مطابق 
بــا قراردادهای فعلــی عمل کرده اند. 
بــازوی اجرایی اتحادیه اروپا به دولتها 
اعلام کرده اســت که دســتورالعمل 
جدید مانع از آن نمی شود که شرکتها 
در گازپروم بانک، حساب افتتاح کنند 
و به آنها اجازه خواهد داد در چارچوب 
تحریم هایی که اتحادیه اروپا بر ســر 
حمله مســکو به اوکراین، علیه روسیه 
وضع کرده است، گاز خریداری کنند.

شــرکتهای اروپایی هفته هاست تقلا 
می کننــد مشــخص کننــد چگونه 
می توانند خواسته مسکو در خصوص 
سیســتم پرداخت جدیــد را برآورده 
کنند بدون این که تحریم ها علیه بانک 
مرکزی روســیه را نقض کنند. پوتین 
۳۱ مــارس اعلام کــرد اگر پرداختها 
به روبل صــورت نگیرد، صادرات گاز 
متوقف خواهد شــد.بر اساس گزارش 
بلومبــرگ، اتحادیــه اروپــا در ابتدا 
اعلام کــرده بود مکانیزمی که پوتین 
خواســتار اســتفاده از آن شده است، 
تحریم هــای این بلــوک را نقض می 
کند. اما کمیســیون اروپا در نشست 
روز جمعه که پشــت درهای بســته 
انجام گرفت، به کشورهای عضو اعلام 
کرد شــرکتها می توانند همان طور که 
کرملین دســتور داده است، به یورو یا 
دلار در گازپروم بانک، حســاب افتتاح 
کنند. اما کمیســیون اروپا درباره این 
که آیا داشــتن حساب به روبل مطابق 
با مقــررات اتحادیه اروپا خواهد بود، 
حرفــی به میان نیــاورد. پیش از این 
مقامات اروپایی گفته بودند گشــایش 
چنین حســابهایی، نقــض تحریم ها 
خواهــد بــود. اما در دســتورالعمل 
جدیدی که در اختیار اعضای اتحادیه 
اروپا قرار گرفت، به این موضوع اشاره 

نشد.
ریسک جدی قطع عرضه گاز روسیه ��

فشار بر اروپا برای تامین گاز در روزهای 
اخیر با اعمال تحریم های مسکو علیه 

زیرمجموعــه های اروپایی شــرکت 
دولتــی گازپروم افزایــش پیدا کرده 
اســت. این اقدام روســیه پس از قطع 
یک مســیر ترانزیت مهم گاز صورت 
گرفت که قیمتها را بالاتر برد. اوکراین 
با اشــاره به مداخله نیروهای روسی، 
ســه شنبه گذشته یک مسیر ترانزیت 
گاز روســیه به اروپا را متوقف کرد که 
نخســتین اختلال عرضه گاز روسیه از 
طریق اوکراین از زمان آغاز جنگ بود. 
اما اروپا برای تامین گاز از منابع دیگر 
چه گزینه هایی دارد.روسیه حدود ۴۰ 
درصــد از گاز طبیعــی اروپا را عمدتا 
از طریــق خطوط لوله تامین می کند. 
تحویل گاز روسیه به این منطقه سال 
میلادی گذشته به حدود ۱۵۵ میلیارد 
متــر مکعب رســید.کریدور ترانزیت 
اوکرایــن، بیشــتر گاز را بــه اتریش، 
ایتالیا، اســلواکی و ســایر کشورهای 
اروپای شــرقی می رساند.اوکراین سه 
شنبه گذشته خط لوله سوخرانیوکا را 
بست که از منطقه تحت تصرف روسیه 
در شــرق این کشور می گذرد. کی یف 
پیشــنهاد کرد جریــان گاز به اروپا از 
طریق مســیر ســودژا منتقل شود اما 
گازپروم روســیه اعلام کرد تغییر این 
حجم گاز به مسیر مذکور از نظر فنی 
ممکن نیســت.طبق گزارش شرکت 

مشــاوره ریستاد انرژی، جریان روزانه 
گاز از طریق سوخرانیوکا از ابتدای ماه 
مــه تاکنون به ۲۳ میلیون متر مکعب 
رسید که ۲۰ درصد کمتر از آوریل بود. 
جریان روزانه گاز از طریق سودژا در ماه 
حــدود ۷۰ میلیون متر مکعب بود که 
نزدیک به ظرفیت ترانزیت ۷۷ میلیون 
متر مکعب در روز این مســیر بود اما 
می تواند به ۸۳ میلیون متر مکعب در 
روز افزایــش پیــدا کند.بر مبنای این 
ارزیابــی، همچنان حدود ۱۰ میلیون 
متر مکعب در روز گاز اســت که باید 
به مســیرهای دیگری هدایت شود که 
به نظر می رسد ظرفیت تکمیل است.

روســیه و اوکراین در خصوص میزان 
گازی ترانزیتــی کــه معمولا اوکراین 
می تواند از مســیر سودژا منتقل کند، 
اختلاف دارند.کشــورهای اروپایی به 
دنبال قطع وابســتگی به گاز روســیه 
هســتند. بلغارستان و لهستان پس از 
این که حاضر نشدند درخواست روسیه 
برای یک سیســتم پرداخت جدید را 
قبــول کنند، با قطــع عرضه گاز این 
کشور مواجه شدند. اما سایرین شامل 
آلمان همچنان به گاز روسیه نیاز دارند 
و تلاش می کنند مخازن خالی شــده 
را دوباره پر کنند.مسیرهای جایگزین 
به اروپا که از اوکراین عبور نمی کنند 

شــامل خط لوله یامال-یوروپ که از 
بلاس و لهستان عبور کرده و به آلمان 
می رســد و نورد استریم ۱ که از بستر 
دریــای بالتیک تــا آلمان امتداد پیدا 
می کند، هســتند. مسکو مالک بخش 
لهســتانی خط لولــه یامال-یوروپ  
که گاز روســیه بــه اروپا را حمل می 
کند، تحریم کرده اســت. با این حال 
آنا مســکوا، وزیر اقلیم لهستان گفت: 
کشــورش می تواند بدون جریان گاز 

در خط لوله یامال دوام بیاورد.
اروپــا از کجا دیگر مــی تواند گاز  ��

دریافت کند؟
بعضی از کشــورها گزینه های دیگری 
بــرای تامین گاز دارند و شــبکه گاز 
اروپا متصل است از این رو کشورهای 
منطقه می توانند در اســتفاده از گاز 
موجود ســهیم شــوند؛ هــر چند که 
بــازار جهانی گاز حتی پیش از بحران 
اوکرایــن هم دچــار محدودیت بود.
آلمان بزرگتریــن مصرف کننده گاز 
روسیه که فرآیند تایید خط لوله گازی 
جدید نورد اســتریم ۲ را از روسیه در 
واکنــش به جنگ در اوکراین متوقف 
کــرد، می تواند از انگلیس، دانمارک، 
نروژ و هلند از طریق خطوط لوله وارد 
کند.وزیر انرژی نروژ هفته گذشــته 
اعلام کرد صادرات گاز نروژ، امســال 

هشــت درصد رشــد کرده و به ۱۲۲ 
میلیارد متر مکعب می رسد و احتمالا 
رکورد پنج ســال پیش که این کشور 
صــادرات گاز را افزایــش داده بود را 
خواهــد شکســت.جنوب اروپا می 
توانــد گاز جمهــوری آذربایجان را از 
طریــق خط لوله ترانس آدریاتیک به 
ایتالیــا و خط لوله گاز طبیعی ترانس 
آناتولــی از طریق ترکیه، گاز دریافت 
کند.آمریکا هم قرار اســت امسال ۱۵ 
میلیــارد متر مکعب گاز طبیعی مایع 
)LNG( بــرای اتحادیه اروپا تامین 
کنــد. کارخانه هــای LNG آمریکا 
بــا ظرفیــت کامل تولیــد می کنند. 
تحلیلگران می گویند عرضه بیشــتر 
گاز آمریــکا به اروپــا به بهای کاهش 
صــادرات به مشــتریان مناطق دیگر 
 LNG صــورت می گیرد.پایانه های
اروپا هــم ظرفیت محــدودی برای 
واردات بیشتر دارند با این حال بعضی 
از کشــورهای اروپایی می گویند در 
حال بررســی راههایی برای توســعه 
واردات و ذخیــره ســازی هســتند.

آلمان یکی از کشــورهایی اســت که 
 LNG مــی خواهد پایانه های جدید
بسازد و همچنین قصد دارد ساخت دو 
پایانه را در مدت دو سال تکمیل کند.

از نظر تئوری، این زیرســاخت اجازه 
می دهــد LNG کافــی برای تبدیل 
شــدن به گاز و جایگزینی یک ســوم 
از گازی کــه آلمان از طریق خط لوله 
از روســیه دریافت می کند، دریافت 
شــود اما برلین بایــد ابتدا در بازاری 
که دچار کمبود شــدید عرضه است، 
LNG پیدا کند.لهســتان که حدود 
۵۰ درصــد گاز مصرفی این کشــور 
معــادل حدود ۱۰ میلیارد متر مکعب 
با استفاده از گاز روسیه تامین می شود، 
اعلام کرده اســت مــی تواند از طریق 
دو لینــک با آلمــان گاز دریافت کند.

بلغارستان که مصرف سالانه گازش به 
حدود سه میلیارد متر مکعب می رسد 
و ۹۰ درصد آن از روسیه وارد می شود، 
قراردادی برای دریافت یک میلیارد متر 
مکعب گاز آذربایجان بسته است اما تنها 
می تواند پس از عملیاتی شدن خط لوله 
گازی با یونان، این گاز را دریافت کند.

یک منبع آگاه اظهار کرد: آتن می تواند 
بــا معکوس کردن جریان گاز خط لوله 
ترک استریم، به سوفیه کمک کند. این 
مکانیزم در گذشــته هم مورد استفاده 
قرار گرفته اســت. این خط لوله جریان 
گاز روســیه را از طریق دریای ســیاه، 
ترکیه و بلغارستان به یونان می رساند.

انرژی بین الملل
آیا نفت در ۱۰۰ دلار کف قیمت 

پیدا کرده است؟
با وجود نوسان اخیر که ناشی از قرنطینه های کرونا 
در چین بوده است، نفت ممکن است کف قیمت 
پیدا کرده باشد.به گزارش ایسنا، با وجود نوسانهای 
اخیــر که تحت تاثیر قرنطینه های کرونا در چین 
بوده و ابهاماتی را نســبت به چشــم انداز تقاضا 
برای ســوخت ایجاد کرده اســت، به نظر می رسد 
قیمتهای نفت بالای ۱۰۰ دلار تحکیم شــده اند. 
این ریسک نزولی با دورنمای تحریم اتحادیه اروپا 
علیه نفت روســیه تا حدودی جبران شــده است. 
این تحریم باعث خواهد شــد بیش از سه میلیون 
بشکه در روز نفت خام و فرآورده های نفتی روسیه 
امســال از بازار حذف شــوند در حالی که منابع 
معــدودی بــرای جبران این حجم از عرضه وجود 
دارند.عامل دیگری که از قیمتها پشــتیبانی کرده 
اســت، امتناع اوپک پلاس از جبران بشــکه های 
نفت حذف شــده روســیه از بازار است. البته اگر 
منصفانه نگاه کنیم، این تصمیم همه اعضای این 
گروه نیســت و اکثــر تولیدکنندگان این گروه با 
مشکلات دیگری نظیر ناآرامی سیاسی )در لیبی( 
و مسائل فنی )در نیجریه( درگیر هستند که مانع 
می شود تولیدشان را افزایش دهند.در نتیجه، بازار 
در وضعیــت جدید جا افتاده اســت. صندوقهای 
پوشــش ریســک، فعالیت خرید و فروش نفت و 
ســوختها را آهســته کرده اند و در نخستین هفته 
مه، تنها هفت میلیون بشــکه در شــش قرارداد 
پرمبادلــه خریــداری کردند.در این بین، مقامات 
شــانگهای تدابیر قرنطینه را که یک ماه پیش در 
راســتای سیاســت کرونا صفر در این شهر پیاده 
کرده بودند، تشــدید کردند و قیمتها تحت تاثیر 
قرنطینه های کرونایی در چین، ســیر کاهشــی 
یافتنــد. محدودیتهای مربوط به کرونا در بیش از 
ده ها شــهر بزرگ چین شــامل پکن اجرا شده اند. 
علاوه بر این که نگرانی نسبت به تقاضا برای نفت 
ایجاد کردند، قرنطینه ها در وخامت زنجیره تامین 
جهانی که از نخســتین ســال پاندمی شروع شد، 
نقش داشــتند.اندرو لیپو از لیپو اویل آسوشیتس 
به رویترز گفت: قرنطینه های کرونا در چین، تاثیر 
منفی روی بازار نفت گذاشــته اند که همســو با 
بازرهای سهام ریزش کرده است.بیورنار تونهاگن، 
مدیر تحقیقات بازار نفت شــرکت ریستاد انرژی 
در این باره گفت: از ســوی دیگر تحریم اتحادیه 
اروپا علیه نفت روســیه، باعــث تغییر لرزه ای در 
بازارهای نفت اروپا و جهان خواهد شد که شرکت 
ریســتاد انرژی پیش بینی می کند اجرای کامل 
این سیاست، ممکن است باعث حذف سه میلیون 
بشکه در روز واردات نفت از روسیه به اتحادیه اروپا 
تا دسامبر سال ۲۰۲۲ شود.در این حال، الکساندر 
نواک، معاون نخســت وزیر روســیه و نماینده این 
کشور در اوپک پلاس اعلام کرد: تولید نفت روسیه 
رو به رشد است. وی به خبرگزاری تاس اعلام کرد 
آمار اوایل مه بهتر از آوریل هستند. وضعیت ثابت 
است و تولید در مقایسه با آوریل افزایش پیدا کرده 
است. ما روی احیای نسبی آمار در مه حساب می 
کنیم و آمار بهتر خواهند بود.تولید نفت روسیه در 
مارس نیم میلیون بشــکه در روز و در آوریل یک 
میلیون بشــکه در روز از تحریمهای غربی متاثر 
شــد. تحلیلگران ابراز نگرانی کرده اند که ممکن 
است بخش یا کل تولید از دست رفته هرگز احیا 
نشــود.بر اساس رفتار صندوقهای سرمایه گذاری 
و حرکت قیمت نفت در برابر عوامل دیگری مانند 
وضعیت کرونا در چین، به نظر می رسد شوک اولیه 
که بازارهای نفت را پس از حمله روسیه به اوکراین 

و واکنش غرب بهم ریخت، فروکش کرده است.

چراغ سبز اوپک به عراق برای 
افزایش تولید نفت

نماینده عراق در اوپک اعلام کرد این گروه موافقت 
کــرده اســت بغداد تولید نفــت را از ژوئن به ۴.۵ 
میلیــون بشــکه در روز افزایــش دهد.به گزارش 
ایســنا، خبرگزاری عراق با اشــاره به بیانیه محمد 
سعدون، گزارش کرد تولید نفت عراق در هر یک 
از ماه های ژوئیه، اوت و ســپتامبر ۵۰ هزار بشــکه 
در روز افزایش پیدا خواهد کرد.اســناد شــرکت 
دولتی سومو نشان می دهد عراق در آوریل ۴.۴۳ 
میلیون بشکه در روز نفت تولید کرد که ۱۶ هزار 
بشــکه در روز بالاتر از ســهمیه تصویب شــده از 
سوی اوپک پلاس برای این ماه بود. آخرین باری 
که عراق بالاتر از سهمیه اوپک پلاس، نفت تولید 
کرد، نوامبر ســال ۲۰۲۱ بود. تولید عراق در ماه 
مــه تحت تاثیر اختــلالات میادین نفتی جنوب، 
۲۲۲ هزار بشــکه در روز پایین تر از ســقف تولید 
این کشور شد.بر اساس گزارش رویترز، عراق هم 
ماننــد اعضای متعدد اوپک در تلاش برای تولید 
بیشــتر نفت در شــرایطی است که عرضه جهانی 
محدود شــده و قیمتها افزایش پیدا کرده اســت.

تقریبا نیمی از کســری تولید اوپک و متحدانش 
مربوط به نیجریه و آنگولاست.

شرط تزارها برای چشم آبی ها
گزارش »شروع« از نقشه اتحادیه اروپا برای خرید گاز روسیه بدون نقض تحریم ها

گروه انرژی-تاکنون انرژی ارزان در آســیای 
مرکزی، این منطقه را به کانون استخراج رمزارز 
تبدیل کرده بود اما کمبود نیرو و مصرف زیاد 
ایــن صنعت، مقامات این منطقه را به کنترل 
این فعالیت انرژی بر واداشته است.به گزارش 
ایسنا، قزاقستان و ازبکستان مقررات جدیدی 
را برای استخراج رمزارز معرفی کرده اند و این 
تغییرات به معنای نگرانی نســبت به مصرف 
وحشتناک برق در این فناوری انرژی بر است.

قزاقســتان شــرط گزارش دهی برای سرمایه 
گــذاران فعلــی در ایــن بخش را گذاشــته و 
اســتخراج کنندگان رمــزارز پیش از دریافت 
مجوز، باید جزئیات فعالیت خود را ارائه کنند.

در ازبکســتان، مقررات جدید، تقویت توسعه 
انــرژی تجدیدپذیر را هدف گذاری کرده اند و 
مانند قزاقستان، استخراج کنندگان غیرقانونی 
رمزارز مجازات خواهند شــد.در هر دو مورد، 
این تغییرات از اواخر آوریل اجرایی شــدند اما 
این ماه در رسانه ها انعکاس پیدا کردند.انرژی 
نســبتا ارزان آسیای مرکزی، این منطقه را به 
مقصد جذابی برای استخراج کنندگان رمزارز 
تبدیــل کرده و قزاقســتان پس از ممنوعیت 
تابســتان گذشــته فعالیت ماینرها در چین، 
بــه کانون اســتخراج رمزارز تبدیل شــد. اما 
ســرمایه گذاری در این بخش یک ششــمیر 
دو لبه بوده اســت.مقامات انرژی قزاقســتان 
در یک ســال گذشــته، اســتخراج رمزارز به 
خصوص اســتخراج کننــدگان غیرقانونی را 
عامــل اوج گیری نگران کننده مصرف انرژی 
اعلام کرده انــد. تغییرات جدید در چارچوب 
قانونی نظارت بر این صنعت از ســوی وزارت 
نوآوری که حامی ســرمایه گذاریهای کریپتو 
بوده و وزارت انرژی که به دلایل روشن بدبینی 
بیشتری داشته است، تصویب شد. کسانی که 

می خواهند وارد این حوزه شــوند، باید برنامه 
فعالیتهایشــان را ۳۰ روز پیش از آغاز کار به 
مقامات ارائه کنند. از تمامی اپراتورها خواسته 
می شــود مصرف انرژی خود را از قبل برنامه 
ریزی کنند و برنامه های سرمایه گذاری شــان 
را تجزیــه و تحلیل کنند.مقررات اســتخراج 
رمزارز ازبکســتان ملغمه ای از پاداش و تنبیه 
اســت. شــوکت میرضیایــف، رئیس جمهور 
ازبکســتان، در ۲۷ آوریل تغییراتی قانونی را 
امضا کرد که اســتخراج رمزارز را به نهادهای 
قانونی محدود کرده و مشوقهای قابل توجهی 
برای استفاده از تجدیدپذیرها عرضه می کند. 
استخراج کنندگان رمزارز که به شبکه برق ملی 
متصل هستند اکنون باید دو برابر نرخ مصرف 
کنندگان عادی پرداخت کنند و در دوره های 
اوج مصرف باید نرخ اضافه پرداخت کنند. با این 
حال هیچ کدام از این موارد شــامل استخراج 
کننــدگان رمزارز که از پنلهای خورشــیدی 
اســتفاده می کنند نخواهد شد.ازبکســتان با 
عرضه مشــوقهای مالیاتی و گمرکی برای هر 
فردی که پنلهای خورشــیدی را برای برپای 
مزارع استخراج رمزارز به این کشور وارد کند، 
قویا این مدل را تشــویق می کند.اســتخراج 
غیرقانونــی رمــزارز اشــکال مختلفی دارد و 
ممکن اســت توقف آنها دشوار باشد حتی اگر 
شــمار اخبار انهدام مزارع رمزارز با گزارشهای 
معدوم سازی مواد مخدر در رسانه های محلی 
برابری کند.در پایان مارس در منطقه مرکزی 
ســیردریای ازبکســتان، مقامات مزرعه ای با 
۱۵۰۰ تاسیســات اســتخراج رمزارز و ۹۲۸۰ 
واحد پردازش گرافیک را توقیف کردند. طبق 
اعلام سرویس امنیت ملی، این مزرعه در توافق 
خود با شــبکه نیرو، خــود را به عنوان مزرعه 

پرورش خرگوش معرفی کرده است.

معاون فنی و مهندسی هلدینگ نفت و گاز قرارگاه 
خاتم گفت: در زمان ســاخت ستاره خلیج فارس 
اصرار داشــتیم این مجتمع چهار فازی ســاخته 
شــود و به جای ۳۶۰ هزار بشکه ۴۸۰ هزار بشکه 
ظرفیت پالایش داشــته باشــیم اما با این موضوع 
مخالفت شــد. در شــرایط فعلی قرارگاه احساس 
کرده اســت کــه در حوزه بنزین مشــکل داریم 
بنابراین ســاخت پالایشــگاه ۱۲۰ هزار بشکه ای 
در مجاورت ستاره خلیج فارس در دستور کار قرار 
گرفته است.به گزارش ایسنا، مصطفی فرج شهیر  
در حاشــیه  بیســت و ششمین نمایشگاه نفت در 
نشســت خبری با بیان اینکه این پروژه تا ســال 
۱۴۰۳ وارد مدار می شــود اظهار کرد: خوراک و 
یوتیلیتی میعانات پالایشــگاه مهر خلیج فارس از 
ســتاره تامین می شود.به گفته وی، میزان تامین 
مالــی این پروژه در فــاز اول ۴۰۰ میلیون یورو و 
در فــاز دوم به صورت تجمعی ۸۰۰ میلیون یورو 
است، برنامه این است که این مجتمع را به سمت 
پتروپالایشــگاه ببریم و محصولات پتروشــیمی 
تولید شود. در واقع در فاز سوم مجتمع پتروشیمی 
در برنامه است.وی با بیان اینکه بالغ بر ۲۰ شرکت 
و موسســه در هلدینگ نفت و گاز قرارگاه خاتم 
فعالیــت می کنند، اظهــار کرد: در زنجیره نفت و 
گاز از بالادســت تا پایین دســت فعال هستیم، در 
حوزه بالادســت در بخش حفاری دریا و خشکی، 
اکتشاف و لرزه نگاری فعالیت می کنیم.وی با بیان 
اینکه مهمترین پروژه های ما حفاری فازهای ۱۳، 
۲۲ و ۲۴ اســت که اکنــون ۹۰ درصد حفاری به 
پایان رسیده و در حال تولید است، گفت: ۲۰ حلقه 
چاه نفتی نیز در حوزه خلیج فارس در حال انجام 
است.معاون فنی و مهندسی هلدینگ نفت و گاز 
قــرارگاه خاتــم با بیان اینکه در حال حاضر پروژه 
افزایش ظرفیت ۳ میدان نفتی در خوزستان را در 
دستور کار داریم، اظهار کرد: علاوه بر حوزه حفاری 

در بخش نمک زدایی نیز فعال هستیم، همچنین 
در حوزه پروژه های میان دســتی خطوط انتقال، 
ساخت مخازن و تلمبه خانه و تقویت فشار از جمله 
فعالیت های ما است. ۶۰۰۰ کیلومتر خط لوله نفت 
و گاز و فرآورده را احصا کردیم و ۱۲۰۰ کیلومتر 
نیز در دســت اجرا داریم که عمدتا نیز در مناطق 
محروم مثل سیســتان و بلوچســتان و خوزستان 
جهت گازرسانی است.به گفته وی، در حوزه پایین 
دســت یکی از بزرگترین پالایشگاه های میعانات 
گازی جهان را ساختیم، قبل از ساخت پالایشگاه 
ســتاره خلیج فارس واردکننده بنزین بودیم و با 
توجه به اینکه بنزین یک کالای استراتژیک بوده، 
ایــن موضوع یک تهدید بالقوه برای کشــور بوده 
اســت. با ساخت این پالایشگاه نه تنها واردکننده 
نیستیم بلکه تبدیل به صادرکننده بنزین شده ایم 
که برای کشــور درآمدزایی می شــود.وی با بیان 
اینکــه محصولی را که قبل از احداث پالایشــگاه 
به صورت خام می فروختیم اکنون تبدیل به یک 
محصول با ارزش افزوده بالا شــده اســت، گفت: 
در حــوزه گاز ۳ مگاپــروژه در فازهــای ۱۳، ۲۲، 
۲۴، ۱۵ و ۱۶ اجــرا کردیــم، بالغ بر ۱۵۰ میلیون 
متــر مکعب گاز شــیرین با ایــن پروژه ها به خط 
سراسری تزریق می شود که برای مصارف خانگی، 
صنایع و نیروگاه ها مورد اســتفاده قرار می گیرد و 
باقی محصولات نیز مثل اتان در پتروشــیمی ها 
اســتفاده می شــود. میعانــات گازی نیز خوراک 
پالایشــگاه ســتاره می شود.فرج شهیر با تاکید بر 
اینکه در حوزه پتروشیمی در عسلویه، پتروشیمی 
دماونــد به عنــوان یکی از بزرگترین مجتمع ها را 
در دســت ســاخت داریم که بخشــی از پروژه  به 
بهره برداری رســیده و بخشی نیز در حال ساخت 
اســت، گفت: قرار اســت ۲۹ مجتمع پتروشیمی 
در اطراف آن ســاخته شــود که تمام یوتیلیتی از 

پتروشیمی دماوند تامین می شود.

پالایشگاه ۱۲۰ هزار بشکه ای جدید احداث می شودماه عسل آسیایی ماینرهای بیت کوین پایان می یابد؟
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گروه جامعه 

Egtemai.SHouroo.1@gmail.com

گــروه جامعه- کرونا در ایران در شــرایط کنترل 
اســت؛ بعد از گذراندن روزهای ســیاه مرگ های 
۵۰۰ تایی و ۷۰۰ تایی ناشــی از این بیماری، حالا 
شاهد تک رقمی شدن فوتی ها در کشورمان هستیم؛ 
هرچند که حتی یک مرگ نیز زیاد است و با همین 
آمارهای کنترل شده امروز هم خانواده های زیادی 
روزانه عزادار می شــوند، اما باید پرســید چه شد که 
کرونا در ایران کنترل شد و در عین حال چه باید کرد 
تا پاندمی قرن برای همیشه مهار شود؟ تاکنون شمار 
مبتلایــان به کووید-۱۹ در جهان به ۵۲۰ میلیون 
و ۴۰۶ هزار و ۱۰۰ نفر رســیده اســت. مرگ شش 
میلیــون و ۲۸۶ هــزار و ۷۳۴ نفر بر اثر این بیماری 
تأیید شده و ۴۷۴ میلیون و ۹۷۱ هزار و ۸۵۸ نفر از 
مبتلایان نیز بهبود یافته اند.در عین حال بر اســاس 
آمارهای رسمیِ همه گیری کرونا، آمریکا با بیش از 
۸۴.۱ میلیــون مبتــلا و بیش از یک میلیون قربانی 
همچنان در صدر فهرســت کشورهای درگیر با این 
بیمــاری قــرار دارد و هنــد نیز با آمار بیش از ۴۳.۱ 
میلیــون مبتلا پس از آمریــکا در رتبه دوم جهانی 
بــه لحاظ میزان ابتلا قرار گرفته اســت. همچنین 
آمــار مبتلایان به کووید-۱۹ در برزیل هم از ۳۰.۶ 
میلیون نفر فراتر رفته و در حال حاضر سومین کشور 
جهان به لحاظ بالاترین شــمار مبتلایان اســت.در 
اروپا نیز فرانسه با ثبت بیش از ۲۹.۱ میلیون مبتلا 
هم اکنون رکورددار ابتلا در قاره ســبز و چهارمین 

کشور با بیشترین آمار بیمار کرونایی در جهان است. 
همچنین روسیه با گذشتن از آمار ۳۷۷ هزار قربانی، 
هم اکنون بالاترین رقم مرگ و میر کرونایی را در بین 
کشورهای این منطقه دارد و در جهان نیز چهارمین 
کشور با بالاترین نرخ فوتی های این بیماری است.

 شهر پر خطر کرونايی در ايران نداريم
این درحالی اســت که در ایران وزارت بهداشــتی ها 
و متخصصــان حوزه ســلامت از مدیریت و کنترل 
کرونا ســخن می گویند؛ گفتــه ای که البته خلوتی 
مراکز درمانی و بیمارستان ها، کاهش آمار شناسایی 
روزانه مبتلایان، بیماران بستری و کاهش مرگ ومیر 
و همچنیــن تعطیلی بخش های کرونا در برخیی از 
بیمارســتان ها، شاهد آن است.بر همین اساس هم 
آخرین نقشه رنگ بندی کرونایی کشور که از سوی 
وزارت بهداشــت منتشر شده است، هم اکنون هیچ 
شــهری در وضعیت قرمز و نارنجی قرار نداشــته و 
۲۵۹ شهر در وضعیت زرد و ۱۸۹ شهر در وضعیت 
آبی کرونایی قرار دارند. بنابراین با توجه به نقشــه 
رنگ بندی کرونایی در کشــور، اکنون هیچ شــهر 
پرخطری از نظر شیوع و بروز کرونا نداریم و می توان 
اعلام کرد که پاندمی قرن فعلا در ایران کنترل شده 
اســت.به هر حال به نظر می رســد که ایران بعد از 
گذراندن ســه سال سخت کرونایی، توانست با اتکا 
بر واکسیناسیون گسترده و همگانی، علیه کرونا قد 
علم کند و نمودارهای ابتلا، بستری و مرگ ناشی از 
ویروس تاج دار را به شدت کاهش دهد. به طوری که 
بعــد از مرگ هــای تلخ ۶۰۰ تایی و ۷۰۰ تایی که در 

بهار و تابســتان سال گذشته تجربه کردیم، اکنون 
شاهدیم که شناسایی روزانه و مبتلایان به کووید ۱۹ 
و همچنین مرگ ناشی از آن به شدت کاهش یافته 
و حتی طی هفته های متوالی برخی اســتان هایمان 
مرگ صفر کرونایی را گزارش کرده اند.بر این اساس 
اکنون ایران روزهای آرامی را از نظر بروز، شــیوع و 
مرگ ناشی از کرونا می گذراند، اما  باید پرسید چه 
شد که ایران از قله ها و پیک های ۲۳۵ فوتی ناشی از 
کرونا در هفتم مرداد ماه ۱۳۹۹، ۴۸۲ فوتی ناشی از 
کرونا در ششم آذر ماه ۱۳۹۹ و ۷۰۹ فوتی ناشی از 
کرونا در روز دوم شهریور ماه ۱۴۰۰، به سه فوتی در 
۲۰  اردیبهشت ۱۴۰۱ رسید؟باید توجه کرد که بعد 

از دستیابی کشورهای جهان به واکسن کرونا، یکی از 
مهم ترین چالش ها در ایران عدم دسترسی و کندی 
واردات واکسن بود؛ به طوری که از بهمن ۱۳۹۹ تا 
مرداد ۱۴۰۰، واردات واکســن روند کندی داشت، 
اما از شــهریور و مهر ماه ۱۴۰۰، واردات واکســن 
شــتاب قابل توجهی گرفت و از شــهریور تا اسفند 
۱۴۰۰ بیش از ۱۳۰ میلیون دز واکسن وارد کشور 
شد.قاعدتا همزمان با این جهش قابل توجه در تامین 
واکسن، آمار تزریق واکسن نیز در ایران رکوردهای 
بالایــی را ثبت کرد؛ به طــوری که طبق اطلاعاتی 
که ازســوی وزارت بهداشت منتشر شده، این روند 
تا جایی پیش رفت که در پایان ســال ۱۴۰۰، آمار 

مجموع دزهای تزریقی واکســن کرونا در کشور به 
۱۴۵ میلیون دز رسید که در نمودار زیر قابل مشاهده 
است.بر این اساس جهش قابل توجه در ساماندهی 
مراکز تزریق واکســن، کاهش صف های بلند تزریق 
واکســن، واردات واکسن و اضافه شدن واکسن های 
ایرانی به سبد واکسیناسیون کشور، یک اتفاق مهم 
را بــرای ایــران رقم زد که آن هم کاهش مرگ ومیر 
ناشی از کرونا در کشورمان بود .همچنین به صورت 
همزمــان تعــداد مبتلایان به کرونا با ایمنی جمعی 
واکسیناسیون، مدیریت انجام شده و البته همراهی 

مردم، روند کاهشی قابل ملاحظه ای داشت.
 مقايسه وضعيت کرونا در ايران با جهان

باید توجه کرد که ماجرا به اینجا ختم نمی شــود و 
وزارت بهداشــت نیز اعلام کرده اســت که آمارهای 
بین المللی نیز موفقیت ایران را در مدیریت هوشمند 

کرونا طی هشت ماه اخیر نشان می دهند. 
 فرصت طلايی برای مهار کرونا

بایــد توجــه کرد که در حال حاضــر طبق آخرین 
اطلاعات منتشــر شــده از ســوی وزارت بهداشت 
درباره روند رعایت پروتکل های بهداشتی در کشور، 
شاهدیم که میزان رعایت پروتکل های بهداشتی در 
کشور در هفته منتهی به ۲۴ اردیبهشت ماه ۱۴۰۱ 
)از ۱۷ تا ۲۴ اردیبهشت ماه(، همچنان پایین و بالغ 
بر ۵۱.۶۶ درصد بوده اســت. در عین حال میانگین 
استفاده از ماسک و رعایت پروتکل فاصله گذاری در 
کشور ۴۸ درصد و میانگین رعایت تهویه مناسب نیز 
در کشــورمان ۵۴ درصد بوده است؛ اعداد و ارقامی 

که نمی توانند در صورت پیکی دوباره از کرونا حتی 
با وجود واکسیناسیون، ایمنی جمعی را حفظ کنند.
در مجموع باید تاکید کرد که کرونا هنوز تمام نشده 
است و در بسیاری از کشورها از جمله کشورهای با 
آمار واکسیناسیون پایین، مشکل ساز است و تا زمانی 
که بیماری در تمام کشــورها مهار نشود، همچنان 

برای سایر کشورها نیز خطری جدی است.   
 باز هم مراقب کرونا باشيد 

عصمــت هجرتی متخصص بیمــاری های عفونی 
در گفتگو با »شــروع« گفــت: کرونابا قدرت انتقال 
عجیبش، چالشــی جهانی ایجاد کرده اســت، ولی 
راهکار جلوگیری از شیوع آن پرهیز از عادی انگاری 
شرایط و رعایت نکات فردی و ساده بهداشتی است.
هنوز علی رغم فروکش و کنترل بیماری باز هم سرعت 
انتقال این بیماری وجود دارد. با ویروسی به نام کرونا 
با همان قدرت اولیه رو به رو هستیم، درست است که 
در دوره ای بستری و مرگ و میر ناشی از این ویروس 
کاهش یافت، ولی باید توجه داشت که ویرس با شیوع 
بالا ، تاخت و تاز خود را دارد.نباید فراموش کرد وظایف 
همه پس از طی کردن دوره اوج، ســنگین تر اســت، 
اکنون در شرایطی که به غلط نگرانی مردم نسبت به 
ویروس کمتر شد، باید توجه شهروندان به مراقبت ها 
در برابر ویروس افزایش یابد. انتقال ســرعت بیماری 
شاید به دلیل واکسیناسیون کمی کاهش یافته باشد 
امــا احتمال مــرگ و میر از طریق این بیماری هنوز 
پارجاست پس بهتر است مردم با همان پروتکل ها و 

رعایت موازین بهداشتی مراقب باشند.

عادی انگاری ممنوع
 را هکارهای تداوم روزهای آرام کرونایی در ایران را بررسی کرد

گــروه جامعه- مدیر کل امور بانوان شــهرداری تهران گفت:  پارک های 
مادر و کودک کوچک و محله ای هســتند و به همین دلیل مقرر شــد که 
موتور و دوچرخه به این پارک ها وارد نشــود تا به بچه های کوچک آســیب 
وارد نشــود. مریم اردبیلی مدیر کل امور بانوان شــهرداری تهران   در پاسخ 
بــه ســوالی مبنــی بر اینکه چرا بانوان حق ورود بــا دوچرخه به پارک های 
مادر و کودک را ندارند به ایلنا گفت: برخی از پارک های بانوان ما پیســت 
دوچرخــه ســواری دارد، امــا پارک های مادر و کودک کوچک هســتند و 

پارک های محله ای محسوب می شوند.
 به همین دلیل مقرر شــد که موتور و دوچرخه به این پارک ها وارد نشــود 

تا به بچه های کوچک آســیب وارد نشــود.او با اشــاره به اینکه بوستان های 
ویژه بانوان پیست دوچرخه دارد، اضافه کرد: اما اگر محله ای داشته باشیم 
که بتوانیم دورتادور بخشــی را به گونه ای ایجاد کنیم که امکان دوچرخه 
ســواری وجود داشــته باشد، این کار را انجام می دهیم.مدیر کل امور بانوان 
شــهرداری تهران در پاســخ به ســوال دیگری مبنی بر اینکه در دوره جدید 
مدیریت شهری برنامه جدیدی برای پرسنل خانم شهرداری تهران در نظر 
گرفته شــده اســت یا خیر؟ اظهار کرد: یک نیازســنجی از همکاران خانم به 
واســطه حضور و مطالباتی که دارند انجام شــده اســت که مبنی بر توسعه 

فردی بانوان شــهرداری تهران است.

 همچنین برای توســعه شــغلی آن ها نیز یک برنامه ریزی آموزشــی، کسب 
مهارتی و رویدادی انجام شــده اســت.اردبیلی در توضیح برنامه های توسعه 
فردی که برای بانوان شاغل در شهرداری تهران در نظر گرفته شده است، 
گفت: توســعه فردی یعنی مهارت هــا، توانمندی ها و آموزش هایی که یک 
خانم به عنوان یک کارمند شاغل در شهرداری تهران یا مدیر بالقوه می تواند 

کســب کند تا در آینده در نقش مدیریتی از آن اســتفاده کند.
مدیر کل امور بانوان شــهرداری تهران درباره ارتقا شــغلی پرســنل خانم 
شــهرداری تهــران گفــت: در این زمینه کمک می کنیم تا کســانی که این 

پتانســیل را کســب کردند مدارج بالاتر را طی کنند.

ممنوعیت ورود دوچرخه به پارک های مادر و کودک 
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 مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب شهرستان خوی

بسرعت پروژه های مهم انجام میپذیرد

2  روستای خودگردان شهرستان خوی زیر پوشش خدمات 
شرکت آب و فاضلاب قرار میگیرد

مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب شهرســتان خوی از درخواست اهالی دو 
روستای مصطفی آباد و یارپاقلو بخش صفائیه شهرستان خوی خبر داد.به 
گزارش روابط عمومی شــرکت آب و فاضلاب خوی ، یداله ســلطانی گفت : 
طی بازدیدی که از روستای یارپاقلو داشتیم تاسیسات و مخزن این روستا 
مورد بررســی قرار گرفت و بعد از انجام برآورد اولیه و تخصیص اعتبارات 
لازم عملیات تحت پوشــش قرار دادن این روســتا انجام خواهد پذیرفت 
.سلطانی افزود : روستای مصطفی آباد نیز از روستاهای فاقد دهیاری است 
که با درخواســت اهالی و شــورای این روســتا بازدید از مخزن و زیر ساخت 

های این روستا انجام شد . 
وی افزود : در بازدید از شبکه ، خط انتقال و چشمه این روستا مقرر شد اهالی 
روستا یک چشمه دیگر به تامین آب روستای مصطفی آباد اختصاص دهن و 
شرکت آب و فاضلاب نیز عملیات بهسازی و احداث مخزن جدید را از محل 
اعتبارات روستاهای فاقد دهیاری و سایر منابع انجام دهد .با تحت پوشش 
قرار دادن روســتاهای یارپاقلو و مصطفی آباد ۱۳۲ خانوار با جمعیتی بالغ 
بر ۶۰۰ نفر تحت خدمات شرکت آب و فاضلاب خوی قرار خواهند گرفت .
پروزه تامین آب روستای چمکه زر بزودی تکمیل می شود 

مدیر عامل شــرکت آب و فاضلاب شهرســتان خوی بهمراه بخشدار صفائیه 
از پروژه تامین آب شرب روستای چکمه زر بخش صفائیه شهرستان خوی 
بازدیــد کردند.مدیــر عامل شــرکت آب و فاضلاب خــوی گفت : به دلیل 

خشکســالی ســالهای اخیر چشمه های موجود در این روستا جوابگوی نیاز 
آبی آن نبود .وی تصریح کرد : از ســال گذشــته عملیات حفاری چاه انجام 
یافته و نیز چاه مورد نظر تجهیز شده است و حدود ۱ کیلومتر از خط انتقال 
چاه اجرا شده است .سلطانی افزود : طرح نیرو رسانی به چاه روستای چکمه 
زر در حال انتخاب و واگذاری به پیمانکار می باشد و ان شاالله بزودی شاهد 
بهره برداری آز این چاه خواهیم بود .مدیر عامل شرکت خاطر نشان کرد با 
اجرای این پروژه مشکل کم آبی این روستا حل خواهد شد و در تابستان و 
روزهای گرم ســال مردم روســتا با مشکل کم آبی مواجه نخواهند شد.ناصر 
ســنایی بخشــدار بخش صفائیه با تقدیر از مدیر عامل و همکاران شــرکت 
آب و فاضلاب از تلاشــهای انجام شــده در این خصوص تقدیر و تشــکر کرد 
.روســتای چکمــه زر با ۱۲۰ خانــوار و ۵۰۰ نفر جمعیت در بخش صفائیه 

شهرستان خوی قرار دارد .
بازدید فرماندار از ایستگاه پمپاژ 
مساکن مهر عدالت گستر خوی

فرماندار شهرستان خوی بهمراه مدیرعامل و معاونین شرکت آب و فاضلاب 
خوی  از محل احداث ایســتگاه پمپاژ مســاکن مهر عدالت گســتر بازدید 
کردند.به گزارش روابط عمومی شــرکت آب و فاضلاب خوی ، در ابتدای 
بازدید مدیر عامل شــرکت آب و فاضلاب شهرســتان خوی به تشــریح این 
پروژه پرداخت و افزود :عملیات اجرایی این پروژه با اعتبار ۴ میلیارد آغاز 
شــده و عملیات پی کنی و دیوار کشــی در حال انجام است .یداله سلطانی 
با اشــاره به هزینه بر بودن اجرای پروژه ایســتگاه پمپاژ فاضلاب  افزود : از 
طریق منابع داخلی شرکت آب و فاضلاب نمی توان تمام پروژه را اجرا نمود 
لذا نیازمند پیگیری  تخصیص اعتبارات لازم از طریق فرمانداری هســتیم 
.وی افزود : عملیات دیوار کشــی ایســتگاه پمپاژ در حال انجام اســت و با 
جدیت تمام به دنبال تسریع در انجام این پروژه هستیم نا مشکل فاضلاب 
این بخش از شهرک ولیعصر شهرستان خوی رفع گردد.فرماندار خوی  با 
تقدیر از پیگیریها و تلاشهای انجام شده در این خصوص قول مساعد جهت 
پیگیریهای لازم به منظور تخصیص اعتبارات لازم برای این پروژه را داد .

کاهش بوی نامبطوع فاضلاب با اصلاح تجهیزات
 تصفیه فاضلاب شهر خوی

معاون بهره برداری و توسعه فاضلاب شرکت آب و فاضلاب خوی از کاهش 

بــوی نامطبــوع فاضلاب با تعمیرات هواده تانــک دوم مدول دوم تصفیه 
خانه فاضلاب خبر داد .آقای تقی پاشایی گفت : با خرابی شفت ، هایپر و 
بــوش باتــوم هواده تانک دوم مدول دوم تصفیه خانه فاضلاب در اثر کامل 
نشــدن فرآینــد تصفیــه باعث تولید بوی نامبطوع شــده بود .وی تصریح 
کرد : با توجه به اینکه تجهیزات  مربوط به هواده متعلق به کشــور آلمان 
بود برای تعمیر بایســتی به کشــور مذکور ارســال می شد که هزینه بسار 
بالایی را می طلبید .پاشــایی افزود : با بررســیهای انجام شــده و با توجه 
شــعار مقام معظم رهبری با اســتفاده از توان داخلی و شرکت دانش بنیان 
اقدام به تعمیر تجهیزات هواده مذکور کرد که در آزمایشــات انجام شــده 
از کارکرد اولیهآن نیز بهتر بود.معاون بهره برداری و توسعه شرکت گفت 
: بعد از نصب تجهیزات تعمیر شــده فاضلاب گیری تانک دوم انجام شــد . 
وی خاطر نشــان کرد : بعد فاضلاب گیری فرآیند تشــکیل لجن فعال نیز 
انجــام گرفــت و فرآیند تصفیــه فاضلاب بطور کامل انجام و بوی نامطبوع 

آن نیــز از بین رفت .  
ریشه درختان از عوامل مهم ایجاد اتفاق

 در شبکه و انشعابات فاضلاب
رئیس اداره بهره برداری شبکه فاضلاب شرکت آب و فاضلاب شهرستان 
خوی ریشــه درختان را از عوامل بســیار مهم در انســداد شبکه و انشعاب 
فاضلاب عنوان کرد .آقای مهدی محمدلو خوی از شــهرهایی که فضای 
ســبز و درختان زیادی دارد و ریشــه درختان در ایجاد اتفاق در شــبکه و 
انشــعاب فاضلاب نقش بســزایی ایفا می کند .محمدلو با اشاره به اینکه در 
برخی موارد ریشه ها چندین متر به داخل شبکه و یا منهول ها نفوذ می 
کنند تصریح کرد : این عوامل باعث ایجاد گرفتگی یا اتفاق در شــبکه و 
انشــعابات شــده و مانع خدمات رســانی بهتر به مشترکین می شوند.وی 
بیان کرد: کاشت درخت یک نیاز مهم و وظیفه اجتماعی بوده و به توسعه 
آن در کلام اهل بیت)ع( و رهنمودهای مقام معظم رهبری توجه و تاکید 
فراوان شــده و موضوعی پســندیده اســت ولی شهروندان بیش از کاشت 
آن به فاصله آن با شــبکه فاضلاب توجه و به حفاظت از اموال عمومی نیز 
تاکید داشــته باشــند.رئیس اداره بهره برداری شبکه فاضلاب شرکت در 
پایان از مشــترکین خواســت هر گونه اتفاق یا گرفتگی در شبکه فاضلاب 
را به سامانه ارتباطات مردمی شرکت  با شماره تماس ۱۲۲ اطلاع دهند .

رعایت الگوی مصرف بهترین راه جلوگیری از تنش آبی
معاون خدمات مشترکین و درآمد شرکت آب و فاضلاب شهرستان  خوی 
مشترکین شهری و روستایی را به رعایت الگوی مصرف آب برای جلوگیری 

از تنش آبی دعوت کرد .
به گزارش روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب خوی ، رعنا قدران سرانه مصرف 
یک شخص در شبانه روز را ۱۸۰ لیتر اعلام کرد و افزود : البته با مدیریت مصرف 
آب میتوان این مقدار را نیز کاهش داد .قدردان تصریح کرد : در بررســیهای 
انجام شده از ابتدای سال جاری ۵۷ مشترک شهری ،۸۴ مشترک روستایی ،۳۶ 
مورد از مدارس سطح شهرستان ، ۳۲ مورد از دستگاههای اجرایی شهرستان 
، مراکز آموزش شامل دانشگاه آزاد اسلامی واحد خوی ، دانشگاه فرهنگیان 
و دانشگاه فرهنگیان ، بیمارستان ها و مراکز درمانی و همچنین ایستگاهای 
CNG بالاتر از سرانه مصرف و به ازای هر نفر ۱۵۰۰ لیتر اب مصرف کرده 
اند .وی تصریح کرد : به رغم کم شــدن ذخایر آبی کشــور در دهه های  اخیر 
و تهدید نســل های آینده از این بابت، هنوز احســاس خطر و حس مسوولیت 
برای حفاظت از منابع و مصرف این مایع حیات در شــهروندان ایجاد نشــده 
است.معاون خدمات مشترکین و درآمد شرکت با بیان اینکه فرهنگ سازی 
در حوزه مدیریت مصرف آب و توجه مشــترکین به این مهم حلقه اصلی و 
کلیدی در کاهش مصرف آب اســت، گفت :شهرســتان خوی به جهت منابع 
آبی و شرایطی که در منابع آب زیرزمینی دارد بسیار حساس و شکننده است 
و این امر باعث شده که در حوزه های مصرفی مختلف مانند شرب، کشاورزی 

و صنعت با مشکل مواجه شویم.
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